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2016. június 29-én 
ünnepélyes keretek között 
Szendrei Ferenc 
polgármester, Szabó 
László külgazdasági és 
külügyminiszter helyettes, 
valamint Eirikur 
Bragason, a KS ORKA 
ügyvezető igazgatója 
letették Közép-Európa 
első geotermikus 

erőművének alapkövét. A Kormány támogatva a 
megújuló energiák hasznosítását, 

 2016 augusztusában 
(248/2016. (VIII. 

17.) Korm. rendelet).
... folytatás a 2. oldalon

a tervezett turai 
erőművet kiemelt 
kormányprogram szintre emelte 

Nincs olyan turai 
lakos, aki arra közleked-
vén ne vetne néhány ér-
deklődő pillantást a park-
ra és az épületre és nincs 
olyan turai lakos, aki ne 
várna hónapok óta pozitív 
híreket a szívünkhöz nőtt 
ingatlan sorsának jobbra 
fordulásáról.

Folytatódik
a munka!

Folytatódik
a munka!

Heteken belül megkezdődnek a geotermikus erőmű

építési munkálatai.

Heteken belül megkezdődnek a geotermikus erőmű

építési munkálatai.

... bővebben a 3. oldalon

Időutazás
a XIX. század

végére

Fotó: Tóth Anita

Junior Prima Díjas
népzenész

20. oldal12. oldal4. oldal

AZ ÚR JOBBJA EMELT FÖL ENGEM

FIGYELEMFELKELTŐ GONDOLATOK!

Az ünnepi megemlékezés pillanatai
a Szent Margit Karitász Csoport
év végi adománygyűjtési akciói
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a Föld
középpontja felé

... folytatás a címoldalról

Több év látszólag eseménytelen időszak eltel-
tével június végi alapkőletétel azt a pontot jelentette, 
amikor a külföldi beruházó belépett a projektbe, ezzel 
elkezdődött a projekt második fázisa.

Az elmúlt néhány év azonban csak látszólag volt 
eseménytelen, hiszen az alapkő letétele előtti időszakban a 
projekt előkészítő és alapozó tevékenysége zajlott - jogilag 
megoldandó feladatok, területvásárlás, kútfúrások, engedé-
lyeztetés, melyek nagyon lassú, talán még az átlagosnál is 
jobban elhúzódó folyamatok voltak. A sikeres előkészítés 
volt a feltétele annak, hogy egy befektető számára is reali-
tása legyen az együttműködésnek. 

A KS Orka és a kínai-amerikai Kaishan külföldi be-
ruházó cég rendelkezik jelenleg az egyik legmodernebb geo-
termikus energia technológiával, amely Európában első 
referenciaként nálunk kerül beépítésre és beüzemelésre, de 
Amerikában és Ázsiában már több ilyen egység üzemel. Az 
eredetileg tervezettnél és a piacon elterjedtnél jobb paramé-
terekkel üzemel, nagyobb hatásfokkal több energiát tud ki-
nyerni a termálvízből. Nagyon ígéretes technológia, ez volt 
az egyik mozgatórugója a Turawell Kft. és a KS Orka közötti 
megállapodásnak. Az új technológia építése és üzembe he-
lyezése apróbb módosításokat igényelt a tervekben, az 
alapkőletétel óta ennek az áttervezése és engedélyeztetése 
zajlott.

A Mannvit Engineering a legnagyobb tanácsadó 
és tervező mérnök iroda Izlandon. Páratlan tudással és ta-
pasztalattal rendelkezik a geotermikus és a hidroelektromos 
energia terén, amivel számos erőmű létrejöttéhez járult 
hozzá az elmúlt öt évtizedben. A cég elkötelezett a zöld ener-
gia kiaknázásban és elterjesztésében, valamint törekszik 
arra, hogy széleskörű tudását és szakértelmét kamatoztatni 
tudja bárhol a világban a geotermikus- és a vízerőmű projek-
tek területén. A cég szakemberei úttörők a geotermális 
készletek elektromos áram fejlesztésére való felhaszná-
lásában. Ezen szakemberek egyike a turai kötődésű Molnár 
Gábor okl. építőmérnök, geotermikus szakmérnök, aki a 
projekt menedzsereként készéggel állt munkatársunk ren-
delkezésére.

„A tender tervezése lezárult, jelenleg a kiviteli ter-
vezés zajlik, az építési munkálatok már novemberben meg-
kezdődhetnek. Elsőként az összekötő csővezeték építésére 
kerül sor a termelő kút és a két visszasajtoló kút között, a 
nyomvonalak kijelölése már korábban megtörtént. A kutak 
összekötését követően újabb kútteszteket folytatunk le, a ki-
értékelést követően fontos információkat kapunk a vissza-
sajtoló kutakkal kapcsolatban, a három kút még soha nem 
került összekötésre, ezt munkát szeretnénk mielőbb elkez-
deni, remélhetőleg novemberben, de az engedélyezés elhú-
zódása esetén legkésőbb januárban. 

A vezeték építését követően – vagy azzal párhuza-
mosan – kezdjük az erőmű területén a földmunkákat, 
alapozást, különböző acélszerkezetek és medencék szere-
lését. Magát az erőműi technológiát a Kaishan amerikai-
kínai cég szállítja, magyar kivitelező fogja összeszerelni a 
szállító cég mérnökeinek útmutatása alapján. A mostani 
tervek szerint két egység lesz egymás mellett, hőcserélők, 

generátorok, szabad ég alatt elhelyezhető turbinák, külön-
2böző tartályok. A komplex gépészet maximum 500-800 m  

területet fog elfoglalni. Ahol technológiailag szükséges, ott 
fedett lesz. Az erőmű szinte automatikusan fog működni, de 
lesz kezelőszemélyzet a turai irodában. A jövő év elején 
érkezik a gépészeti technológia, ezek már viszonylag gyor-
san szerelhetők. 2017 nyarán szeretnénk üzembe helyezni 
az erőművet.”

A Regionális Energiagazdasági Kutatóközpont több 
ízben készített tanulmányt a geotermikus villamos energia-
termelés lehetőségeiről Magyarországon. Számos egyéb hi-
vatalosan elfogadott tanulmány (Duna Régió Stratégia, 
GeoDH Report, GeoElec Report, stb.) valamint a Nemzeti 
Energiastratégia és cselekvési tervek támasztják alá, hogy 
Magyarországon a geotermikus energiát mind fűtésre, mind 
áramtermelésre gazdaságosan lehet használni, sőt, az or-
szág számára ez az egyik lehetséges kitörési pont, kiemelt 
megújuló energia irányzat.

Az ország geotermikus adottságai kedvezőek, ami 
két fő tényezőre vezethető vissza. Egyrészt magas mind a 
geotermikus gradiens értéke, mind a hőáram értéke, jóval 
meghaladja a kontinentális átlagot. Másrészt az ország terü-
letének jelentős részén a felszín alatt vízzel telített és je-
lentős vízvezető képességű kőzetek találhatóak. Ez utóbbi 
tényező a természetes geotermikus rendszerek esetében 
meghatározó. Magyarországon az első geotermikus erőmű-
vet a MOL Nyrt. kívánta telepíteni. Néhány kutatófúrást fúr-
tak az ország több pontján, így városunk külterületén is és 
teszteket végeztek. A korábbi tanulmányok nem jelezték 
előre a turai föld mélyén rejlő lehetőségeket. Szerencse is 
kellett ahhoz, hogy a régi, T4-es jelű (akkor még termelő) kút 
közelében eszközölt (visszasajtoló) kút fúrása 126 C°-on 90 
liter/másodperc vízhozamú kutat adjon, ami sokkal jobb, 
mint az eredeti. Erre senki nem számított.

„Áttanulmányoztuk a korábbi kutatási anyagokat is, 
melyek nagyon értékes adatokkal szolgáltak. Épp a napok-
ban végeztünk egy kiterjedtebb földtani elemzést a kör-
nyékre és abszolút az a meglátásunk, hogy igenis érdemes 
ezen a területen geotermikus energiát kutatni, terveink 
között szerepel az erőmű bővítése. A méréseink alátá-
masztják, hogy bőven van potenciál a területben, a jelenleg 
ismertnek a többszöröse.”

Ez a geotermikus erőmű mérföldkő a magyaror-
szági energiatermelésben. Van több folyamatban lévő geo-
termikus beruházás, de az ütemterv szerint ez lesz az első 
üzemelő egység. Az erőmű üzemeltetéséhez 2-4 fős kezelő-

személyzetre szükség van, ezt helyben próbálják első sorban 
megoldani, hiszen Turán lesz az irányító központ. A kezelő 
személyzetnek gépész- elektromos ismeretekkel ajánlatos 
rendelkeznie, nem feltétlenül kell mérnöki diploma, de ilyen 
irányú ismeret biztosan szükséges lesz. A nagyobb létszámú 
munkaerőt majd az üvegház fogja igényelni, hiszen ez is meg 
fog épülni, de az erőmű az első lépés. 

Azt, hogy hol fog megépülni az erőmű, gyakorlatilag 
már mindenki tudja Turán. A kivitelezés ideje alatt lehet 
megnövekedett kamionforgalomra, munkagépek mozgására 
számítani, ez okozhat átmenetileg kellemetlenséget a kör-
nyéken élőknek, illetve a József Attila utca lakóinak, de nem 

a geotermikus erőmű látványterve

állandó, hanem szakaszos szállítást terveznek. Megfelelő 
felkészültségű, profi céggel együttműködve a lakosság élet-
terének és nyugalmának figyelembe vételével igyekeznek a 
szállítással és a gépmozgatással minimalizálni a kellemet-
lenséget. Az üzemelés során már nem lesz teherautó vagy 
kamionforgalom, hiszen az erőműnek nincs szüksége alap-
anyagra és nem termel semmi olyat, ami szállítást igényelne. 

A környezetre káros anyagot nem bocsájt ki az 
erőmű, maximum a hidegebb időszakban a vízgőz 
párolgására lehet rácsodálkozni az arra járóknak.

T.A.

Munkatársunk a TRA Estates Kft. képviselőjével 
beszélgetett.
Milyen munkálatokat végeztek az elmúlt egy évben?

A kritikus állapotban lévő park megmentésével 
kezdtük. A gyomfákat és a beteg fákat kellett kivágni, hogy 
az egészségeseket megmenthessük. Nemcsak az épületnek, 
a parknak sem volt már két-három évnél több ideje a teljes 
pusztulásig. Minden dokumentum a rendelkezésünkre áll 
ahhoz, hogy korhű állapotba újjáépítsük a parkot, a rende-
zési munkálatok folyamatosan zajlanak. A mostani időszak-
ban 3500 sövény és díszcserje kerül kiültetésre végig a 
kerítés mellett, kialakításra kerülnek a séta útvonalak és a tó 
is. Végső célunk a park teljes rekonstrukciója. A fák és a cser-
jék eltérő növekedési ideje miatt nagyságrendileg 5 év múlva 
lesz teljes az újjáépítés, de már 3 év múlva is látványos ered-
ményt remélünk.
Történt-e már előrelépés az épülettel kapcsolatban?

A felméréseket, elemzéseket már elvégeztük. Az é-
pület tetőzete nagyon rossz állapotban van. Elsődleges 
feladatunk a tetőszerkezet teljes felújítása, ezt januárban 
szeretnénk kezdeni. Jelenleg állagmegóvási és stabilizációs 
munkák zajlanak, folyamatban van az alagsor szigetelése is. 
Második ütemben a homlokzat helyreállítása, külső épí-
tészeti munkálatok, harmadik ütemben pedig a belső felújí-
tás készül el. A felújítást folyamatosan dokumentáljuk, 2018 
év végére szeretnénk teljesen végezni.
Mivel műemlék épületről beszélünk, szigorú előírások-
nak kell megfelelni az épület helyreállítása során. 
Szóba került, hogy korhű állapotba kívánják rekon-
struálni a teljes ingatlant. A park kapcsán nem előírás, 
de az épület jelenlegi besorolása megköveteli az ere-
deti állapot visszaállítását.

A park kapcsán valóban nem előírás, de ettől füg-
getlenül ez a tulajdonosok célja. Az épülethez kapcsolódó, 
több mint 100 éves dokumentumok, adatok felkutatása és 
elemzése megtörtént. A Forster Központ – a nagy múltú 
tudományos gyűjtemények fenntartója – közreműködésével 
minden fellelhető forrásinformációt, minden létező adatot 

összegyűjtöttünk, mely alapján terjedelmes dokumentum 
készült az épület rekonstrukciójára vonatkozóan. 

Az épület állapotának felmérése közben különleges 
és zseniális építészeti megoldásokkal találkoztunk, ez ko-
moly kihívás elé állíthatja a kivitelező partnereinket. Ha 
pusztán a tetőszerkezet rekonstrukciót vizsgáljuk – köznapi 
kifejezéssel élve – az ácsoknak sem lesz egyszerű dolguk. A 
modern technológia önmagában kevés, valós tudású mester-
emberekre is szükségünk lesz a minőségi újjáépítéshez.
Közel egy éve került a cég tulajdonába a kastély és a 
hozzá tartozó park. A meglehetősen romos műemlék 
épület és az elhanyagolt park rendbe tétele ránézésre 
sem két fillér, a megtérülési időről nem is beszélve. Mi 
motiválta a tulajdonos csoportot az ingatlan megvá-
sárlásában?

Maga az épület. Nemcsak a turai lakosság szereti a 
kastélyt, nemcsak az ország minden tájáról ide látogatókat 
varázsolta el, hanem a jelenlegi tulajdonosokat is. Egy-
szerűen megfogta őket a kastély, beleszerettek. 

A beszélgetés alatt természetesen felmerült a kér-
dés, hogy az alapos forráskutatás közepette sikerült-e 
hiteles dokumentumot fellelni a kastély tervezőjének 
személyéről, de sajnos a Forster Központ adatállo-
mányában sem található megnyugtató válasz. A hosszú 
ideig tartó kutatások, valamint a helyszínen végzett álla-
potfelmérés és statikai vizsgálatok során két dolog vált 
bizonyossá: a tervező iroda tulajdonosa Ybl Miklós volt, a 
kastély tervezője pedig egy korszakos zseni.

Ha mindezen elképzeléseket sikerül megvalósítani, 
régi fényében tündökölhet az épület és a park is. A mai em-
ber elképzelni sem tudja, hogyan és milyen környezetben 
élhettek 200 évvel ezelőtt a nemesi családok. Az elmon-
dottak és az eddig elvégzett munkálatok alapján okkal re-
mélhetjük, hogy Schossberger báró öröksége közel 70 évnyi 
pusztulásnak véget vetve újra régi fényében ragyoghat.

T.A.

Időutazás a XIX. század végére

2015 decemberében – kö- ménykedett a kastély sorsának viszont rohamtempóban megkez-
zel egy évvel ezelőtt - új kezekbe kedvező alakulásában és sok sze- dődtek. Nincs olyan turai lakos, aki 
került a Schossberger kastély. A rencsét kívánt az új tulajdono- arra közlekedvén ne vetne néhány 
tulajdonosváltás ténye felkavarta soknak. Tapasztalataim szerint u- érdeklődő pillantást a parkra és az 
az állóvizet városunkban, ki-ki ha- tóbbiak voltak (és vannak ma is!) épületre és nincs olyan turai lakos, 
bitusának megfelelően alkotta jelentős többségben. A tulajdonos- aki ne várna hónapok óta pozitív 
meg véleményét, fejezte ki kéte- váltás óta túl sok hiteles informá- híreket a szívünkhöz nőtt ingatlan 
lyeit, aggodalmát, vagy épp re- ciót nem kaptunk, a munkálatok sorsának jobbra fordulásáról.
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a Föld
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... folytatás a címoldalról

Több év látszólag eseménytelen időszak eltel-
tével június végi alapkőletétel azt a pontot jelentette, 
amikor a külföldi beruházó belépett a projektbe, ezzel 
elkezdődött a projekt második fázisa.

Az elmúlt néhány év azonban csak látszólag volt 
eseménytelen, hiszen az alapkő letétele előtti időszakban a 
projekt előkészítő és alapozó tevékenysége zajlott - jogilag 
megoldandó feladatok, területvásárlás, kútfúrások, engedé-
lyeztetés, melyek nagyon lassú, talán még az átlagosnál is 
jobban elhúzódó folyamatok voltak. A sikeres előkészítés 
volt a feltétele annak, hogy egy befektető számára is reali-
tása legyen az együttműködésnek. 

A KS Orka és a kínai-amerikai Kaishan külföldi be-
ruházó cég rendelkezik jelenleg az egyik legmodernebb geo-
termikus energia technológiával, amely Európában első 
referenciaként nálunk kerül beépítésre és beüzemelésre, de 
Amerikában és Ázsiában már több ilyen egység üzemel. Az 
eredetileg tervezettnél és a piacon elterjedtnél jobb paramé-
terekkel üzemel, nagyobb hatásfokkal több energiát tud ki-
nyerni a termálvízből. Nagyon ígéretes technológia, ez volt 
az egyik mozgatórugója a Turawell Kft. és a KS Orka közötti 
megállapodásnak. Az új technológia építése és üzembe he-
lyezése apróbb módosításokat igényelt a tervekben, az 
alapkőletétel óta ennek az áttervezése és engedélyeztetése 
zajlott.

A Mannvit Engineering a legnagyobb tanácsadó 
és tervező mérnök iroda Izlandon. Páratlan tudással és ta-
pasztalattal rendelkezik a geotermikus és a hidroelektromos 
energia terén, amivel számos erőmű létrejöttéhez járult 
hozzá az elmúlt öt évtizedben. A cég elkötelezett a zöld ener-
gia kiaknázásban és elterjesztésében, valamint törekszik 
arra, hogy széleskörű tudását és szakértelmét kamatoztatni 
tudja bárhol a világban a geotermikus- és a vízerőmű projek-
tek területén. A cég szakemberei úttörők a geotermális 
készletek elektromos áram fejlesztésére való felhaszná-
lásában. Ezen szakemberek egyike a turai kötődésű Molnár 
Gábor okl. építőmérnök, geotermikus szakmérnök, aki a 
projekt menedzsereként készéggel állt munkatársunk ren-
delkezésére.

„A tender tervezése lezárult, jelenleg a kiviteli ter-
vezés zajlik, az építési munkálatok már novemberben meg-
kezdődhetnek. Elsőként az összekötő csővezeték építésére 
kerül sor a termelő kút és a két visszasajtoló kút között, a 
nyomvonalak kijelölése már korábban megtörtént. A kutak 
összekötését követően újabb kútteszteket folytatunk le, a ki-
értékelést követően fontos információkat kapunk a vissza-
sajtoló kutakkal kapcsolatban, a három kút még soha nem 
került összekötésre, ezt munkát szeretnénk mielőbb elkez-
deni, remélhetőleg novemberben, de az engedélyezés elhú-
zódása esetén legkésőbb januárban. 

A vezeték építését követően – vagy azzal párhuza-
mosan – kezdjük az erőmű területén a földmunkákat, 
alapozást, különböző acélszerkezetek és medencék szere-
lését. Magát az erőműi technológiát a Kaishan amerikai-
kínai cég szállítja, magyar kivitelező fogja összeszerelni a 
szállító cég mérnökeinek útmutatása alapján. A mostani 
tervek szerint két egység lesz egymás mellett, hőcserélők, 

generátorok, szabad ég alatt elhelyezhető turbinák, külön-
2böző tartályok. A komplex gépészet maximum 500-800 m  

területet fog elfoglalni. Ahol technológiailag szükséges, ott 
fedett lesz. Az erőmű szinte automatikusan fog működni, de 
lesz kezelőszemélyzet a turai irodában. A jövő év elején 
érkezik a gépészeti technológia, ezek már viszonylag gyor-
san szerelhetők. 2017 nyarán szeretnénk üzembe helyezni 
az erőművet.”

A Regionális Energiagazdasági Kutatóközpont több 
ízben készített tanulmányt a geotermikus villamos energia-
termelés lehetőségeiről Magyarországon. Számos egyéb hi-
vatalosan elfogadott tanulmány (Duna Régió Stratégia, 
GeoDH Report, GeoElec Report, stb.) valamint a Nemzeti 
Energiastratégia és cselekvési tervek támasztják alá, hogy 
Magyarországon a geotermikus energiát mind fűtésre, mind 
áramtermelésre gazdaságosan lehet használni, sőt, az or-
szág számára ez az egyik lehetséges kitörési pont, kiemelt 
megújuló energia irányzat.

Az ország geotermikus adottságai kedvezőek, ami 
két fő tényezőre vezethető vissza. Egyrészt magas mind a 
geotermikus gradiens értéke, mind a hőáram értéke, jóval 
meghaladja a kontinentális átlagot. Másrészt az ország terü-
letének jelentős részén a felszín alatt vízzel telített és je-
lentős vízvezető képességű kőzetek találhatóak. Ez utóbbi 
tényező a természetes geotermikus rendszerek esetében 
meghatározó. Magyarországon az első geotermikus erőmű-
vet a MOL Nyrt. kívánta telepíteni. Néhány kutatófúrást fúr-
tak az ország több pontján, így városunk külterületén is és 
teszteket végeztek. A korábbi tanulmányok nem jelezték 
előre a turai föld mélyén rejlő lehetőségeket. Szerencse is 
kellett ahhoz, hogy a régi, T4-es jelű (akkor még termelő) kút 
közelében eszközölt (visszasajtoló) kút fúrása 126 C°-on 90 
liter/másodperc vízhozamú kutat adjon, ami sokkal jobb, 
mint az eredeti. Erre senki nem számított.

„Áttanulmányoztuk a korábbi kutatási anyagokat is, 
melyek nagyon értékes adatokkal szolgáltak. Épp a napok-
ban végeztünk egy kiterjedtebb földtani elemzést a kör-
nyékre és abszolút az a meglátásunk, hogy igenis érdemes 
ezen a területen geotermikus energiát kutatni, terveink 
között szerepel az erőmű bővítése. A méréseink alátá-
masztják, hogy bőven van potenciál a területben, a jelenleg 
ismertnek a többszöröse.”

Ez a geotermikus erőmű mérföldkő a magyaror-
szági energiatermelésben. Van több folyamatban lévő geo-
termikus beruházás, de az ütemterv szerint ez lesz az első 
üzemelő egység. Az erőmű üzemeltetéséhez 2-4 fős kezelő-

személyzetre szükség van, ezt helyben próbálják első sorban 
megoldani, hiszen Turán lesz az irányító központ. A kezelő 
személyzetnek gépész- elektromos ismeretekkel ajánlatos 
rendelkeznie, nem feltétlenül kell mérnöki diploma, de ilyen 
irányú ismeret biztosan szükséges lesz. A nagyobb létszámú 
munkaerőt majd az üvegház fogja igényelni, hiszen ez is meg 
fog épülni, de az erőmű az első lépés. 

Azt, hogy hol fog megépülni az erőmű, gyakorlatilag 
már mindenki tudja Turán. A kivitelezés ideje alatt lehet 
megnövekedett kamionforgalomra, munkagépek mozgására 
számítani, ez okozhat átmenetileg kellemetlenséget a kör-
nyéken élőknek, illetve a József Attila utca lakóinak, de nem 

a geotermikus erőmű látványterve

állandó, hanem szakaszos szállítást terveznek. Megfelelő 
felkészültségű, profi céggel együttműködve a lakosság élet-
terének és nyugalmának figyelembe vételével igyekeznek a 
szállítással és a gépmozgatással minimalizálni a kellemet-
lenséget. Az üzemelés során már nem lesz teherautó vagy 
kamionforgalom, hiszen az erőműnek nincs szüksége alap-
anyagra és nem termel semmi olyat, ami szállítást igényelne. 

A környezetre káros anyagot nem bocsájt ki az 
erőmű, maximum a hidegebb időszakban a vízgőz 
párolgására lehet rácsodálkozni az arra járóknak.

T.A.

Munkatársunk a TRA Estates Kft. képviselőjével 
beszélgetett.
Milyen munkálatokat végeztek az elmúlt egy évben?

A kritikus állapotban lévő park megmentésével 
kezdtük. A gyomfákat és a beteg fákat kellett kivágni, hogy 
az egészségeseket megmenthessük. Nemcsak az épületnek, 
a parknak sem volt már két-három évnél több ideje a teljes 
pusztulásig. Minden dokumentum a rendelkezésünkre áll 
ahhoz, hogy korhű állapotba újjáépítsük a parkot, a rende-
zési munkálatok folyamatosan zajlanak. A mostani időszak-
ban 3500 sövény és díszcserje kerül kiültetésre végig a 
kerítés mellett, kialakításra kerülnek a séta útvonalak és a tó 
is. Végső célunk a park teljes rekonstrukciója. A fák és a cser-
jék eltérő növekedési ideje miatt nagyságrendileg 5 év múlva 
lesz teljes az újjáépítés, de már 3 év múlva is látványos ered-
ményt remélünk.
Történt-e már előrelépés az épülettel kapcsolatban?

A felméréseket, elemzéseket már elvégeztük. Az é-
pület tetőzete nagyon rossz állapotban van. Elsődleges 
feladatunk a tetőszerkezet teljes felújítása, ezt januárban 
szeretnénk kezdeni. Jelenleg állagmegóvási és stabilizációs 
munkák zajlanak, folyamatban van az alagsor szigetelése is. 
Második ütemben a homlokzat helyreállítása, külső épí-
tészeti munkálatok, harmadik ütemben pedig a belső felújí-
tás készül el. A felújítást folyamatosan dokumentáljuk, 2018 
év végére szeretnénk teljesen végezni.
Mivel műemlék épületről beszélünk, szigorú előírások-
nak kell megfelelni az épület helyreállítása során. 
Szóba került, hogy korhű állapotba kívánják rekon-
struálni a teljes ingatlant. A park kapcsán nem előírás, 
de az épület jelenlegi besorolása megköveteli az ere-
deti állapot visszaállítását.

A park kapcsán valóban nem előírás, de ettől füg-
getlenül ez a tulajdonosok célja. Az épülethez kapcsolódó, 
több mint 100 éves dokumentumok, adatok felkutatása és 
elemzése megtörtént. A Forster Központ – a nagy múltú 
tudományos gyűjtemények fenntartója – közreműködésével 
minden fellelhető forrásinformációt, minden létező adatot 

összegyűjtöttünk, mely alapján terjedelmes dokumentum 
készült az épület rekonstrukciójára vonatkozóan. 

Az épület állapotának felmérése közben különleges 
és zseniális építészeti megoldásokkal találkoztunk, ez ko-
moly kihívás elé állíthatja a kivitelező partnereinket. Ha 
pusztán a tetőszerkezet rekonstrukciót vizsgáljuk – köznapi 
kifejezéssel élve – az ácsoknak sem lesz egyszerű dolguk. A 
modern technológia önmagában kevés, valós tudású mester-
emberekre is szükségünk lesz a minőségi újjáépítéshez.
Közel egy éve került a cég tulajdonába a kastély és a 
hozzá tartozó park. A meglehetősen romos műemlék 
épület és az elhanyagolt park rendbe tétele ránézésre 
sem két fillér, a megtérülési időről nem is beszélve. Mi 
motiválta a tulajdonos csoportot az ingatlan megvá-
sárlásában?

Maga az épület. Nemcsak a turai lakosság szereti a 
kastélyt, nemcsak az ország minden tájáról ide látogatókat 
varázsolta el, hanem a jelenlegi tulajdonosokat is. Egy-
szerűen megfogta őket a kastély, beleszerettek. 

A beszélgetés alatt természetesen felmerült a kér-
dés, hogy az alapos forráskutatás közepette sikerült-e 
hiteles dokumentumot fellelni a kastély tervezőjének 
személyéről, de sajnos a Forster Központ adatállo-
mányában sem található megnyugtató válasz. A hosszú 
ideig tartó kutatások, valamint a helyszínen végzett álla-
potfelmérés és statikai vizsgálatok során két dolog vált 
bizonyossá: a tervező iroda tulajdonosa Ybl Miklós volt, a 
kastély tervezője pedig egy korszakos zseni.

Ha mindezen elképzeléseket sikerül megvalósítani, 
régi fényében tündökölhet az épület és a park is. A mai em-
ber elképzelni sem tudja, hogyan és milyen környezetben 
élhettek 200 évvel ezelőtt a nemesi családok. Az elmon-
dottak és az eddig elvégzett munkálatok alapján okkal re-
mélhetjük, hogy Schossberger báró öröksége közel 70 évnyi 
pusztulásnak véget vetve újra régi fényében ragyoghat.

T.A.

Időutazás a XIX. század végére

2015 decemberében – kö- ménykedett a kastély sorsának viszont rohamtempóban megkez-
zel egy évvel ezelőtt - új kezekbe kedvező alakulásában és sok sze- dődtek. Nincs olyan turai lakos, aki 
került a Schossberger kastély. A rencsét kívánt az új tulajdono- arra közlekedvén ne vetne néhány 
tulajdonosváltás ténye felkavarta soknak. Tapasztalataim szerint u- érdeklődő pillantást a parkra és az 
az állóvizet városunkban, ki-ki ha- tóbbiak voltak (és vannak ma is!) épületre és nincs olyan turai lakos, 
bitusának megfelelően alkotta jelentős többségben. A tulajdonos- aki ne várna hónapok óta pozitív 
meg véleményét, fejezte ki kéte- váltás óta túl sok hiteles informá- híreket a szívünkhöz nőtt ingatlan 
lyeit, aggodalmát, vagy épp re- ciót nem kaptunk, a munkálatok sorsának jobbra fordulásáról.
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KÖZÖSSÉG, KULTÚRA A HEVESY GYÖRGY ÁLTALÁNOS ISKOLA HÍREI

1956-ra emlékezve gyűltek össze az ünneplők 
október 23-án 16 órára a turai Bartók Béla Művelődési 
Ház és Könyvtár előadótermében, hogy felidézzék a hő-
söket, „kik először mértek érezhető ütést, a kommu-
nizmus betonfalára.”

Interaktív bemutatót tartott Dr. Hidán Csaba Lász-
ló, a Károli Gáspár Református Egyetem adjunktusa, törté-
nész, régész, orientalista és segítője Konnát Árpád, valamint 
a turai származású Farkas János, a Károli Gáspár Refor-
mátus Egyetem történelem szakos, harmadéves hallgatója. 
A színvonalas és látványos emlékműsor A TANK nevet 
viselte. 

Dr. Hidán Csaba László előadásában részletezte az 
'56-os forradalmárok utcai harcait egy interaktív kiállítás 
keretében, korabeli ruhában és fegyverekkel. Az eszközök-
kel és egyéb tárgyakkal egy valósághű, „ötvenhatos” környe-
zetet teremtett, melybe a néző egészen belehelyezkedhetett. 
Az előadás szokatlanul színvonalas módon mutatta be az 
1956-os eseményeket. Nem csak a korabeli öltözetek voltak 
hivatottak megidézni a forradalom hangulatát, hanem ma-
guk (az egyébkén nagy számban levő) bemutatott tárgyak is, 
melyek Dr. Hidán tanár úr elmondása alapján egytől-egyig 
eredetiek. „Nagyapán ezen a rádión hallgatta az '56-os 
eseményeket”

Az előadás végén élethűen ábrázolták, hogyan is 
történt akkoriban egy tank megtámadása. Ahogy abban az 
időben tették a forradalmárok, a színpadon macskakövekből 
és egyéb fémhulladékokból barikádot emeltek, s e mögül 
dobták a harckocsikra a „molotov-koktélokat”. Eldördült 
néhány lövés, a vaktöltények használatával pedig lőporszag 
töltötte be a termet.

Az előadást követően Dr. Hidán Csaba Lászlót kér-
deztem:

„Katonai, harci bemutatókat körülbelül 23-24 éve 
tartok, 1956-os bemutatót nagyjából 10 éve. Az első bemu-
tató tíz évvel ezelőtt Siófokon volt a színház épületében, 
azóta több iskolában és művelődési otthonban tartottunk 
bemutatót. Valójában az a tapasztalatom, hogy sokszor az 
iskolaigazgatók, művelődési házak vezetői nem tudnak 
hozzányúlni a témához. Nyilván Magyarországon van ha-
gyománya március 15. ünneplésének, van hagyománya 
augusztus 20. ünneplésének – nos, részben ugye a különböző 
aktuálpolitikai viszonyok miatt is - általában nem tudják, 
hogy hogyan ünnepeljék meg október 23.-át. Egyrészt 
történész vagyok, régész vagyok, másrészt harcművészet 
oktató. Sokat találkozom fiatalokkal és így korabeli ruhában, 
korabeli munkásszobában illetve egy barikád szomszéd-
ságában beszélek róla, de meg is mutatom.”

Az előadás második részében Farkas János, egy 
fiatal turai egyetemi hallgató tartott bemutatót „Páncélosok 
'56-ban” címmel. Ebben kitért arra, hogy milyen nagy-
mértékű technikai fölénnyel kellett szembenézniük a for-
radalmároknak és szakszerűen elemezte - technikai ada-
tokkal alátámasztva, hogyan is pusztíthattak el tankokat a 
szabadságharcosok.
Farkas János, egyetemi hallgató:

„A tanár úrral 2014-ben ismerkedtem meg a Károli 
Gáspár Református Egyetemen. A közös előadás ötlete úgy 
jött, hogy szerettünk volna olyan témát választani, ami 
kötődik mindkettőnk érdeklődési köréhez, mind a hadtör-
ténethez, mind a haditechnikához. Sikerült megtalálni a 
közös nevezőt, ez pedig az 1956-os forradalom és sza-
badságharc. Be lehet mutatni a különböző eszközöket, 
tárgyakat, eseménytörténetet, valamint a különböző nehéz 
fegyvereket.

Dr. Hidán tanár úr számomra nagy örömet okozott, 
mert hajlandó volt velem előadni. Nem kis dolog ez, figye-
lembe véve, hogy most vagyok harmadéves hallgató, ő pedig 
óriási tapasztalattal rendelkezik az előadások terén, szóval 
ez számomra óriási megtiszteltetés.”

Szendrei Ferenc Tura Város polgármestere megkö-
szönte a színvonalas előadást és gratulált az előadóknak, 
majd elmondta ünnepi gondolatait. Beszédében kiemelte, 
miért fontos, hogy a mai fiatalság megértse az '56-os esemé-
nyek folyamatát, valamint felismerjék, hogy a szabadság-
harcban harcoló hősök az igazi példaképek a szabadságot 
szeretőknek. Polgármester Úr beszédét követően az ünnep-
lők közösen, fáklyás felvonulással tisztelegtek az '56-os hő-
sök emléke előtt, városunk elöljárói elhelyezték az emléke-
zés koszorúját a templomkertben felállított kopjafánál, majd 
az Őszirózsa Idősek Otthonában található Dr. Király János 
emléktáblánál. (Dr. Király Jánosról részletesen a Turai Hírlap 2016. 
január-februári számában olvashattak.) 

...Vagyunk egy szálig
elszánt emberek,

Kiket tiporni tovább nem lehet.
Ha kell még én is veletek halok

Ha engedtek, Ti szent fiatalok...”
(Dutka Ákos: Ember és magyar.

Magyar Ifjúság, 1956. november 3.)

„
A fáklyás felvonulás és ünnepélyes koszorúzás pillanatai
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Immár hatvan éve történt,

hogy egy nép azt mondta:

„Elég volt!”

Dr. Hidán Csaba László adjunktus
bemutatója

Farkas János egyetemi
hallgató előadása

Farkas Ákos

Több évtizedes hagyomá-
nyainknak megfelelően az 
idén is méltóképpen meg-
emlékeztünk iskolánkban 
október hőseiről. 
Az ünnepi műsort és a vi-
zuálisan allegorikus in-
stallációkat – szintén a 
hagyományokhoz híven – 
Kálna Tibor, történelem – 
és magyar szakos tanár 
állította össze, néhány 
lelkes, 7. c osztályos ta-
nuló segítségével.
Az irodalmi műsorokban 
közreműködtek: Földes 
Lilla, 8. c osztályos, Pet-
rovics Sára és Bankó 
Domonkos, 8. b osztályos 
tanulók.
A hangosítástechnikai hát-
tér biztosításáért köszönet 
illeti Tóth- Sebes Péter 

tanár urat és Dénes Ildikó pedagógiai asszisztenst.
A fotókat Zadravecz Tamás, 7. c osztályos tanuló készítette.

A műsorok rendezője köszönetét fejezi ki a Bartók 
Béla Művelődési Ház és Könyvtár vezetőinek és dolgozóinak 
valamint Juhász Sándor alpolgármester úrnak rendezvények 
megvalósításához nyújtott segítő közreműködésükért.

BOLYAI MATEMATIKA CSAPATVERSENY

„Az összedolgozás képessége az egyik legnagyobb érték az 
életben.”

2016. október 14-én megrendezett Bolyai Matema-
tika Csapatversenyen iskolánkat kettő nyolcadikos csapat 
képviselte. A Pest megye- Észak megyei/körzeti fordulón ta-
nulóink eredményesen szerepeltek.
Köles Bernadett Andrea 8.b, Tóth Tekla 8.b és Tóth-Máté Ta-
más 8.b kiemelkedő teljesítményt nyújtottak, a 7. helyen vé-
geztek.
Csörgi Andrea 8.c, Kerek Petra 8.d, Király Eszter 8.c és 
Petrovics Sára 8.b tanulók a 36. helyen végeztek.
Felkészítő tanár: Demeter Dóra

Tankerületi Terepfutó CSB. 
Iklad Alsós befutó sorrend: 1. Aszód, 2. Iklad, 3. 

Hévízgyörk, 4. Bag, 5. Tura, 6. Kartal, 7. Galgahévíz – Galgamácsa 
Felsős befutó sorrend: 1. Iklad (20 helyezési szám), 2. Aszód (44 
helyezési szám), 3. Hévízgyörk (46 helyezési szám), 4. Kartal (52 
helyezési szám), 5. Bag (60 helyezési szám), 6. Tura (78 helyezési 
szám), 7. Domony (106 helyezési szám)
 Alsó-Felső összesített végső sorrend (Tanker pontszám)
 1. Aszód, 1+2, Iklad, 2+1; 2. Hévízgyörk, 3+3, 3. Bag, 4+5, 4. 
Kartal, 6+4, 5. Tura, 5+6, 6. Galgamácsa – Domony – Galgahévíz 
 Hűvös időben, kicsit saras pályán, sportszerűen versenyeztek a 
gyerekek.  Kilenc iskolából 120 gyerek futott.  Hat iskolának volt 
komplett alsós-felsős csapata.

31. Spar Maratonka
Szép napra virradtunk október 8-án, szombaton. Sütött a 

nap, kellemes és ideális volt az idő egy kis futáshoz. Tavaly 74 fő-
vel nevezett iskolánk, de volt olyan tanév, amikor közel kétszá-
zan képviseltük intézményünket. Majdnem minden évben a do-
bogón végeztünk, mint az egyik legtöbb diákot mozgósító vidéki 
iskola. A nyereményből rendre fel tudtuk újítani a tornaeszközök 
egy részét. Erre most is nagy szükség van, valahogy a labdák, 
hálók és egyéb ügyességfejlesztő sporteszközök hamarabb tönk-
remennek, elhasználódnak. Idén sajnos le kellett mondanunk er-
ről a tervről, hiszen csupán 42 fő jelezte részvételi szándékát. 
Elgondolkodtató! Reméljük, a tavaszi futóversenyen nagyobb 
csapattal indulhatunk majd! Köszönjük szépen a 2,7km távot 
teljesítő lelkes diák és szülő részvételét, valamint Kovács Tibor-
nak a szervezést és koordinálást!

Hevesy Györgyre emlékeztünk
Október 13-án ünneplőben, virágokkal a kezükben érkez-

tek tanulóink az iskolába. Névadónkra, Hevesy Györgyre emlé-
keztünk e napon. A Tabán útról ellátogattak hozzánk a 3. és 4. 
évfolyamos kisdiákok is osztályfőnökeik kíséretében. A megem-
lékezés Bozlék Rita (5.d) fuvolajátékával vette kezdetét, majd az 
ötödikesekből álló kis csoport műsora következett. Felidéztük 
Hevesy György rövid élettörténetét, majd a siker eléréséhez, a 
boldogság megtalálásához a következő bölcs gondolatokat kap-
tuk útravalóul: „A boldogság az önmagán uralkodni tudó lélek 
tulajdona.” (Kleanthész) • „Ha tisztelet van benned, mások is 
tisztelni fognak. Ha boldogulni akarsz, boldogíts másokat figyel-
meddel!” (Gracián) • „Boldogok, akik tudják, miért élnek, mert 
akkor azt is megtudják majd, hogyan éljenek.” (Gyökössy Endre)
• „Az ember célja a boldogság, és a boldogságot a célok 
teremtésével és elérésével lehet megtalálni. A célok elérése 
pedig a siker kulcsa.” (N.K.) • „…a boldogság kulcsa a döntéseink 
melletti elköteleződés, a jelenlegi életünk megbecsülése, és a 
hála amiatt, ami már a miénk.” (Pál F.) • „Boldog, aki bízik 
önmagában. Az igazi boldogság komoly dolog! Ami könnyen 
elérhető, az a felszínen csillog. Az igazi érték, olykor fénytelen, és 
a mélyre kell ásni érte …és a bensődben derül. Tartsd ezt szem 
előtt: gondolkozz…” (Seneca)

Köszönjük szépen Jónás Sándornénak a műsor 
szervezését és koordinálását!

Zöldség-gyümölcs fesztivál a Hevesy úton
Október 20-án rendeztük meg a zöldség-gyümölcs 

fesztivált az ötödikes tanulóinknak. Az esemény fő szervezője, 
Jenei Csabáné mesélt az egészséges táplálkozás fontosságáról, 
hogy szervezetünknek mennyire szükséges napi rendszeres-
séggel zöldséget és gyümölcsöt fogyasztani. Ezekből a vitamin-
forrásokból az osztályok szebbnél szebb állatszobrokat készí-
tettek – ezt előzetes feladatul kapták. Nem maradhatott el a 
hagyományos játékos vetélkedő sem, ahol pl. bekötött szemmel 
kellett lekvárt és gyümölcsleveket kóstolni, Guiness rekordokat 
tippelni. A program közös falatozással zárult, a gyerekek alig vár-
ták, hogy megrohamozzák a finom zöldségekkel és gyümöl-
csökkel hívogató asztalt.

Helyezések: I. 5.d, II. 5.a, III. 5.b, IV. 5.c
Köszönjük a szervezést, zsűrizést, továbbá a nagyobb diákok 
segítő munkáját!

Az aradi vértanúk
és a „pesti srácok” üzenete

gyermekeinknek

Az iskolai híranyagot összeállította: Heine Éva
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KÖZÖSSÉG, KULTÚRA A HEVESY GYÖRGY ÁLTALÁNOS ISKOLA HÍREI

1956-ra emlékezve gyűltek össze az ünneplők 
október 23-án 16 órára a turai Bartók Béla Művelődési 
Ház és Könyvtár előadótermében, hogy felidézzék a hő-
söket, „kik először mértek érezhető ütést, a kommu-
nizmus betonfalára.”

Interaktív bemutatót tartott Dr. Hidán Csaba Lász-
ló, a Károli Gáspár Református Egyetem adjunktusa, törté-
nész, régész, orientalista és segítője Konnát Árpád, valamint 
a turai származású Farkas János, a Károli Gáspár Refor-
mátus Egyetem történelem szakos, harmadéves hallgatója. 
A színvonalas és látványos emlékműsor A TANK nevet 
viselte. 

Dr. Hidán Csaba László előadásában részletezte az 
'56-os forradalmárok utcai harcait egy interaktív kiállítás 
keretében, korabeli ruhában és fegyverekkel. Az eszközök-
kel és egyéb tárgyakkal egy valósághű, „ötvenhatos” környe-
zetet teremtett, melybe a néző egészen belehelyezkedhetett. 
Az előadás szokatlanul színvonalas módon mutatta be az 
1956-os eseményeket. Nem csak a korabeli öltözetek voltak 
hivatottak megidézni a forradalom hangulatát, hanem ma-
guk (az egyébkén nagy számban levő) bemutatott tárgyak is, 
melyek Dr. Hidán tanár úr elmondása alapján egytől-egyig 
eredetiek. „Nagyapán ezen a rádión hallgatta az '56-os 
eseményeket”

Az előadás végén élethűen ábrázolták, hogyan is 
történt akkoriban egy tank megtámadása. Ahogy abban az 
időben tették a forradalmárok, a színpadon macskakövekből 
és egyéb fémhulladékokból barikádot emeltek, s e mögül 
dobták a harckocsikra a „molotov-koktélokat”. Eldördült 
néhány lövés, a vaktöltények használatával pedig lőporszag 
töltötte be a termet.

Az előadást követően Dr. Hidán Csaba Lászlót kér-
deztem:

„Katonai, harci bemutatókat körülbelül 23-24 éve 
tartok, 1956-os bemutatót nagyjából 10 éve. Az első bemu-
tató tíz évvel ezelőtt Siófokon volt a színház épületében, 
azóta több iskolában és művelődési otthonban tartottunk 
bemutatót. Valójában az a tapasztalatom, hogy sokszor az 
iskolaigazgatók, művelődési házak vezetői nem tudnak 
hozzányúlni a témához. Nyilván Magyarországon van ha-
gyománya március 15. ünneplésének, van hagyománya 
augusztus 20. ünneplésének – nos, részben ugye a különböző 
aktuálpolitikai viszonyok miatt is - általában nem tudják, 
hogy hogyan ünnepeljék meg október 23.-át. Egyrészt 
történész vagyok, régész vagyok, másrészt harcművészet 
oktató. Sokat találkozom fiatalokkal és így korabeli ruhában, 
korabeli munkásszobában illetve egy barikád szomszéd-
ságában beszélek róla, de meg is mutatom.”

Az előadás második részében Farkas János, egy 
fiatal turai egyetemi hallgató tartott bemutatót „Páncélosok 
'56-ban” címmel. Ebben kitért arra, hogy milyen nagy-
mértékű technikai fölénnyel kellett szembenézniük a for-
radalmároknak és szakszerűen elemezte - technikai ada-
tokkal alátámasztva, hogyan is pusztíthattak el tankokat a 
szabadságharcosok.
Farkas János, egyetemi hallgató:

„A tanár úrral 2014-ben ismerkedtem meg a Károli 
Gáspár Református Egyetemen. A közös előadás ötlete úgy 
jött, hogy szerettünk volna olyan témát választani, ami 
kötődik mindkettőnk érdeklődési köréhez, mind a hadtör-
ténethez, mind a haditechnikához. Sikerült megtalálni a 
közös nevezőt, ez pedig az 1956-os forradalom és sza-
badságharc. Be lehet mutatni a különböző eszközöket, 
tárgyakat, eseménytörténetet, valamint a különböző nehéz 
fegyvereket.

Dr. Hidán tanár úr számomra nagy örömet okozott, 
mert hajlandó volt velem előadni. Nem kis dolog ez, figye-
lembe véve, hogy most vagyok harmadéves hallgató, ő pedig 
óriási tapasztalattal rendelkezik az előadások terén, szóval 
ez számomra óriási megtiszteltetés.”

Szendrei Ferenc Tura Város polgármestere megkö-
szönte a színvonalas előadást és gratulált az előadóknak, 
majd elmondta ünnepi gondolatait. Beszédében kiemelte, 
miért fontos, hogy a mai fiatalság megértse az '56-os esemé-
nyek folyamatát, valamint felismerjék, hogy a szabadság-
harcban harcoló hősök az igazi példaképek a szabadságot 
szeretőknek. Polgármester Úr beszédét követően az ünnep-
lők közösen, fáklyás felvonulással tisztelegtek az '56-os hő-
sök emléke előtt, városunk elöljárói elhelyezték az emléke-
zés koszorúját a templomkertben felállított kopjafánál, majd 
az Őszirózsa Idősek Otthonában található Dr. Király János 
emléktáblánál. (Dr. Király Jánosról részletesen a Turai Hírlap 2016. 
január-februári számában olvashattak.) 

...Vagyunk egy szálig
elszánt emberek,

Kiket tiporni tovább nem lehet.
Ha kell még én is veletek halok

Ha engedtek, Ti szent fiatalok...”
(Dutka Ákos: Ember és magyar.

Magyar Ifjúság, 1956. november 3.)

„
A fáklyás felvonulás és ünnepélyes koszorúzás pillanatai
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Immár hatvan éve történt,

hogy egy nép azt mondta:

„Elég volt!”

Dr. Hidán Csaba László adjunktus
bemutatója

Farkas János egyetemi
hallgató előadása

Farkas Ákos

Több évtizedes hagyomá-
nyainknak megfelelően az 
idén is méltóképpen meg-
emlékeztünk iskolánkban 
október hőseiről. 
Az ünnepi műsort és a vi-
zuálisan allegorikus in-
stallációkat – szintén a 
hagyományokhoz híven – 
Kálna Tibor, történelem – 
és magyar szakos tanár 
állította össze, néhány 
lelkes, 7. c osztályos ta-
nuló segítségével.
Az irodalmi műsorokban 
közreműködtek: Földes 
Lilla, 8. c osztályos, Pet-
rovics Sára és Bankó 
Domonkos, 8. b osztályos 
tanulók.
A hangosítástechnikai hát-
tér biztosításáért köszönet 
illeti Tóth- Sebes Péter 

tanár urat és Dénes Ildikó pedagógiai asszisztenst.
A fotókat Zadravecz Tamás, 7. c osztályos tanuló készítette.

A műsorok rendezője köszönetét fejezi ki a Bartók 
Béla Művelődési Ház és Könyvtár vezetőinek és dolgozóinak 
valamint Juhász Sándor alpolgármester úrnak rendezvények 
megvalósításához nyújtott segítő közreműködésükért.

BOLYAI MATEMATIKA CSAPATVERSENY

„Az összedolgozás képessége az egyik legnagyobb érték az 
életben.”

2016. október 14-én megrendezett Bolyai Matema-
tika Csapatversenyen iskolánkat kettő nyolcadikos csapat 
képviselte. A Pest megye- Észak megyei/körzeti fordulón ta-
nulóink eredményesen szerepeltek.
Köles Bernadett Andrea 8.b, Tóth Tekla 8.b és Tóth-Máté Ta-
más 8.b kiemelkedő teljesítményt nyújtottak, a 7. helyen vé-
geztek.
Csörgi Andrea 8.c, Kerek Petra 8.d, Király Eszter 8.c és 
Petrovics Sára 8.b tanulók a 36. helyen végeztek.
Felkészítő tanár: Demeter Dóra

Tankerületi Terepfutó CSB. 
Iklad Alsós befutó sorrend: 1. Aszód, 2. Iklad, 3. 

Hévízgyörk, 4. Bag, 5. Tura, 6. Kartal, 7. Galgahévíz – Galgamácsa 
Felsős befutó sorrend: 1. Iklad (20 helyezési szám), 2. Aszód (44 
helyezési szám), 3. Hévízgyörk (46 helyezési szám), 4. Kartal (52 
helyezési szám), 5. Bag (60 helyezési szám), 6. Tura (78 helyezési 
szám), 7. Domony (106 helyezési szám)
 Alsó-Felső összesített végső sorrend (Tanker pontszám)
 1. Aszód, 1+2, Iklad, 2+1; 2. Hévízgyörk, 3+3, 3. Bag, 4+5, 4. 
Kartal, 6+4, 5. Tura, 5+6, 6. Galgamácsa – Domony – Galgahévíz 
 Hűvös időben, kicsit saras pályán, sportszerűen versenyeztek a 
gyerekek.  Kilenc iskolából 120 gyerek futott.  Hat iskolának volt 
komplett alsós-felsős csapata.

31. Spar Maratonka
Szép napra virradtunk október 8-án, szombaton. Sütött a 

nap, kellemes és ideális volt az idő egy kis futáshoz. Tavaly 74 fő-
vel nevezett iskolánk, de volt olyan tanév, amikor közel kétszá-
zan képviseltük intézményünket. Majdnem minden évben a do-
bogón végeztünk, mint az egyik legtöbb diákot mozgósító vidéki 
iskola. A nyereményből rendre fel tudtuk újítani a tornaeszközök 
egy részét. Erre most is nagy szükség van, valahogy a labdák, 
hálók és egyéb ügyességfejlesztő sporteszközök hamarabb tönk-
remennek, elhasználódnak. Idén sajnos le kellett mondanunk er-
ről a tervről, hiszen csupán 42 fő jelezte részvételi szándékát. 
Elgondolkodtató! Reméljük, a tavaszi futóversenyen nagyobb 
csapattal indulhatunk majd! Köszönjük szépen a 2,7km távot 
teljesítő lelkes diák és szülő részvételét, valamint Kovács Tibor-
nak a szervezést és koordinálást!

Hevesy Györgyre emlékeztünk
Október 13-án ünneplőben, virágokkal a kezükben érkez-

tek tanulóink az iskolába. Névadónkra, Hevesy Györgyre emlé-
keztünk e napon. A Tabán útról ellátogattak hozzánk a 3. és 4. 
évfolyamos kisdiákok is osztályfőnökeik kíséretében. A megem-
lékezés Bozlék Rita (5.d) fuvolajátékával vette kezdetét, majd az 
ötödikesekből álló kis csoport műsora következett. Felidéztük 
Hevesy György rövid élettörténetét, majd a siker eléréséhez, a 
boldogság megtalálásához a következő bölcs gondolatokat kap-
tuk útravalóul: „A boldogság az önmagán uralkodni tudó lélek 
tulajdona.” (Kleanthész) • „Ha tisztelet van benned, mások is 
tisztelni fognak. Ha boldogulni akarsz, boldogíts másokat figyel-
meddel!” (Gracián) • „Boldogok, akik tudják, miért élnek, mert 
akkor azt is megtudják majd, hogyan éljenek.” (Gyökössy Endre)
• „Az ember célja a boldogság, és a boldogságot a célok 
teremtésével és elérésével lehet megtalálni. A célok elérése 
pedig a siker kulcsa.” (N.K.) • „…a boldogság kulcsa a döntéseink 
melletti elköteleződés, a jelenlegi életünk megbecsülése, és a 
hála amiatt, ami már a miénk.” (Pál F.) • „Boldog, aki bízik 
önmagában. Az igazi boldogság komoly dolog! Ami könnyen 
elérhető, az a felszínen csillog. Az igazi érték, olykor fénytelen, és 
a mélyre kell ásni érte …és a bensődben derül. Tartsd ezt szem 
előtt: gondolkozz…” (Seneca)

Köszönjük szépen Jónás Sándornénak a műsor 
szervezését és koordinálását!

Zöldség-gyümölcs fesztivál a Hevesy úton
Október 20-án rendeztük meg a zöldség-gyümölcs 

fesztivált az ötödikes tanulóinknak. Az esemény fő szervezője, 
Jenei Csabáné mesélt az egészséges táplálkozás fontosságáról, 
hogy szervezetünknek mennyire szükséges napi rendszeres-
séggel zöldséget és gyümölcsöt fogyasztani. Ezekből a vitamin-
forrásokból az osztályok szebbnél szebb állatszobrokat készí-
tettek – ezt előzetes feladatul kapták. Nem maradhatott el a 
hagyományos játékos vetélkedő sem, ahol pl. bekötött szemmel 
kellett lekvárt és gyümölcsleveket kóstolni, Guiness rekordokat 
tippelni. A program közös falatozással zárult, a gyerekek alig vár-
ták, hogy megrohamozzák a finom zöldségekkel és gyümöl-
csökkel hívogató asztalt.

Helyezések: I. 5.d, II. 5.a, III. 5.b, IV. 5.c
Köszönjük a szervezést, zsűrizést, továbbá a nagyobb diákok 
segítő munkáját!

Az aradi vértanúk
és a „pesti srácok” üzenete

gyermekeinknek

Az iskolai híranyagot összeállította: Heine Éva
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A TÖBBSINCS ÓVODA ÉS BÖLCSŐDE HÍREI KÖZÉRDEKŰ HÍREK

Gyermekeink ősszel szemtanúi lehetnek a zöld szí- csörgő-zörgő hangszerek. Aki még muzsikálni akart, az a 
nű levelek és termések színváltozásának. Megfigyelhetik az kukorica hegedűn elhúzhatta a kedvenc nótáját.
őszi színek sokféleségét, a fakó sárgát és a rőt barnát. Óvo- Egy hatalmas tök lett Mazsola és Tádé ehető háza, de 
dánk udvarán, a különféle fákon figyelemmel kísérhetik a készült még tökváros, töklámpás és tökhajó is. 
lombhullást. Láthatják, hogyan változnak át a levelek élénk- Az egyik délelőtt, az egész óvoda gyermekserege 
zöldből halvány sárgává, pirossá vagy sárgásbarnává. Gyö- összegyűlt az udvarunk betonos részén, ahol minden óvodai 
nyörködhetnek a vöröses árnyalatok sokféleségében, a ma- nagy rendezvényünket szoktuk tartani. Izgatottan találgat-
gokban és termésekben pedig felfedezhetik a fényes sötét- ták, hogy most mi fog történni, mit fogunk ünnepelni? A 
barnát és a hamvas kéket. Gólyafészkünk is üresen tátong, kemencénk kéménye miért füstölög? Mi az, aminek ilyen 
nem ül a gólya a fészkén, „Elszállt a fecske, üres a fészke”. A finom az illata? Már nem sokat kellett várakozni arra, hogy a 
virágos és veteményes kertünkből a lepkék és a bogarak is kérdéseikre választ kapjanak a gyermekeink!
eltűntek már, ők is készülődnek a télre. Veteményes kertünk Egyszer csak a Lókötő róka meséjében „találták 
terményeinek betakarítására is elérkezett az idő, ami nem- magukat”, amit az óvó nénik játszottak el erre az alkalomra. 
csak érdekes tennivaló, hanem meghatározó élményforrás Mire a mese végén a medve, visszaszerezte a rókától a tök-
is óvodás gyermekeink számára. A kukorica törése, sárga- házikót és a két apró lovat a süninek, addigra a kemencéből 
répa kiásása, tökök felszedése annak a folyamatnak a be- illatozó tök is megsült. Nemcsak aki szerette, hanem aki 
fejező szakasza, ami tavasszal a különböző magok váloga- csak most ismerkedett a sült tök ízével, annak is élmény teli, 
tásával és a veteményezéssel kezdődik. emlékezetes volt ez a délelőtt. A sült tök eszegetése, kínál-

Tavasz kezdetén a kibújó növénykéinket hétről- gatása közben vidáman mondogattuk: 
hétre locsoltuk, gyomláltuk és kapáltuk. Majd újra locsoltuk Csitt, csatt, csutka, csütörtök,
és gyomláltuk, eközben megfigyeltük az előbukkanó boga- kisült- e már a sülttök,
rakat, pókokat, méheket. Óvatosan csodáltuk a virágokon Ha már kisült a sülttök,
megpihenő lepkéket, nehogy elszálljanak előlünk. Aztán én akkorát süvöltök,
nyár végére gyönyörködhettünk munkánk gyümölcsében, hogy rögtön lecsücsültök.
hiszen megtölthettük a talicskákat, majd a csoportszobák Balázska, a kisördög,
polcait mindenféle finomsággal. Színek, formák, különféle idefut meg odafut,
illatok és méretek kínálták magukat az összehasonlításra, jól bevágja a kaput,
méricskélésre, és természetesen sokféle játékra. Sorra ké- elviszi a sülttököt:
szültek a tökmag- és kukorica képek, valamint a különféle fújhatjuk a früstököt.

„Jön már az ismerős,
széllábú, deres ősz.
Sepreget, kotorász,

meg-megáll, lombot ráz.”

Az Aranyvár csoportban immár 3 éve, hogy kipró- Óvodánkban fontosnak tartjuk, hogy óvodásaink 
báltuk a szülőkkel közös tökfaragást. Nagyon vártuk, már élményszerűen, tevékenységeken keresztül szerezzenek 
ebben az évben is, hogy „tök jó” napunk legyen. Napokkal tapasztalatokat, ismereteket az őket körülvevő természeti 
előtte beszerezték a kisebb, nagyobb tököt a családok. környezetükről. Kíváncsiságuk, megismerési vágyuk, érzel-
Tudtunk mindenről, hiszen a gyerekek boldogan újságolták: mi fogékonyságuk, azaz az életkori sajátosságaik kedvez-
„Nekünk már van tökünk!” Tervezték azt is, hogy milyen nek a tevékenységeken keresztül történő tapasztalatszer-
lesz.  Ijesztő, mosolygós vagy mérges? Eljött a várva várt zésnek. Az alkalom kínálta mese, vers újbóli meghallgatása, 
nap! Jó sokan összegyűltünk, a játék és a tízóraizás után - elmondása pedig felidézi emlékezetükben nemcsak ezeket 
mert kell az erő a faragáshoz -, elkezdődött a munka! az ismereteket, hanem ezeknek a napoknak az élményeit is.  
„Mi már a magokat szedjük!” Ne dobjuk ki a magot, mert A környezet megismerése közben fejlődik a gyermekek 
nagyon finom megpirítva, vagy jövőre el lehet vetni! A kiseb- mennyiségi, alaki, nagyságbeli, tér és síkbeli tudása. Pozitív 
bek előbb megunták a markolászást, a tökben vájkálást, érzelmi viszonyt alakítunk a közvetlen és tágabb környezet, 
gyors kézmosás és játszottak tovább a szőnyegen. Az anyu- a természeti - emberi és tárgyi világ értékei iránt. Azok 
kák és a nagyobbak szorgosan dolgoztak még hosszú ideig. óvására - védelmére nevelünk.
Jókat beszélgettek és ripsz-ropsz elkészültek a szebbnél 
szebb töklámpások, az őszi időszak jelképei. Sorba raktuk 
őket - jó sok lett - és beletettük a mécseseket. Sötétet csi-
náltunk és csiribí-csiribá, világítanak! Nagyon nagy öröm és 
boldogság volt az Aranyvárban! Mondókáztunk, énekeltünk 
örömünkben. A végén a mesét is vidáman hallgatták anyu-
kák, gyerekek egyaránt. 

Ma már markánsan érzékelhető, hogy sok-sok szak-
mában munkaerő hiánnyal küzd az ország. Sokkoló adat, 
hogy a mezőgazdaságban tízből kilenc vállalkozásban nincs 
elegendő mezőgazdasági gépész szakember. Sajnos a tér-
ségünkben elérhető oktatási intézményekben nem is talá-
lunk mezőgazdasági gépszerelő vagy gépkezelő képzési 
lehetőséget. 

A Galgamenti Mezőgazdasági Kft. stabil fizető-
képességű, elfogadható munkajövedelmet biztosító tár-
saság. Csak bejelentett munkaerőt foglalkoztatunk, melyek 
után a járulék és adóelőleg fizetési kötelezettséget mindig 
határidőben teljesítjük.

A cégvezetés a munkaerő utánpótlás várható ne-
hézségei miatt is szeretné felhívni a pályaválasztás előtt állók 
figyelmét arra, hogy ma már korszerű, fedélzeti computerrel 
ellátott gépek végzik a mezőgazdasági munkák jelentős 
részét. Olyan gépi technikával rendelkezünk, hogy gépeink 
kettő centiméteres pontosságú párhuzamos nyomkövetéssel 
tudnak dolgozni műholdon keresztül kapott jelekkel.

A precíziós gazdálkodás felkészült szak-
embereket kíván!

Műszaki alapképzettséggel rendelkező munkavál-
lalóinkat hozzásegítjük speciális tudást igénylő tanfolyamok 
elvégzéséhez. Időszakos vizsgálatok, illetve vizsgák költsé-
geit társaságunk átvállalja.

Mérlegeljük ösztöndíj-támogatás biztosítását közép-
fokú képzésben résztvevő tanulóknak, 16 éves kor felett, 
akiknek a tanulmányi eredményeinek átlaga eléri vagy meg-
haladja a 4,0 átlagot.

Tudunk javaslatokat tenni arra is, hogy mely képző-
helyeket érdemes választani. Felvettük a kapcsolatot a két 
legnagyobb magyar mezőgazdasági termelőeszköz kereske-
delmi vállalkozással, a KITE Zrt-vel és az AXIÁL Kft-vel. A szak-
oktatással foglalkozó részlegeiktől megkaptuk az ajánlásokat 
konkrét javasolható iskolákra vonatkozóan.

Az országos fellelhető mezőgazdasági szakkép-
zéssel foglalkozó iskolák jegyzéke az alábbi oldalon inter-
neten is fellelhető:
 

Figyelemfelkeltő gondolatatinkat azért kívánjuk köz-
readni, mert folyamatosan szakember hiánnyal küzdünk. 
Szeretnénk jelezni, hogy munkaügyi osztályunkon bármikor 
lehet szakmai önéletrajzzal munkára jelentkezni. Várjuk azok 
jelentkezését mindezekről többet szeretnének tudni!

Érdeklődők jelentkezését várjuk központi irodánk-
ban H-CS 8-16 óráig, P 8-13 óráig, telefonon: 28/580-205,
e-mailen: , vagy akár személye-
sen is a Tura, Régi Vásártér 6/A címen (bejárat a Vácszent-
lászlói út elején található)

Az általunk keresett, támogatott OKJ-s szakmák:
·nehézgépkezelő – 31525603
·MG. gépkezelő (traktoros) – 31628010
·MG. gépkezelő (MG. és erdőgazd. rakodógép) –

 31628010
·MG. technikus – 5462102 (felső fok)
·MG. gépész – 3452108
·MG. gépjavító – 3552102

Tisztelettel,
Galgamenti Mezőgazdasági Kft. ügyvezetése

http://www.agrarszakkepzesek.hu/iskolaink

galgamentikft@gmail.com

Ki sepri a kéményt? 
A lakossági kéményseprést több megyében 

átvette a katasztrófavédelem. Ez nem azt jelenti, hogy 
tűzoltók ellenőrzik a kéményeket, a sormunkát vál-
tozatlanul kéményseprő szakemberek végzik. Az új-
donság csak az, hogy ahol a megyei jogú városok nem 
vállalták a feladatot, ott a katasztrófavédelem szerve-
zésében valósul meg a kéményseprés.

Mikor jön a kéményseprő? 
A lakossági sormunka nincs összefüggésben a 

fűtési időszakkal. A kéményseprők ütemterv alapján 
érintik az egyes települések utcáit. Ez gázüzemű és zárt 
égésterű tüzelő- és fűtőeszközök esetén kétévente, 
minden egyéb fűtőberendezés esetében évente 
történik meg. 

Mennyibe kerül a kéményseprés?
A lakossági sormunka ingyenes. Nem csak 

ott, ahol a katasztrófavédelem végzi, hanem minden-
hol. A kéményseprő 15 nappal a sormunka előtt a pos-
taládába dob egy értesítőt. Ha a a megadott időpontban 
nem találja otthon a kéménytulajdonost, újabb idő-
pontról hagy értesítést. Ha a sormunkát a kéményseprő a 
második időpontban sem tudja elvégezni, akkor a ké-
ménytulajdonosnak 30 napon belül egyeztetnie kell egy 
új, közös időpontot, amikor elvégezhető a sormunka. A 
harmadik, közösen egyeztetett időpontban elvégzett 
munkáért már ki kell fizetni a kiszállási díjat (körül-
belül 500 forint), de nem készpénzben, hanem csek-
ken, vagy átutalással. Soha ne adjon készpénzt a katasz-
trófavédelem kéményseprőinek!

Mi tartozik bele az ingyenes sormunkába? 
A sormunka magába foglalja a kémény és az 

összekötő elem ellenőrzését, tisztítását, a levegő-után-
pótlás ellenőrzését és az ezt befolyásoló műszaki beren-
dezések okozta hatások vizsgálatát, továbbá az égés-
termék paramétereinek ellenőrzését, illetve ahol elő van 
írva, ott a szén-monoxid-érzékelő működőképességének 
ellenőrzését is. A sormunkába nem tartozó munká-
kért, valamint a két sormunka között megrendelt ké-
ményellenőrzésért fizetni kell. 

Hogyan lehet a szolgáltatást megrendelni? 
Van lehetőség arra, hogy valaki kéményseprést 

rendeljen a kötelező és ingyenes sormunkán túl is. Az 
ügyfélszolgálat elérhető a 1818-as telefon-
számon, azon belül a 9-es, majd az 1-es menüpontot 
kell választani. Hétfőnként 8:00-20:00 óráig, a többi 
hétköznapon pedig 8:00-14:00 óráig érhető el. To-
vábbi információkat talál a

kemenysepres.katasztrofavedelem.hu
weboldalon. 

Kint járt a kéményseprő, de nem tisztította ki a ké-
ményt!

Előfordulhat, hogy a kémény állapota nem in-
dokol tisztítást, olyan viszont nem történhet meg, hogy a 
kéményseprő semmilyen mérést nem végez a kémény 
ellenőrzése során. Ha valaki ilyet tapasztalna, kérjük, je-
lezze ezt ügyfélszolgálatunkon. Ugyancsak jelezzék, ha a 
kéményseprő készpénzt fogad el.

Figyelemfelkeltő gondolatok!

Pályaválasztás, vagy pályamódosítás előtt állók részére! 
(nem csak Turaiak figyelmébe!)

A legfontosabb tudnivalók
a kéményseprésről

Pest Megyei Kataszrófavédelmi Igazgatóság
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A TÖBBSINCS ÓVODA ÉS BÖLCSŐDE HÍREI KÖZÉRDEKŰ HÍREK
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méricskélésre, és természetesen sokféle játékra. Sorra ké- elviszi a sülttököt:
szültek a tökmag- és kukorica képek, valamint a különféle fújhatjuk a früstököt.
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Ki sepri a kéményt? 
A lakossági kéményseprést több megyében 

átvette a katasztrófavédelem. Ez nem azt jelenti, hogy 
tűzoltók ellenőrzik a kéményeket, a sormunkát vál-
tozatlanul kéményseprő szakemberek végzik. Az új-
donság csak az, hogy ahol a megyei jogú városok nem 
vállalták a feladatot, ott a katasztrófavédelem szerve-
zésében valósul meg a kéményseprés.

Mikor jön a kéményseprő? 
A lakossági sormunka nincs összefüggésben a 

fűtési időszakkal. A kéményseprők ütemterv alapján 
érintik az egyes települések utcáit. Ez gázüzemű és zárt 
égésterű tüzelő- és fűtőeszközök esetén kétévente, 
minden egyéb fűtőberendezés esetében évente 
történik meg. 

Mennyibe kerül a kéményseprés?
A lakossági sormunka ingyenes. Nem csak 

ott, ahol a katasztrófavédelem végzi, hanem minden-
hol. A kéményseprő 15 nappal a sormunka előtt a pos-
taládába dob egy értesítőt. Ha a a megadott időpontban 
nem találja otthon a kéménytulajdonost, újabb idő-
pontról hagy értesítést. Ha a sormunkát a kéményseprő a 
második időpontban sem tudja elvégezni, akkor a ké-
ménytulajdonosnak 30 napon belül egyeztetnie kell egy 
új, közös időpontot, amikor elvégezhető a sormunka. A 
harmadik, közösen egyeztetett időpontban elvégzett 
munkáért már ki kell fizetni a kiszállási díjat (körül-
belül 500 forint), de nem készpénzben, hanem csek-
ken, vagy átutalással. Soha ne adjon készpénzt a katasz-
trófavédelem kéményseprőinek!

Mi tartozik bele az ingyenes sormunkába? 
A sormunka magába foglalja a kémény és az 

összekötő elem ellenőrzését, tisztítását, a levegő-után-
pótlás ellenőrzését és az ezt befolyásoló műszaki beren-
dezések okozta hatások vizsgálatát, továbbá az égés-
termék paramétereinek ellenőrzését, illetve ahol elő van 
írva, ott a szén-monoxid-érzékelő működőképességének 
ellenőrzését is. A sormunkába nem tartozó munká-
kért, valamint a két sormunka között megrendelt ké-
ményellenőrzésért fizetni kell. 

Hogyan lehet a szolgáltatást megrendelni? 
Van lehetőség arra, hogy valaki kéményseprést 

rendeljen a kötelező és ingyenes sormunkán túl is. Az 
ügyfélszolgálat elérhető a 1818-as telefon-
számon, azon belül a 9-es, majd az 1-es menüpontot 
kell választani. Hétfőnként 8:00-20:00 óráig, a többi 
hétköznapon pedig 8:00-14:00 óráig érhető el. To-
vábbi információkat talál a

kemenysepres.katasztrofavedelem.hu
weboldalon. 

Kint járt a kéményseprő, de nem tisztította ki a ké-
ményt!

Előfordulhat, hogy a kémény állapota nem in-
dokol tisztítást, olyan viszont nem történhet meg, hogy a 
kéményseprő semmilyen mérést nem végez a kémény 
ellenőrzése során. Ha valaki ilyet tapasztalna, kérjük, je-
lezze ezt ügyfélszolgálatunkon. Ugyancsak jelezzék, ha a 
kéményseprő készpénzt fogad el.

Figyelemfelkeltő gondolatok!

Pályaválasztás, vagy pályamódosítás előtt állók részére! 
(nem csak Turaiak figyelmébe!)

A legfontosabb tudnivalók
a kéményseprésről

Pest Megyei Kataszrófavédelmi Igazgatóság
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AZ ÚR JOBBJA EMELT FÖL ENGEM...

BESZÉLGETÉS KÓMÁR ISTVÁN ATYÁVAL

A Kaszap István Emlékév alkalmából a KITEZ nagy 
sikerű koncertet adott október 9-én a turai Nagy-
boldogasszony Templomban. Kaszap István személye ma 
igazán példaként állítható az ifjúság elé becsületes-
ségével, szorgalmával, sportszeretetével, a betegség és a 
testi szenvedés elfogadásával, feltétlen istenszerete-
tével, mely a mai világban egyre kevesebb fiatalt jellemez. 
Az együttes vezetője és állandó dalszövegírója-zene-
szerzője, Barczi Zsolt hívta fel a figyelmemet, hogy a 
karnagyként közreműködő Kómár István atyáról már rég 
olvashattak a turaiak a hírlapunk hasábjain. „Sityunak” - 
ahogy itt Turán emlegetik - máig eleven kapcsolata van 
Turával. 2016 - A Fekete László Zenepavilon megáldása 

Tudomásom szerint felszentelésed óta nincs turai szár-
mazású pap... ez talán még erőteljesebb lelki nyomás 
és személyes felelősségvállalásra sarkaló tényező az 
egyházi szolgálatodon belül... hogyan lehetne papi 
vagy akár diakónusi szolgálatra való hivatást feléb-
reszteni valakiben?

Ez bizonyos értelemben így van, másként nézve 
viszont nem egészen. Nem sokkal az én pappá szentelésem 
után tett örökfogadalmat a ferences szerzetesrendben Csá-
nyi Zoltán Ábel. Pappá is szentelték és néhány évig ebben a 
szolgálatban tevékenykedett. Jelenleg nincs a rend kötelé-
kében, és nem működik papként, családot alapított.

Vannak turai születésű szerzetesek és szerzetes 
nővérek, akik most is gyakorolják szolgálatukat: Seres Ist-
ván Patrik testvér a ferences rendben, és Seres Ilonka a 
Szociális Testvérek rendjében.

A papi és szerzetesi hivatás Isten ajándéka, amivel 
meghív valakit az ő szolgálatára. Nem igazán szerencsés, ha 
ezt „kívülről” próbálja valaki felébreszteni a fiatalokban. 
Inkább a jó példa tud igazán vonzó lenni, aminek erejével az 
illető „rákaphat” arra a hivatásra, amit a jó Isten a lelkébe 
ültetett. Ezen kívül nagyon sokat jelent, hogy ha valakinek 
szép, bensőséges kapcsolata van Istennel az imádságban, a 
szentségek által, az egyházi liturgiák, közösségek, szolgá-
latok által. Ez nem valami elvont dolog, ilyen lehet pl. egy jól 
működő hittancsoport, egy énekkar, egy szépre sikerült 
hittanos kirándulás, vagy betlehemes játék, vagy bármi, ami 
az egyházban történik, és megérinti, megfogja a benne lévők 
lelkét. Ezek mind jelei, eszközei lehetnek a papi és szer-
zetesi, ill. diakónusi hivatás felismerésének, megerősödé-
sének. Sok ilyen alkalom kellene, hogy még többen elin-
duljanak ezen az úton. A személyes, szabad, önálló döntés 
mindenképpen kell hozzá, nem lehet senkit „papságra 
szánni”, csak ha ő is akarja.
Én is 1994-ben indultam el saját hivatásomban, s ta-
pasztalom, érzem, követem, hogy munkámban ma is 
ugyanazok az értékek, szellemi vezérgondolatok je-
lentik az alapvetést, mint 22 évvel ezelőtt. Az ugyan-
ezen évben induló papi pályádon - némi személyes 
rálátással és a Turai Hírlapban rólad vagy a te tolladból 
íródott cikkek által is nyomon követve, egyházi szolgá-
latodban három kiemelkedő irányt látok: turai egyház-
község, ifjúság, ének-zene. Akár ebben az esztendőben 
is mindháromra külön-külön és együttesen is láthat-
tunk példát jelenléteddel, tevékenységeddel települé-
sünk világi és egyházi életében egyaránt. Fejtsd ki bő-
vebben, hogy mit jelentenek számodra!

A turai egyházközségre mindig hálás szeretettel 
gondolok. Lukács András volt plébános atya, és a régi káplán 
atyák, Czombos József, Tóth Ferenc, Varga László szolgálata 
alatt nőttem fel, és találtam meg mindig a helyem az egyház-
község valamelyik csoportjában: hittanos, ministráns, ifi-
hittanos, énekkaros csoportokban. A turai egyházközség kís-
érte imával és figyelemmel pappá válásomat, és úgy látom, 
mindig szeretettel fogadják, ha egy-egy nagy ünnep másnap-
ján, vagy bármikor hazalátogatva én végzem a szentmisét a 
templomban. Úgy érzem, az egyház nagy családjában a turai 
egyházközség olyan nekem, mint a szülői ház, a testvéremék, 
a rokonok a szűkebb családban. Sok köszönettel, hálával 
gondolok mindig Turára.

Az ifjúság – mint mindenhol – a jövő záloga. Így tehát 
az egyház közösségében is nagyon fontos, hogy hogyan ta-
lálják meg helyüket, és hogyan érzik magukat benne a fia-
talok, akik már nem az általános iskola kötelékében vannak, 
akik már kezdik a maguk kezébe venni az életüket. Első állo-
máshelyemtől kezdve egész mostanáig igyekeztem nagy 
gondot fordítani erre. Az első gyümölcsök mostanában érnek 
be: sorra kérnek meg egykori középiskolás hittanosaim, 
hogy eskessem őket, kereszteljem meg gyermekeiket, stb. 
(Ehhez most a helyzetem is hozzásegít: a Szolnok-Belvárosi 
Nagytemplomban kezdtem újmisés káplánként, 1994-1996 
között voltam ott, most pedig szinte a szomszédban, Szolnok-
Szandaszőlősön és Rákóczifalván vagyok plébános, így hát 
kéznél vagyok nekik.)

Tehát az Egyház jövője, élete múlik azon, hogy ho-
gyan és mennyit foglalkozunk a fiatalokkal, fiatal felnőt-
tekkel. Nem is annyira az iskolás hittanosokra kell mosta-
nában a legnagyobb hangsúlyt fektetni, hanem a már 
nagyobbakra. (Szandaszőlősön pl. jelenleg több, mint 200 
gyerek ját hittanra az iskolában, ám az egyház közössége 
szempontjából alig 10-20-ról mondható, hogy vallását gyako-
rolja, jár templomba, szentségekhez járul legalább időnként, 
stb. De úgy gondolom, hasonlóan van ez máshol is.) A fiatal 
felnőttek elköteleződése, hite, közösségben való helye mutat 
az egyház jövője felé. Biztos, hogy nem a megszokott töme-
geket kell várnunk a jövőben, inkább kevesebb ember és 
elkötelezettebb hozzáállás lesz jellemző. Ezt a nálam sokkal 
hozzáértőbbek is így jósolják.

Az ének-zene nagyon fontos része az életemnek. 
Nagyon szerettem zeneiskolába járni Fekete Laci bácsihoz, 
szerettem az énekkart az iskolában (Tordainé Ági néni, 
Virányi Éva néni), később is a középiskolai fiúkórust, az 
egyházi énekkart Turán, bár abban csak nagyon keveset volt 
alkalmam énekelni. Mindig szerettem az éneklést, és a ze-

nélést. Ebből adódik, hogy a papi szolgálatomban, a kö-
zösségeim, csoportjaim vezetésében is jól fel tudtam hasz-
nálni. Az énekek, dalok által sokkal könnyebben be lehet 
lopni egy-egy tanítást, imádságot, Isten-közeli érzést az 
emberek szívébe, mint rengeteg okos beszéddel, tudo-
mánnyal. (Bár olyan is van, akit meg éppen az fog meg…)
Külön is érdekelne a zenei fejlődésed vonulata, mely-
nek turai kezdetei sokak előtt ismeretesek. A Fekete 
László egykori zenetanárodról elnevezett zenepavilont 
ebben az évben tavasszal te áldottad meg. Arról viszont 
kevesen tudunk, hogyan folytatódtak zenei tanul-
mányaid?

Hogy a Fekete László Zenepavilont én áldhattam 
meg, az egyértelműen a Gondviselés műve volt: meghívott-
ként voltam jelen az énekkarommal, a Szolnoki Jubilate Kó-
russal Laci bácsi emlékünnepségén. Az ünnepség hosszabb-
ra húzódott, mint ahogy azt tervezték, így a végén Palya 
János plébános atyának már indulnia kellett szentmisére a 
templomba, amikor az ünneplő sereg átvonult a zenepavi-
lonhoz. János atya akkor a kezembe adta a szenteltvizet és a 
stólát, hogy akkor ezt most te fogod megáldani, mert nekem 
már mennem kell – mondta. Így alakult, de azt gondolom, 
nincsenek véletlenek, ennek is meg volt az üzenete az én 
számomra is, és úgy biztosan a jelenlévőknek is.

Zenei pályafutásom úgy alakult, hogy – mint 
mondtam – valamilyen formában mindig is használtam az 
éneklést, a zenélést a lelkipásztori szolgálatban: ifjúsági 
énekkart szerveztem már újmisés káplánként Szolnokon, 
aztán Szobon megalakítottam a templomi kórust – azóta is 
működnek. Mikor Szandaszőlősre kerültem, egy lehetőség 
villant föl előttem: ha akarom, elvégezhetem a Magyar Litur-
gikus és Egyházzenei Intézet (MALEZI) által működtetett 
kántortovábbképzőt és karnagyképzőt. A gond az volt, hogy 
én az alap kántorképző iskolába sem jártam, zenei vég-
zettségem csak a Laci bácsinál végzett zeneiskola volt 
harmonika tagozaton. Bár később megtanultam gitározni, és 
alap szinten orgonálni, papírom semmiről nem volt. Mégis 
bátorítottak, hogy próbáljam meg. Elmentem felvételemet 
kérni Tardy László tanár úrhoz, a Mátyás-templom karna-
gyához, a karnagyképző igazgatójához. Meghallgatott, meg-
nézte, hogyan orgonálok, kérdezett néhány alapvető zene-
elméleti kérdést, aztán fölvett a második évfolyamba… 

Nagyon szerettem erre a képzésre járni. Kéthetente 
két napot vett igénybe, félévente vizsgáztunk, majd a kántor-
továbbképző után a jeles eredményem következtében külön 
felvételi nélkül mehettem tovább a karnagyképzőbe. Nagy 
tudású és hatalmas tapasztalattal rendelkező tanáraimtól 
tanultam a zeneelmélet, szolfézs, népénektan, gregorián é-
nek, karvezetés, orgonálás nagyszerű tudományát. Tardy 
László, Béres György, Koloss István, Baróti István mint a 
karnagyképző legjelentősebb tanárai mélyen meghatározták 
a zenei fejlődésemet. 2005-ben egyházkarnagyként végez-
tem, majd még ugyanabban az évben meghirdettem egy 
egyházi kórus alakítását Szolnokon. Így indult a Jubilate 
Kórus élete. Most már 11 éve működünk, szolgálunk, jelen-

leg 60 tagú az énekkar. A rám bízott három templom (Szan-
daszőlős, Rákóczifalva, Rákócziújfalu) szolgálata mellett 
hetente egyszer énekkari próba, és havonta 1-2 alkalommal 
valamilyen énekkaros szolgálat, fellépés. Közben 5 éve egy 
gyermekkórus is alakult a kezem alatt. Idén 40 főként alsó 
tagozatos gyermek énekel benne. Még jó, hogy itt vannak 
nélkülözhetetlen segítőtársaim – két tanító néni –, akikkel 
együtt visszük a kis kórust Csillagfény Gyermekkórus néven. 
(Ez is heti egy próba, és időnként énekszolgálatok.)
Barczi Zsolttal való munkakapcsolatod kiterjedt az 
ifjúságnevelésre és a zenei alkotások közös létrehozá-
sára is. 2006-ban egyik alapító tagja voltál a KITEZ 
együttesnek, három CD-tek is megjelent (Ablak a fény-
re; Sangius Martyrum - A mártírok vére; „Uram, kirá-
lyom, végy magadhoz!”). Hogyan alakult ki és építke-
zett, maradt működésben az évek során munkakap-
csolatotok? 

Zsoltival való együtt zenélésünk szinte azóta mű-
ködik, amióta ő Turára jött hitoktatónak. Az akkori ifjúsági 
hittanos csoport tagjaként részt vettem az általa szerzett 
zenés misztériumjátékok, oratóriumok előadásában. Ugyan-
akkor ezeknek a daraboknak megszerkesztésében is segéd-
keztem. A zenés munkakapcsolat akkor vált intenzívebbé, 
amikor a három lemezünk készült. Úgy történt, hogy Zsolti 
megírta a dalokat, azok szövegeit és alapdallamait, majd – 
mondván, hogy ehhez én értek –, megkért, hogy bizonyos 
részeket dogozzak át énekkari szólamokra. Más esetben 
hangszerszólamokat, leginkább komolyzenei feldolgozá-
sokat készítettem. Ezek hallhatók a lemezeken, ill. előadá-
sokban.
Akármelyik állomáshelyeden tevékenykedtél (Szol-
nokon Szobon, Szandaszőlősön, Balassagyarmaton, 
Rákóczifalván), nem sajnálva az utazás fáradtságát, a 
ráfordított időt, sosem szakadtál el a KITEZ-től. Mon-
danál néhány szót a zenei cd-kben és a hozzájuk kap-
solódó koncerteken való munkamegosztásról?

A KITEZ nem hagyományos együttes, vagy zenekar. 
Barczi Zsolt, Nagy Roland és én vagyunk az alapítói és össze-
tartói. Amikor egy-egy lemez készült, vagy egy-egy előadás 
került kilátásba, mindnyájan hívogattuk azokat, akiket mi el 
tudunk érni: zenészeket, énekkarokat. Tehát nem mindig 
ugyanazok az énekesek, a komolyzenei és könnyűzenei szó-
lamokat játszó hangszeresek, hanem mindig, akiket fel tu-
dunk kérni. Persze vannak már visszatérő vendégek is az 
együttesben, mint Sára Gábor szólóénekes és ritmusgitáros, 
Nagy Zoltán szólógitáros, Dr. Kas Zoltán billentyűs, Zólyo-
miné Sárik Henriett fuvolista, Gólya Sára és Hubert Anna 
hegedűsök…
A Kaszap István Emlékév kapcsán számos meghí-
vásnak tettetek eleget a KITEZ együttessel. Hol voltak 
ezek, hogyan szerveződtek, milyen fogadtatásra talál-
tatok?

A róla készült oratóriumot (Ablak a fényre) legelső 
alkalommal Kaszap István sírjánál, a székesfehérvári Prohá-
szka templomban mutattuk be még 2006-ban. Most, az em-

Fellépés a szolnoki kórussal
a Fekete László emlékkoncerten 

A KITEZ karnagyaként a Kaszap István életéről
szóló oratórium turai előadásán

Barczi Zsolt hitoktató
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vagy akár diakónusi szolgálatra való hivatást feléb-
reszteni valakiben?

Ez bizonyos értelemben így van, másként nézve 
viszont nem egészen. Nem sokkal az én pappá szentelésem 
után tett örökfogadalmat a ferences szerzetesrendben Csá-
nyi Zoltán Ábel. Pappá is szentelték és néhány évig ebben a 
szolgálatban tevékenykedett. Jelenleg nincs a rend kötelé-
kében, és nem működik papként, családot alapított.

Vannak turai születésű szerzetesek és szerzetes 
nővérek, akik most is gyakorolják szolgálatukat: Seres Ist-
ván Patrik testvér a ferences rendben, és Seres Ilonka a 
Szociális Testvérek rendjében.

A papi és szerzetesi hivatás Isten ajándéka, amivel 
meghív valakit az ő szolgálatára. Nem igazán szerencsés, ha 
ezt „kívülről” próbálja valaki felébreszteni a fiatalokban. 
Inkább a jó példa tud igazán vonzó lenni, aminek erejével az 
illető „rákaphat” arra a hivatásra, amit a jó Isten a lelkébe 
ültetett. Ezen kívül nagyon sokat jelent, hogy ha valakinek 
szép, bensőséges kapcsolata van Istennel az imádságban, a 
szentségek által, az egyházi liturgiák, közösségek, szolgá-
latok által. Ez nem valami elvont dolog, ilyen lehet pl. egy jól 
működő hittancsoport, egy énekkar, egy szépre sikerült 
hittanos kirándulás, vagy betlehemes játék, vagy bármi, ami 
az egyházban történik, és megérinti, megfogja a benne lévők 
lelkét. Ezek mind jelei, eszközei lehetnek a papi és szer-
zetesi, ill. diakónusi hivatás felismerésének, megerősödé-
sének. Sok ilyen alkalom kellene, hogy még többen elin-
duljanak ezen az úton. A személyes, szabad, önálló döntés 
mindenképpen kell hozzá, nem lehet senkit „papságra 
szánni”, csak ha ő is akarja.
Én is 1994-ben indultam el saját hivatásomban, s ta-
pasztalom, érzem, követem, hogy munkámban ma is 
ugyanazok az értékek, szellemi vezérgondolatok je-
lentik az alapvetést, mint 22 évvel ezelőtt. Az ugyan-
ezen évben induló papi pályádon - némi személyes 
rálátással és a Turai Hírlapban rólad vagy a te tolladból 
íródott cikkek által is nyomon követve, egyházi szolgá-
latodban három kiemelkedő irányt látok: turai egyház-
község, ifjúság, ének-zene. Akár ebben az esztendőben 
is mindháromra külön-külön és együttesen is láthat-
tunk példát jelenléteddel, tevékenységeddel települé-
sünk világi és egyházi életében egyaránt. Fejtsd ki bő-
vebben, hogy mit jelentenek számodra!

A turai egyházközségre mindig hálás szeretettel 
gondolok. Lukács András volt plébános atya, és a régi káplán 
atyák, Czombos József, Tóth Ferenc, Varga László szolgálata 
alatt nőttem fel, és találtam meg mindig a helyem az egyház-
község valamelyik csoportjában: hittanos, ministráns, ifi-
hittanos, énekkaros csoportokban. A turai egyházközség kís-
érte imával és figyelemmel pappá válásomat, és úgy látom, 
mindig szeretettel fogadják, ha egy-egy nagy ünnep másnap-
ján, vagy bármikor hazalátogatva én végzem a szentmisét a 
templomban. Úgy érzem, az egyház nagy családjában a turai 
egyházközség olyan nekem, mint a szülői ház, a testvéremék, 
a rokonok a szűkebb családban. Sok köszönettel, hálával 
gondolok mindig Turára.

Az ifjúság – mint mindenhol – a jövő záloga. Így tehát 
az egyház közösségében is nagyon fontos, hogy hogyan ta-
lálják meg helyüket, és hogyan érzik magukat benne a fia-
talok, akik már nem az általános iskola kötelékében vannak, 
akik már kezdik a maguk kezébe venni az életüket. Első állo-
máshelyemtől kezdve egész mostanáig igyekeztem nagy 
gondot fordítani erre. Az első gyümölcsök mostanában érnek 
be: sorra kérnek meg egykori középiskolás hittanosaim, 
hogy eskessem őket, kereszteljem meg gyermekeiket, stb. 
(Ehhez most a helyzetem is hozzásegít: a Szolnok-Belvárosi 
Nagytemplomban kezdtem újmisés káplánként, 1994-1996 
között voltam ott, most pedig szinte a szomszédban, Szolnok-
Szandaszőlősön és Rákóczifalván vagyok plébános, így hát 
kéznél vagyok nekik.)

Tehát az Egyház jövője, élete múlik azon, hogy ho-
gyan és mennyit foglalkozunk a fiatalokkal, fiatal felnőt-
tekkel. Nem is annyira az iskolás hittanosokra kell mosta-
nában a legnagyobb hangsúlyt fektetni, hanem a már 
nagyobbakra. (Szandaszőlősön pl. jelenleg több, mint 200 
gyerek ját hittanra az iskolában, ám az egyház közössége 
szempontjából alig 10-20-ról mondható, hogy vallását gyako-
rolja, jár templomba, szentségekhez járul legalább időnként, 
stb. De úgy gondolom, hasonlóan van ez máshol is.) A fiatal 
felnőttek elköteleződése, hite, közösségben való helye mutat 
az egyház jövője felé. Biztos, hogy nem a megszokott töme-
geket kell várnunk a jövőben, inkább kevesebb ember és 
elkötelezettebb hozzáállás lesz jellemző. Ezt a nálam sokkal 
hozzáértőbbek is így jósolják.

Az ének-zene nagyon fontos része az életemnek. 
Nagyon szerettem zeneiskolába járni Fekete Laci bácsihoz, 
szerettem az énekkart az iskolában (Tordainé Ági néni, 
Virányi Éva néni), később is a középiskolai fiúkórust, az 
egyházi énekkart Turán, bár abban csak nagyon keveset volt 
alkalmam énekelni. Mindig szerettem az éneklést, és a ze-

nélést. Ebből adódik, hogy a papi szolgálatomban, a kö-
zösségeim, csoportjaim vezetésében is jól fel tudtam hasz-
nálni. Az énekek, dalok által sokkal könnyebben be lehet 
lopni egy-egy tanítást, imádságot, Isten-közeli érzést az 
emberek szívébe, mint rengeteg okos beszéddel, tudo-
mánnyal. (Bár olyan is van, akit meg éppen az fog meg…)
Külön is érdekelne a zenei fejlődésed vonulata, mely-
nek turai kezdetei sokak előtt ismeretesek. A Fekete 
László egykori zenetanárodról elnevezett zenepavilont 
ebben az évben tavasszal te áldottad meg. Arról viszont 
kevesen tudunk, hogyan folytatódtak zenei tanul-
mányaid?

Hogy a Fekete László Zenepavilont én áldhattam 
meg, az egyértelműen a Gondviselés műve volt: meghívott-
ként voltam jelen az énekkarommal, a Szolnoki Jubilate Kó-
russal Laci bácsi emlékünnepségén. Az ünnepség hosszabb-
ra húzódott, mint ahogy azt tervezték, így a végén Palya 
János plébános atyának már indulnia kellett szentmisére a 
templomba, amikor az ünneplő sereg átvonult a zenepavi-
lonhoz. János atya akkor a kezembe adta a szenteltvizet és a 
stólát, hogy akkor ezt most te fogod megáldani, mert nekem 
már mennem kell – mondta. Így alakult, de azt gondolom, 
nincsenek véletlenek, ennek is meg volt az üzenete az én 
számomra is, és úgy biztosan a jelenlévőknek is.

Zenei pályafutásom úgy alakult, hogy – mint 
mondtam – valamilyen formában mindig is használtam az 
éneklést, a zenélést a lelkipásztori szolgálatban: ifjúsági 
énekkart szerveztem már újmisés káplánként Szolnokon, 
aztán Szobon megalakítottam a templomi kórust – azóta is 
működnek. Mikor Szandaszőlősre kerültem, egy lehetőség 
villant föl előttem: ha akarom, elvégezhetem a Magyar Litur-
gikus és Egyházzenei Intézet (MALEZI) által működtetett 
kántortovábbképzőt és karnagyképzőt. A gond az volt, hogy 
én az alap kántorképző iskolába sem jártam, zenei vég-
zettségem csak a Laci bácsinál végzett zeneiskola volt 
harmonika tagozaton. Bár később megtanultam gitározni, és 
alap szinten orgonálni, papírom semmiről nem volt. Mégis 
bátorítottak, hogy próbáljam meg. Elmentem felvételemet 
kérni Tardy László tanár úrhoz, a Mátyás-templom karna-
gyához, a karnagyképző igazgatójához. Meghallgatott, meg-
nézte, hogyan orgonálok, kérdezett néhány alapvető zene-
elméleti kérdést, aztán fölvett a második évfolyamba… 

Nagyon szerettem erre a képzésre járni. Kéthetente 
két napot vett igénybe, félévente vizsgáztunk, majd a kántor-
továbbképző után a jeles eredményem következtében külön 
felvételi nélkül mehettem tovább a karnagyképzőbe. Nagy 
tudású és hatalmas tapasztalattal rendelkező tanáraimtól 
tanultam a zeneelmélet, szolfézs, népénektan, gregorián é-
nek, karvezetés, orgonálás nagyszerű tudományát. Tardy 
László, Béres György, Koloss István, Baróti István mint a 
karnagyképző legjelentősebb tanárai mélyen meghatározták 
a zenei fejlődésemet. 2005-ben egyházkarnagyként végez-
tem, majd még ugyanabban az évben meghirdettem egy 
egyházi kórus alakítását Szolnokon. Így indult a Jubilate 
Kórus élete. Most már 11 éve működünk, szolgálunk, jelen-

leg 60 tagú az énekkar. A rám bízott három templom (Szan-
daszőlős, Rákóczifalva, Rákócziújfalu) szolgálata mellett 
hetente egyszer énekkari próba, és havonta 1-2 alkalommal 
valamilyen énekkaros szolgálat, fellépés. Közben 5 éve egy 
gyermekkórus is alakult a kezem alatt. Idén 40 főként alsó 
tagozatos gyermek énekel benne. Még jó, hogy itt vannak 
nélkülözhetetlen segítőtársaim – két tanító néni –, akikkel 
együtt visszük a kis kórust Csillagfény Gyermekkórus néven. 
(Ez is heti egy próba, és időnként énekszolgálatok.)
Barczi Zsolttal való munkakapcsolatod kiterjedt az 
ifjúságnevelésre és a zenei alkotások közös létrehozá-
sára is. 2006-ban egyik alapító tagja voltál a KITEZ 
együttesnek, három CD-tek is megjelent (Ablak a fény-
re; Sangius Martyrum - A mártírok vére; „Uram, kirá-
lyom, végy magadhoz!”). Hogyan alakult ki és építke-
zett, maradt működésben az évek során munkakap-
csolatotok? 

Zsoltival való együtt zenélésünk szinte azóta mű-
ködik, amióta ő Turára jött hitoktatónak. Az akkori ifjúsági 
hittanos csoport tagjaként részt vettem az általa szerzett 
zenés misztériumjátékok, oratóriumok előadásában. Ugyan-
akkor ezeknek a daraboknak megszerkesztésében is segéd-
keztem. A zenés munkakapcsolat akkor vált intenzívebbé, 
amikor a három lemezünk készült. Úgy történt, hogy Zsolti 
megírta a dalokat, azok szövegeit és alapdallamait, majd – 
mondván, hogy ehhez én értek –, megkért, hogy bizonyos 
részeket dogozzak át énekkari szólamokra. Más esetben 
hangszerszólamokat, leginkább komolyzenei feldolgozá-
sokat készítettem. Ezek hallhatók a lemezeken, ill. előadá-
sokban.
Akármelyik állomáshelyeden tevékenykedtél (Szol-
nokon Szobon, Szandaszőlősön, Balassagyarmaton, 
Rákóczifalván), nem sajnálva az utazás fáradtságát, a 
ráfordított időt, sosem szakadtál el a KITEZ-től. Mon-
danál néhány szót a zenei cd-kben és a hozzájuk kap-
solódó koncerteken való munkamegosztásról?

A KITEZ nem hagyományos együttes, vagy zenekar. 
Barczi Zsolt, Nagy Roland és én vagyunk az alapítói és össze-
tartói. Amikor egy-egy lemez készült, vagy egy-egy előadás 
került kilátásba, mindnyájan hívogattuk azokat, akiket mi el 
tudunk érni: zenészeket, énekkarokat. Tehát nem mindig 
ugyanazok az énekesek, a komolyzenei és könnyűzenei szó-
lamokat játszó hangszeresek, hanem mindig, akiket fel tu-
dunk kérni. Persze vannak már visszatérő vendégek is az 
együttesben, mint Sára Gábor szólóénekes és ritmusgitáros, 
Nagy Zoltán szólógitáros, Dr. Kas Zoltán billentyűs, Zólyo-
miné Sárik Henriett fuvolista, Gólya Sára és Hubert Anna 
hegedűsök…
A Kaszap István Emlékév kapcsán számos meghí-
vásnak tettetek eleget a KITEZ együttessel. Hol voltak 
ezek, hogyan szerveződtek, milyen fogadtatásra talál-
tatok?

A róla készült oratóriumot (Ablak a fényre) legelső 
alkalommal Kaszap István sírjánál, a székesfehérvári Prohá-
szka templomban mutattuk be még 2006-ban. Most, az em-

Fellépés a szolnoki kórussal
a Fekete László emlékkoncerten 

A KITEZ karnagyaként a Kaszap István életéről
szóló oratórium turai előadásán

Barczi Zsolt hitoktató
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lékév kapcsán ismét meghívtak minket ide, bár most nem a 
templomba, hanem az egyházmegyei művelődési otthonba. 
Előadtuk még Mezőkövesden, Szolnokon, a budapesti város-
misszión, az egerszalóki ifjúsági találkozón, a váci Deákvári 
Templomban, Kiskunfélegyháza és Martfű plébánia-templo-
maiban és természetesen Turán is. A fogadtatás legtöbb 
helyen nagyon lelkes volt, érezhetően megérintette a hallga-
tók szívét ennek a fiatalembernek megénekelt szenvedése, 
lelki nagysága. Egy érdekességet hadd fűzzek hozzá: mint 
említettem, a kórus mindig onnan van, ahonnan hívni tudunk 
lelkes énekeseket. Jelenleg enyéim közül, a Szolnoki Jubilate 
Kórusból is belekapcsolódtak nyolcan. Köztük van a szolnoki 
Tiszaparti Római Katolikus Általános Iskola és Gimnázium 
egyik alsós, harmadik osztályt tanító pedagógusa. A próbák 
során annyira megtetszett neki ennek az oratóriumnak 
mondanivalója, és zenéje, dallamai, hogy elhatározta, téma-
hetet szervez az osztályában Kaszap Istvánról. A gyerekek 
egy héten keresztül minden nap meghallgattak egy-egy dalt 
a lemezről, a tanító néni beszélt nekik Kaszap István életéről, 
fölírtak a füzetükbe egy-egy elgondolkodtató mondatot a 
naplójából, és megtanulták egy-két dal fülbemászó refrénjét. 
Aztán jött a szolnoki előadásunk. Az osztály alig várta, ott ül-
tek egytől egyig a padban, a szüleik mögöttük, tanító néni a 
kórusban, és amikor megszólalt egy számukra ismerős dal-
lam, a gyerekek csillogó szemmel énekelték velünk. Kell 
ennél több?
Megtudhatunk-e valamit a KITEZ-zel való további 
terveitekről?

Az Ablak a fényre c. oratóriumot még szeretnénk jó 
néhány helyen bemutatni. Ez leginkább szervezés kérdése. 
(A szervezési feladatokat Zsolt végzi.) A harmadik lemezünk 
Bódi Mária Magdolna vértanút mutatja be, címe: Uram, Ki-
rályom, végy magadhoz! A lemezen nagyon szépen megszó-
lal a mű, de élő előadásra még nincs fölkészítve. Ezt nagyon 
szeretnénk valamikor. Sok próbával, gyakorlással jár, több 
hangszer, felnőtt kórus, gyermekkórus szerepel benne. Egy-
szer talán össze tudjuk hozni. Újabb lemez konkrét terve 
egyelőre nincsen.

Hogyan sikerül pappá szentelésed alkalmából válasz-
tott jelmondatodat a papi hivatásodban megvalósítani 
egyes állomáshelyeiden? - „Az Úr jobbja tett nagy 
dolgokat,/ Az Úr jobbja emelt föl engem,/ Az Úr jobbja 
művelt csodákat.” (118. zsoltár)

Bárhol szolgáltam, próbáltam a jó Istent megmu-
tatni az embereknek, kicsiknek és nagyoknak. Úgy gondo-
lom, ez minden pap, de valahol minden keresztény ember 
feladata. Amikor ez sikerült, tisztában voltam, és vagyok ve-
le, hogy engem, a képességeimet, jó tulajdonságaimat, és 
gyengeségeimet maga az Úr használja eszközül. Tehát első-
sorban nem az én érdemem, hogy akiket Isten rám bízott, 
azok az ő útján járnak. A nagy dolgokat mindig Isten, „az Úr 
jobbja” teszi. Ha úgy látszik, hogy valamit sikerül „jól csi-
nálnom”, az ezért van. Nem én, ő teszi általam. A zene, az 
ének, vagy bármi, amit művelek, eszköz az Úr kezében. Nem 
én vagyok nagy, ő „emel(t) föl engem”. A csodák pedig 
körülvesznek, nap mint nap születnek körülöttem. Amikor 
valaki megtér, amikor bekapcsolódik (vagy újra bekapcso-
lódik) az egyház közösségébe, megtalálja élete értelmét, 
célját, nyugalmát, hát ezek a csodák. És ha ennek eszköze 
lehetek, azért nagyon hálás vagyok.
Személyedből sugárzik a lelki nyugalom és a derű. Mit 
mondanál záró gondolatul a turai híveknek, aminek 
napjainkban különös jelentőségét érzed?

Azért én sem vagyok tökéletes, nem mindig su-
gárzik nyugalom és derű belőlem sem, és el is tudok rontani 
sok mindent. Nekem is vannak gyengeségeim, hiányossá-
gaim, tudok lusta lenni, el tudom veszíteni a lelkesedésem, 
tudok rosszul dönteni, néha még meg is tudok bántani má-
sokat. Egyszóval emberből vagyok. És minden pap emberből 
van. Ez így van jól, mert ha nem így lenne, nem tudnánk 
embermódon közvetíteni az Isten szavát a hozzánk hasonló, 
gyarló embereknek. Fontos, hogy ezt is mindenki tudja, te-
kintsen ránk emberként. Így talán könnyebb, és eredmé-
nyesebb lesz megvalósítani, amit Isten ránk, rám bízott: 
emberek között szavakkal, tettekkel embernyelvre lefor-
dítani az Isten örök és végtelen szeretetét.

Seres Tünde

2016. október 8-án második alkalommal volt 
házigazdája a turai Őszirózsa Nyugdíjas Egyesület - 
Sára Ferenc népzenész, népzenetanár álmát valóra 
váltva - a Galgamenti Nyugdíjas Dalkörök találko-
zójának. Csodálatos időjárás és példaértékű közösségi 
összetartás fogadta a vendégeket. 

Marinka Sándorné, az egyesület elnöke nyitotta 
meg a rendezvényt. Köszöntötte a díszvendégeket: a baráti 
meghívásnak örömmel eleget tevő Czerván György állam-
titkárt, Szendrei Ferenc polgármestert, Tóth Istvánt, a Gal-
gamenti Mezőgazdasági Kft. ügyvezető igazgatóját, az „Éle-
tet az éveknek” szervezet részéről a Nyugdíjas Egyesületek 
pest megyei elnökét Bodnár Gábort, Balázs János elnök-
helyettest és kedves feleségeiket. Kifejezte háláját a meghí-
vásnak eleget tevő fellépő művészeknek, zenészeknek, 
nyugdíjas csoportoknak, az őket elkísérő városvezetőknek, 
majd átadta a szót a rendezvény fővédnökének, Czerván 
Györgynek. 

Az államtitkár úr, majd városunk polgármestere is 
igazán szép gondolatokkal köszöntötte az egybegyűlt 
„szépkorúakat”, Bodnár György, a Nyugdíjas Egyesületek 
pest megyei elnöke pedig elismerő szavakkal méltatta a 
kezdeményezést, az összefogást és a rendezést egyaránt.

Észrevétlenül hangolódtak át a jelen lévők a kikap-
csolódásra; zenére – énekre – táncra vágyván. Takácsné 
Marika versével kezdődött, a Zsinnyegők Néptánccsoport 
előadásával folytatódott a program. Színvonalas műsorokkal 
érkeztek a régió településeiről meghívást elfogadó csopor-
tok: Ikladi Rozmaring Nyugdíjas Klub, Zsámboki Nyugdíjas 
Klub, Aszód Városi Nyugdíjas Klub, Turai Kis Mária nóta és 
népdalénekes művésznő, Domonyi Nyugdíjas Klub, Galga-
mácsai Őszirózsa Nyugdíjas Klub, Hévízgyörki Összefogás 
Nyugdíjas Klub, a Bagi Szinkron Nyugdíjas Egyesület és 
természetesen a házigazda szerepét is betöltő Turai Őszi-
rózsa Nyugdíjas Egyesület dalköre is előadta műsorát.

Az elnök asszony köszönetét fejezte a tagoknak, 
akik segítettek, hogy a szép nap simán és zökkenőmentesen 
teljen. Megköszönte a polgárőrség közreműködését, Czer-
ván György államtitkár úr, Szendrei Ferenc polgármester úr, 
Tóth István TSZ elnök úr, a Diós élelmiszer bolt és a galga-
hévízi savanyító üzem támogatását.

Az elnök asszony szerette volna mindenkinek sze-
mélyesen megköszönni a támogatást, de egyéb elfoglaltság 
miatt a meghívásnak nem tudott eleget tenni városunk kép-
viselő-testületének több tagja, a Galga Coop Zrt. vezérigaz-
gatója és a Turai Takarékszövetkezet vezetője. Marinka Sán-

II. Galgamenti Nyugdíjas
Dalkörök Találkozója

és Idősek Napja

Aszód Városi Nyugdíjas Egyesület Bagi Szinkron Nyugdíjas Egyesület Ikladi Rozmaring Nyugdíjas Klub

dorné az Őszirózsa Nyugdíjas Egyesület elnökeként re-
ményét fejezte ki afelől, hogy következő rendezvényeiken 
sikerül vendégül látniuk nagylelkű támogatóikat és szemé-
lyesen kifejezni hálájukat mindazért, amit az egyesület fenn-
tartásáért, működéséért önzetlenül tesznek.

T.A.

Ötvenéves osztálytalálkozót szeretett volna szervezni 
az 1966-ban végzett 8. b osztály. Pontosítva az akkori létszámot, 
megbeszéltük Pásztor Sanyi osztálytársammal, hogy megosztva 
a létszámot elindulunk felmérni az igényeket a rendezvényre. 
Nagy meglepetéssel tapasztaltuk, hogy osztálytársaink is na-
gyon szerették volna már ezt a találkozást. Felkutattuk osztály-
főnökünket, Molnár Sárikát, aki határozottan közölte, hogy 
boldog lenne már ő is, ha találkozhatna az akkori diákjaival. 
Ugyan a harminc éves találkozón is ott volt, de már eltelt húsz év. 
Megkezdtük a szervezést Pásztor Sanyival és Turjáni Erzsikével. 
Szinte egy hét alatt kiderült a létszám, a helyszín, ami alapján 
rendeltük meg a szükséges anyagokat. Így már június 4-ig csak 
az izgatott várakozás maradt. Eljött a nap és a szó szoros értel-
mében a torkomban dobogott a szívem. Amikor három órakor 
megérkeztek osztálytársaink (volt kit ötven éve, volt kit húsz éve 
nem láttunk), leírhatatlan volt a találkozás. Ölelések, könnyek és 
a kifogyhatatlan sztorizás. Osztályfőnökünk, Molnár Sárika és 
tanárunk Varjú Ilonka megérkezésekor, egy pillanat csönd kö-
vetkezett, majd mindenki igyekezett a közelükbe férkőzni. A 
szakácsok többszöri kérésére tudtunk csak leülni a terített asz-
talhoz. Megemlékeztünk és egy mécsest gyújtottunk azokért, 
akik már nem lehettek velünk. A késő délutáni étkezést követte 
az osztályfőnöki óra. A megjelenteket egyenként szólította fel 

Ötven éves
osztálytalálkozó!

Sárika, majd amikor „beazonosította”az egykori diákot, kért 
bennünket egy rövid életút ismertetésére. A kifogyhatatlan 
beszélgetéseknek, még akkor sem lett vége, amikor kedves ta-
nár vendégeink elbúcsúztak tőlünk. 

Ez a nap nagyon szép élményt nyújtott a megje-
lenteknek. A találkozót megörökítettük, hogy a következő alka-
lomig a képekre nézve újból átéljük az akkori találkozások 
örömét. Tóth-Antal Istvánné
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lékév kapcsán ismét meghívtak minket ide, bár most nem a 
templomba, hanem az egyházmegyei művelődési otthonba. 
Előadtuk még Mezőkövesden, Szolnokon, a budapesti város-
misszión, az egerszalóki ifjúsági találkozón, a váci Deákvári 
Templomban, Kiskunfélegyháza és Martfű plébánia-templo-
maiban és természetesen Turán is. A fogadtatás legtöbb 
helyen nagyon lelkes volt, érezhetően megérintette a hallga-
tók szívét ennek a fiatalembernek megénekelt szenvedése, 
lelki nagysága. Egy érdekességet hadd fűzzek hozzá: mint 
említettem, a kórus mindig onnan van, ahonnan hívni tudunk 
lelkes énekeseket. Jelenleg enyéim közül, a Szolnoki Jubilate 
Kórusból is belekapcsolódtak nyolcan. Köztük van a szolnoki 
Tiszaparti Római Katolikus Általános Iskola és Gimnázium 
egyik alsós, harmadik osztályt tanító pedagógusa. A próbák 
során annyira megtetszett neki ennek az oratóriumnak 
mondanivalója, és zenéje, dallamai, hogy elhatározta, téma-
hetet szervez az osztályában Kaszap Istvánról. A gyerekek 
egy héten keresztül minden nap meghallgattak egy-egy dalt 
a lemezről, a tanító néni beszélt nekik Kaszap István életéről, 
fölírtak a füzetükbe egy-egy elgondolkodtató mondatot a 
naplójából, és megtanulták egy-két dal fülbemászó refrénjét. 
Aztán jött a szolnoki előadásunk. Az osztály alig várta, ott ül-
tek egytől egyig a padban, a szüleik mögöttük, tanító néni a 
kórusban, és amikor megszólalt egy számukra ismerős dal-
lam, a gyerekek csillogó szemmel énekelték velünk. Kell 
ennél több?
Megtudhatunk-e valamit a KITEZ-zel való további 
terveitekről?

Az Ablak a fényre c. oratóriumot még szeretnénk jó 
néhány helyen bemutatni. Ez leginkább szervezés kérdése. 
(A szervezési feladatokat Zsolt végzi.) A harmadik lemezünk 
Bódi Mária Magdolna vértanút mutatja be, címe: Uram, Ki-
rályom, végy magadhoz! A lemezen nagyon szépen megszó-
lal a mű, de élő előadásra még nincs fölkészítve. Ezt nagyon 
szeretnénk valamikor. Sok próbával, gyakorlással jár, több 
hangszer, felnőtt kórus, gyermekkórus szerepel benne. Egy-
szer talán össze tudjuk hozni. Újabb lemez konkrét terve 
egyelőre nincsen.

Hogyan sikerül pappá szentelésed alkalmából válasz-
tott jelmondatodat a papi hivatásodban megvalósítani 
egyes állomáshelyeiden? - „Az Úr jobbja tett nagy 
dolgokat,/ Az Úr jobbja emelt föl engem,/ Az Úr jobbja 
művelt csodákat.” (118. zsoltár)

Bárhol szolgáltam, próbáltam a jó Istent megmu-
tatni az embereknek, kicsiknek és nagyoknak. Úgy gondo-
lom, ez minden pap, de valahol minden keresztény ember 
feladata. Amikor ez sikerült, tisztában voltam, és vagyok ve-
le, hogy engem, a képességeimet, jó tulajdonságaimat, és 
gyengeségeimet maga az Úr használja eszközül. Tehát első-
sorban nem az én érdemem, hogy akiket Isten rám bízott, 
azok az ő útján járnak. A nagy dolgokat mindig Isten, „az Úr 
jobbja” teszi. Ha úgy látszik, hogy valamit sikerül „jól csi-
nálnom”, az ezért van. Nem én, ő teszi általam. A zene, az 
ének, vagy bármi, amit művelek, eszköz az Úr kezében. Nem 
én vagyok nagy, ő „emel(t) föl engem”. A csodák pedig 
körülvesznek, nap mint nap születnek körülöttem. Amikor 
valaki megtér, amikor bekapcsolódik (vagy újra bekapcso-
lódik) az egyház közösségébe, megtalálja élete értelmét, 
célját, nyugalmát, hát ezek a csodák. És ha ennek eszköze 
lehetek, azért nagyon hálás vagyok.
Személyedből sugárzik a lelki nyugalom és a derű. Mit 
mondanál záró gondolatul a turai híveknek, aminek 
napjainkban különös jelentőségét érzed?

Azért én sem vagyok tökéletes, nem mindig su-
gárzik nyugalom és derű belőlem sem, és el is tudok rontani 
sok mindent. Nekem is vannak gyengeségeim, hiányossá-
gaim, tudok lusta lenni, el tudom veszíteni a lelkesedésem, 
tudok rosszul dönteni, néha még meg is tudok bántani má-
sokat. Egyszóval emberből vagyok. És minden pap emberből 
van. Ez így van jól, mert ha nem így lenne, nem tudnánk 
embermódon közvetíteni az Isten szavát a hozzánk hasonló, 
gyarló embereknek. Fontos, hogy ezt is mindenki tudja, te-
kintsen ránk emberként. Így talán könnyebb, és eredmé-
nyesebb lesz megvalósítani, amit Isten ránk, rám bízott: 
emberek között szavakkal, tettekkel embernyelvre lefor-
dítani az Isten örök és végtelen szeretetét.

Seres Tünde

2016. október 8-án második alkalommal volt 
házigazdája a turai Őszirózsa Nyugdíjas Egyesület - 
Sára Ferenc népzenész, népzenetanár álmát valóra 
váltva - a Galgamenti Nyugdíjas Dalkörök találko-
zójának. Csodálatos időjárás és példaértékű közösségi 
összetartás fogadta a vendégeket. 

Marinka Sándorné, az egyesület elnöke nyitotta 
meg a rendezvényt. Köszöntötte a díszvendégeket: a baráti 
meghívásnak örömmel eleget tevő Czerván György állam-
titkárt, Szendrei Ferenc polgármestert, Tóth Istvánt, a Gal-
gamenti Mezőgazdasági Kft. ügyvezető igazgatóját, az „Éle-
tet az éveknek” szervezet részéről a Nyugdíjas Egyesületek 
pest megyei elnökét Bodnár Gábort, Balázs János elnök-
helyettest és kedves feleségeiket. Kifejezte háláját a meghí-
vásnak eleget tevő fellépő művészeknek, zenészeknek, 
nyugdíjas csoportoknak, az őket elkísérő városvezetőknek, 
majd átadta a szót a rendezvény fővédnökének, Czerván 
Györgynek. 

Az államtitkár úr, majd városunk polgármestere is 
igazán szép gondolatokkal köszöntötte az egybegyűlt 
„szépkorúakat”, Bodnár György, a Nyugdíjas Egyesületek 
pest megyei elnöke pedig elismerő szavakkal méltatta a 
kezdeményezést, az összefogást és a rendezést egyaránt.

Észrevétlenül hangolódtak át a jelen lévők a kikap-
csolódásra; zenére – énekre – táncra vágyván. Takácsné 
Marika versével kezdődött, a Zsinnyegők Néptánccsoport 
előadásával folytatódott a program. Színvonalas műsorokkal 
érkeztek a régió településeiről meghívást elfogadó csopor-
tok: Ikladi Rozmaring Nyugdíjas Klub, Zsámboki Nyugdíjas 
Klub, Aszód Városi Nyugdíjas Klub, Turai Kis Mária nóta és 
népdalénekes művésznő, Domonyi Nyugdíjas Klub, Galga-
mácsai Őszirózsa Nyugdíjas Klub, Hévízgyörki Összefogás 
Nyugdíjas Klub, a Bagi Szinkron Nyugdíjas Egyesület és 
természetesen a házigazda szerepét is betöltő Turai Őszi-
rózsa Nyugdíjas Egyesület dalköre is előadta műsorát.

Az elnök asszony köszönetét fejezte a tagoknak, 
akik segítettek, hogy a szép nap simán és zökkenőmentesen 
teljen. Megköszönte a polgárőrség közreműködését, Czer-
ván György államtitkár úr, Szendrei Ferenc polgármester úr, 
Tóth István TSZ elnök úr, a Diós élelmiszer bolt és a galga-
hévízi savanyító üzem támogatását.

Az elnök asszony szerette volna mindenkinek sze-
mélyesen megköszönni a támogatást, de egyéb elfoglaltság 
miatt a meghívásnak nem tudott eleget tenni városunk kép-
viselő-testületének több tagja, a Galga Coop Zrt. vezérigaz-
gatója és a Turai Takarékszövetkezet vezetője. Marinka Sán-

II. Galgamenti Nyugdíjas
Dalkörök Találkozója

és Idősek Napja

Aszód Városi Nyugdíjas Egyesület Bagi Szinkron Nyugdíjas Egyesület Ikladi Rozmaring Nyugdíjas Klub

dorné az Őszirózsa Nyugdíjas Egyesület elnökeként re-
ményét fejezte ki afelől, hogy következő rendezvényeiken 
sikerül vendégül látniuk nagylelkű támogatóikat és szemé-
lyesen kifejezni hálájukat mindazért, amit az egyesület fenn-
tartásáért, működéséért önzetlenül tesznek.

T.A.

Ötvenéves osztálytalálkozót szeretett volna szervezni 
az 1966-ban végzett 8. b osztály. Pontosítva az akkori létszámot, 
megbeszéltük Pásztor Sanyi osztálytársammal, hogy megosztva 
a létszámot elindulunk felmérni az igényeket a rendezvényre. 
Nagy meglepetéssel tapasztaltuk, hogy osztálytársaink is na-
gyon szerették volna már ezt a találkozást. Felkutattuk osztály-
főnökünket, Molnár Sárikát, aki határozottan közölte, hogy 
boldog lenne már ő is, ha találkozhatna az akkori diákjaival. 
Ugyan a harminc éves találkozón is ott volt, de már eltelt húsz év. 
Megkezdtük a szervezést Pásztor Sanyival és Turjáni Erzsikével. 
Szinte egy hét alatt kiderült a létszám, a helyszín, ami alapján 
rendeltük meg a szükséges anyagokat. Így már június 4-ig csak 
az izgatott várakozás maradt. Eljött a nap és a szó szoros értel-
mében a torkomban dobogott a szívem. Amikor három órakor 
megérkeztek osztálytársaink (volt kit ötven éve, volt kit húsz éve 
nem láttunk), leírhatatlan volt a találkozás. Ölelések, könnyek és 
a kifogyhatatlan sztorizás. Osztályfőnökünk, Molnár Sárika és 
tanárunk Varjú Ilonka megérkezésekor, egy pillanat csönd kö-
vetkezett, majd mindenki igyekezett a közelükbe férkőzni. A 
szakácsok többszöri kérésére tudtunk csak leülni a terített asz-
talhoz. Megemlékeztünk és egy mécsest gyújtottunk azokért, 
akik már nem lehettek velünk. A késő délutáni étkezést követte 
az osztályfőnöki óra. A megjelenteket egyenként szólította fel 

Ötven éves
osztálytalálkozó!

Sárika, majd amikor „beazonosította”az egykori diákot, kért 
bennünket egy rövid életút ismertetésére. A kifogyhatatlan 
beszélgetéseknek, még akkor sem lett vége, amikor kedves ta-
nár vendégeink elbúcsúztak tőlünk. 

Ez a nap nagyon szép élményt nyújtott a megje-
lenteknek. A találkozót megörökítettük, hogy a következő alka-
lomig a képekre nézve újból átéljük az akkori találkozások 
örömét. Tóth-Antal Istvánné
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Szabó Andrással a turai lakásukban találkoztunk az egyik Tehát egyenes volt az utam a Zeneművészeti Egyetemre. 
Az életedben a zene nagy szerepet játszott, de emellett kora reggeli órában, mivel zenész ember révén állandóan 
kellettek azok a szakemberek, aki az utadat egyen-mozgásban van a próbaterem, színpad, iskola, televíziós 
gették!felvételek és a család között.

A váci iskola fantasztikus volt számomra, szá-Az elfoglaltságod miatt arról, hogy a díjra jelöltek 
munkra. Csak szuperlatívuszokban tudok róla beszélni és éppen egy külföldi szereplés közben értesültél!

- jellemezni. Folyamatosan zenéltünk és ez nem teherként Éppen Kanadában voltunk, amikor egy e-mailt kap
Áren- éltük meg, hanem örömként.tam, hogy jelöltek a díjra. A zeneakadémiai tanárom 

Akik egyengették az utamat, elsőként kell megem-dás Péter, a Liszt Ferenc Zeneművészeti Egyetem adjunk-
lítenem Rónai Lajost az aszódi Podmaniczky Zeneiskola tusa javasolt a díjra. Egyrészt meglepett a jelölés, másrészt 
igazgatóját, aki elsőként kezdte el a népzenetanítást a pedig jól esett.

Aztán a jelölésből elérkeztünk a díjak átadásáig, ami- Galga-mentén. Az ő hatására kezdett tanítani Turán Rónai 

kor is átvehetted az elismerést képletesen, hiszen az Zoltán és Unger Balázs. Vácott Blaskó Csaba, mellette Ka-

ünnepségen nem tudtál részt venni! racs Gyulánál tanultam különórákon, a Zeneakadémián 
November 4-én volt a díjátadó, amin valóban nem pedig Árendás Péter lett a tanárom.

tudtam részt venni, mert még a nyáron az egyik tanáromnak Természetesen a zenekari társaimat is meg kell 

Köles Gyulának megígértem, hogy helyettesítem végig a fel- említenem a Zagyva Bandából, Boda Gellért, Boda Márton, 

lépéseken, így a díjátadó ünnepségre a szüleim és a párom Mucsinyi Dániel és Tóth Sebestyén, mert ők is kellettek 

ment el, ahol a feleségem Fruzsina vette át a díjat. ahhoz, hogy ezt díjat megkaphattam. Tehát, mint mondtam, 
Legjobbnak lenni – ez nem csupán egy élet munkáját szerencsés vagyok, hogy jó zenészek között játszhatom. 

Emellett pedig a Duna Művészegyüttesben is zenélsz. és tapasztalatait felhalmozó ember kiváltsága. Ki-
Ide is egyenes utad vezetett?emelkedni már korán, különleges tehetséggel is lehet, 

Bármilyen hihetetlen - mosolyog Andris - amikor amelyet szorgalmasan ápolva, a tudást fejlesztve ké-
végeztem a zeneakadémián akkor kerestek zenészeket és sőbb a jövőt formáló erővé érhet a jól használt adott-
rögtön felvettek a Duna Művészegyüttesbe öt évvel ezelőtt.ság. Ezt olvasható a primissima.hu oldalon. A szorga-
A Duna Művészegyüttes és Zagyva Banda oszlopos lom és a tehetség nálad adott volt a kezdetektől?
tagja vagy. A két zenekart össze lehet fésülni az éle-A szorgalom az elejétől megvolt. Egy zenésznél ez a 
tedben?legfontosabb. Mindennap tanulni és gyakorolni kell, csak 

Két zenekar mellett még tanítok is a Váci Zeneisko-így lehet fejlődni. Egy zenész sosincs készen, állandó tanu-
lában. Részemről mindhárom megfér egymás mellett. Bár lás az élete.
kevesebbet hallhatnak a Zagyva Bandáról a rajongóink, de Apropó, ha már a tanulásnál tartunk, emlékszel arra 
most újult erővel indulunk el a zene világában. Remélhe-pillanatra, amikor először fogtad a brácsát a kezedbe?
tőleg egy új lemezt is hamarosan hallgathatnak tőlünk a Természetesen! 2001-ben Unger Balázs megmu-
zenekar kedvelői.tatta az akkordokat, nagyjából pedig két hét múlva a turai 
A család mellett mennyire nehéz, férjként, apaként kis lagziban muzsikáltunk. Majd három hét múlva Kárpát-
helytállni?aljára mentünk a Galga táborba. Azon a nyáron még Balázs 

Szerencsére a párom „szintén zenész” zongorista, lagzijában is zenéltünk. Tehát Unger Balázs rögtön bedo-
csemballista és zenetanár is. Így pontosan tudja, hogy mivel bott a mélyvízbe.
jár ez a fajta élet. Sokat éjszakázunk és turnézunk. A Zagyva Sosem akartál más irányban elindulni a zenei pálya 
Bandával nyáron Mexikóban, a közelmúltban Kanadában helyett?
voltunk. Jövő nyáron pedig a tervek szerint Amerikába Először nagyon komolyan fociztam Turán, de édes-
megyünk. Most november közepén a Duna Művészegyüt-anyám nem örült ennek, féltett, hogy megsérülök vagy 
tessel Erdélybe megyünk. Ilyenkor a szüleimre és anyó-valami bajom lesz. A zenében pedig nem volt megállás, mert 
somékra kiemelten számíthatunk.jókor voltam jó helyen mindig, azt hiszem az egész életem-
A hosszú utak alatt milyen zenét szeretsz hallgatni a ben szerencsém volt. Amikor Turáról elkerültünk Vácra a 
népzenén kívül?  zeneművészeti szakközépiskolába, mi voltunk az első 

Mindenevő vagyok. A discó zenét nem igazán „nagy” népzenei osztály Boda Gellérttel és Marcival. Ami-
szeretem, de többi műfaj mindegyike szól az autóban.kor ezt elvégeztem, pont abban az évben indult a Zene-
A gyerekeidet is a zene szeretetére neveled, és zene akadémián a népzenei brácsa szak, előtte nem volt ilyen. 

Junior Prima Díjas népzenész

Beszélgetés Szabó Andrással

A Prima Primissima életre hívói 2007-ben úgy döntöttek, 
hogy önálló díjjal kívánják jutalmazni a fiatal korosztály köréből 
azokat, akik a jók között is a legjobbak. A kiemelkedő teljesítményt 
nyújtó harminc év alatti fiatalok ekkortól érdemelhetik ki a minden évben 
odaítélt Junior Prima Díjat. Tíz fiatal népművész vehette át a Junior Prima 
Díj népművészet és közművelődés kategóriájának elismeréseit november 
4-én, Budapesten. Az idei egyik díjazott Szabó András népzenész, 
előadóművész, népzenetanár!

irányába tereled, terelitek majd őket? - Erre a szóra Barna elő is cibálja a szobából a kis 
Nem kell őket ebbe az irányba terelni, hiszen hangszert, amit már most nagyon kedvel. Majd kézen fog, és 

ebben nőnek fel. A kisebbik fiú Áron még csak két hónapos ő mint a család szóvivője gyorsan körbe visz, a házban 
még pici ehhez, de a nagyobbik gyerek Barna ezt látja. Két- bemutatja kisöccsét, aki éppen reggeli órákban élénken 
három alkalommal már elvittem magammal zenélni egy-két figyeli az eseményeket.  Andris közben mosolyog a két fiú és 
órára. Ilyenkor hozza a kis gitárját és azon bőgőzik, pengeti. a felesége láttán. - 
A közelmúltban másfél órás próbát végigpengetett velünk. Jól alakult minden az életemben, nem lennék 

Amikor hazaértünk, a feleségemnek Fruzsinának mutatta, boldog, ha nem ez lenne a foglalkozásom. Én a zenének 

hogy fáj az ujja, vízhólyagos lett, de nem hagyta abba és még köszönhetek mindent, a Junior Prima Díjat, a kitűnő zenész-

csak két és fél éves. Voltak nálunk zenész barátaink és egy társaimat, a barátaimat és a felségemet, gyermekeimet, 

nagybőgőkészítő mondta, hogy van egy törött csellója, ezt akik a zene mellett a legfontosabbak az életemben.

elkészíti a fiunknak. Szénási József

Működésének 5 éve alatt immár kezhettek, ki-ki a maga tájegységének, melyben turai táncokat állítottak szín-
másodszor kapott kiváló minősítést a tu- falujának táncával. A színpadi értékelés padra. A keretet a színpadon megele-
rai Zsinnyegők Tánccsoport, a Muharay szempontjai a folklorisztikai hitelesség, venedett vásári környezet, árusok, ela-
Elemér Népművészeti Szövetség által műsorszerkesztés, dramaturgia, koreog- dók, vevők adták. A koreográfus Szokolik 
megrendezett Hagyományőrző Néptánc- ráfiai megformálás, népviselet és szín- Szabolcs volt, a zenei kíséretet a Gara-
együttesek Országos Bemutatóján, Ka- padi megjelenés, szöveg - ének-zenei elő- boly Zenekar szolgáltatta. 
puváron, október 22.-én. A megméret- adás voltak. A „Turai Vásárban” volt a Farkas Ákos
tetésre hagyományőrző csoportok jelent- címe a Tánccsoport koreográfiájának, 

Újabb díj, öregebb hírnév

Színházi szüret 
Október harmincadikán a turai 

Zsinnyegők Táncegyüttes, a Jászberényi Vi-
ganó AMI turai tagozatának gyermek tán-
cosanak és a Corvinus Néptáncegyüttes kö-
zös produkcióját láthatták az érdeklődők a 
Művészetek Palotájában. A tavalyihoz ha-
sonló Szüreti Vígasságot jelenítettek meg.

A rendező: Farkas Zoltán „Batyu”, 
Koreográfusok: Deffend Irén, Szokolik Sza-
bolcs, Mosóczi Lívia és Dudás Dániel.
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Szabó Andrással a turai lakásukban találkoztunk az egyik Tehát egyenes volt az utam a Zeneművészeti Egyetemre. 
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Akik egyengették az utamat, elsőként kell megem-dás Péter, a Liszt Ferenc Zeneművészeti Egyetem adjunk-
lítenem Rónai Lajost az aszódi Podmaniczky Zeneiskola tusa javasolt a díjra. Egyrészt meglepett a jelölés, másrészt 
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tagja vagy. A két zenekart össze lehet fésülni az éle-A szorgalom az elejétől megvolt. Egy zenésznél ez a 
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tőleg egy új lemezt is hamarosan hallgathatnak tőlünk a Természetesen! 2001-ben Unger Balázs megmu-
zenekar kedvelői.tatta az akkordokat, nagyjából pedig két hét múlva a turai 
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Amikor hazaértünk, a feleségemnek Fruzsinának mutatta, boldog, ha nem ez lenne a foglalkozásom. Én a zenének 

hogy fáj az ujja, vízhólyagos lett, de nem hagyta abba és még köszönhetek mindent, a Junior Prima Díjat, a kitűnő zenész-
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nagybőgőkészítő mondta, hogy van egy törött csellója, ezt akik a zene mellett a legfontosabbak az életemben.
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rai Zsinnyegők Tánccsoport, a Muharay szempontjai a folklorisztikai hitelesség, venedett vásári környezet, árusok, ela-
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puváron, október 22.-én. A megméret- adás voltak. A „Turai Vásárban” volt a Farkas Ákos
tetésre hagyományőrző csoportok jelent- címe a Tánccsoport koreográfiájának, 

Újabb díj, öregebb hírnév

Színházi szüret 
Október harmincadikán a turai 

Zsinnyegők Táncegyüttes, a Jászberényi Vi-
ganó AMI turai tagozatának gyermek tán-
cosanak és a Corvinus Néptáncegyüttes kö-
zös produkcióját láthatták az érdeklődők a 
Művészetek Palotájában. A tavalyihoz ha-
sonló Szüreti Vígasságot jelenítettek meg.

A rendező: Farkas Zoltán „Batyu”, 
Koreográfusok: Deffend Irén, Szokolik Sza-
bolcs, Mosóczi Lívia és Dudás Dániel.



14
20

16
/1

1
Turai Hírlap

CIVIL OLDALAK

15

20
16

/1
1Turai Hírlap

örömmel osztjuk meg az érdeklődőkkel:
- Bartók Anikó költő Aszód, irodalmi tagozatvezető, Ihász - 
Kovács Éva emlékdíjat, plakettel
- Éliás Marcsi festőművész Tura, Ezüst oklevelet, és „Önzet-
len munkáért közösségi díjat” vehetett át.
- Németiné Finta Katalin költő Balassagyarmat, népi írói díjat,
- V. Sándor Irén Ilona festőművész, költő Tura, a régiós cso-
port vezetője Ihász – Kovács Éva emlékdíjat plakettel,
- Sándor István József költő, festőművész, csoportvezető h. a 
képzőművész tagozat vezetője, Ellenőrző Bizottság tagja, Gödöl-
lő, Geiszler József emlékdíjat,
- Dáma Szilágyi – Kis Margit költő, fotóművész, lovagrendi 
összekötő, Vác, Ihász – Kovács Éva emlékdíjat plakettel,
- Fodor Ferencné fotóművész Szekszárd, ART díjat
- Tóth Dóra festőművész Ausztria, Aranyecset díjat   
- Tóth Valéria festőművész Gödöllő. Aranyecset díjat
- Horváth Irén gobelin, hagyományőrző tagozatvezetőnek 
Aszód, a Cserhát Művészkör eddigi munkássága elismeréséért a 
” Magyar Népművészet Kiváló Mestere” címet adományozta, 
- Mátrai Istvánné nyakkendő team, Budapest, ART arany díjat 
vehetett át,
- Kacsák József festőművész Budapest, Ellenőrző Bizottság 
elnöke, ART ezüst oklevelet
- Csiszár Erzsébet művésztanár, festőművész Budapest, 
Aranyecset díjat.

Csoportunk máris készül a következő évi megméret-
tetésére ötletekkel, tervekkel. Mindezeket segíti az alkotónapok 
összejövetelén való szakmai instrukciók, beszélgetések és téma-
keresés.

Az alapítvány a szünidő után, szeptember 5-én 
nyitotta meg a foglalkoztatót tagjainak. Az első foglal-
koztató napon a gyerekek élménybeszámolót tartottak a nyári 
szüneti élményeikről. Mint mindig, sor került az első szüle-
tésnapi köszöntésre, Mancika néni által készített tortával. Szep-
tember 12-én a Kónya-tóhoz mentünk, ami a gyerekek egyik 
kedvenc helye. A séta után jól kifáradva fogyasztották el az 
egyszerű „Mancika néni ebédet”.       

Szeptember 17-én szombaton Kistarcsára volt az ala-
pítványunk hivatalos. „Görhöny fesztivál” volt, amelyen részt 
vett a Közösen Értük Alapítvány Rimóczi Erzsébet a vezetésével. 
Az alapítványt sérült fiatalok szülei hozták létre, hasonlóan a 
miénkhez. Az ő meghívásuknak tettünk eleget. Az esős nap elle-
nére nagyon jól éreztük magunkat. Segítettünk a görhöny elké-
szítésében.  Pucoltuk, reszeltük a krumplit. A munka után szét-
néztünk a sátrak között és mindenki talált magának megfelelő 
elfoglaltságot. Tomi lyukhímzést tanult, Edina és Zsani gyön-
gyöt fűzött. A színpadon népzenei műsorok voltak. Közben 
kisültek az ízletes krumplislepények is, amivel házigazdáink 
megvendégeltek minket. Nagyon jól éreztük magunkat! Nagyon 
örülünk, hogy megismerhettük a Közösen Értük Alapítvány 
tagjait. Szervezzük a következő találkozót!

1991 óta a Fővárosi Állat- és Növénykert egyfajta 
őszindító programként minden évben megrendezi a Sérült 
Gyermekek Napját, amelyre idén szeptember 19-én került sor. A 
mára már hagyománnyá váló országos rendezvény nemcsak az 
összetartozás érzését hivatott erősíteni, hanem lehetőséget 
biztosít a régi barátságok, ismeretségek felelevenítésére, új 
kapcsolatok kialakítására az érintett fiatalok, családtagok és 
szakemberek között. Hétfőn (szeptember 19.) mi is az állat-
kertbe kirándultunk. A sérült gyermekek napja alkalmából in-

Képek a Mint a Többi Ember

Közhasznú Alapítvány életéből

gyenes volt a belépés. Turán a vasútállomáson 8 órakor gyülek-
eztünk. 14 fős volt a csapatunk. Felkészültünk az esőre, de 
szerencsére gyönyörű napos időnk volt egészen a hazaérke-
zésig. Mikor hazaértünk, és leszálltunk a vonatról akkor szakadt 
az eső. A Keleti pályaudvartól trolival folytattuk az utunkat, 
Horváth Zoli kalauzolta a csapatot. Az állatkertben kisebb csa-
patokra szakadtunk, hogy mindenki saját ütemében nézelődjön. 
De a végén mindig egymásba botlottunk, így együtt folytattuk a 
kirándulást. A színpadon az Alma együttes koncertezett, ami 
Edinának nagyon tetszett. Jól sikerült ez a nap is! Fél 5-re értünk 
haza.

Az alapítvány vezetése minden lehetőséget megragad, 
hogy ezek a fiatal felnőttek, minél több élményt gyűjtsenek be, 
amihez a szülők áldozatos munkája is hozzájárul. Ahogy köze-
ledik a rossz idő, sajnos „beszorulnak” a foglalkoztató helyisé-
gekbe. A kényelmes, tiszta környezet hozzájárul, hogy jól érez-
zék magukat, tevékenyek legyenek. Nagyon örülnek, hogy lehe-
tőséget kaptak a foglalkoztató kialakítására, de a régi épületben 
lévő helyiségekre már ráférne egy tisztasági meszelés és a tető 
javítása. Mivel önerőből nem tudják megoldani, ezért minden 
ilyen irányú segítséget előre is megköszönnek.

Tóth-Antal Istvánné

Tóth-Antal Istvánné

Eredményesen zárta a pályázati munkában való 
részvételét a „Cserhát Művészkör Turai – Nógrádi 

Csoport” október 16-án. 
A szenzációs műsor után a Délibáb és Tallózó újság 

átvétele nyújtotta öröm tovább fokozódott a pályázati ered-
mények hirdetésekor. Lovag Bornemisza Attila az országos 
Cserhát Művészkör elnöke kihirdette a szakmai zsűri eredmé-
nyeit. Közzé tette, hogy 200 fő pályázott, 80 db pályázatot nem 
tartott értékelhetőnek a zsűri. A pályázati hirdetményből is ki-
tűnt, hogy több alkotói területről lehetett kötött, és kötetlen 
témában pályázni így zenei, irodalmi és képzőművészeti kategó-
riákban. Csoportunkból kevesen pályáztak, de akik beküldték 
pályamunkájukat szép eredményeket értek el. A régiós „Cserhát 
Művészkör Turai – Nógrádi Csoport” pályázati eredményeit 

Pillanatkép  a Cserhát Művészkör Őszi Gálájáról, Budapestről az Erzsébet-ligeti Színházból

Csendes, békés 2005-ös eszten- helyzetbe került. Márciusban nyilvánosságra került az Archi-
dő elé nézett kisvárosunk. A szerkesztőség össze- tekton Rt. súlyos pénzügyi válsága, a város termálvízzel 

tételében nem történt változás, Hídi Szilveszter munkáját kapcsolatos tervei és elképzelései úgy kezdtek elpárologni, 
Balázs Gusztáv, Rácz Zoltán, Szénási József és Takács Pál mint a forró víz gőze. Hűvös szelek fújtak a Békéswind Kft. 
segítette. Havi rendszerességgel jelent meg a hírlap, a 16-20 háza tájáról is, mert az elhúzódó engedélyeztetési eljárás 
oldalas kiadványt 70 forintért lehetett megvásárolni az is- miatt késett a szélerőműpark kivitelezési munkálatainak 
mert értékesítési pontokon. Apróbb léptékű fejlődések tör- megkezdése. A kastélyban zajlott a kulturális élet, rendez-
téntek a helyi egyesületeknél, civil szervezeteknél, elkészült vényeknek adott otthont az épület és a park, videoklipet 
a sóbarlang az I. számú óvodában, valamint csodájára járt az forgatott több neves előadóművész mellett például Tóth 
ország a négy település összefogásának eredményeként Gabi és Puskás Peti, a Megasztár két népszerű énekese is. 
létrehozott Szelektív Kft. hulladéklerakó telepének. Ez év Tavasszal megalakult a Mint a Többi Ember Alapítvány (a 
február 1-jén utolsó útjára kísértük Sára Ferenc népművész szerkesztőség nevében ezúton is gratulálunk az egyesület 
pedagógust, rajt-cél győzelmet aratott felnőtt futballc- 10 éves fennállásához és önzetlen, példaértékű szolgála-
sapatunk az MB-III Mátra csoportjában, de a legnagyobb ér- tához!) A Pest megyei területi képviselő választáson a lakos-
deklődést kiváltó közéleti esemény július 19-én történt, a ság újra Tóth Gábornak szavazott bizalmat, sokadik pá-
Schossberger kastély 30 év magánynak véget vetve meg- lyázatát nyújtotta be iskolabővítésre és tornacsarnok építé-
nyitotta kapuit a látogatók előtt. Milliárdos nagyságrendű sére az önkormányzat. 23 esztendőnyi szolgálatát befejezve 
támogatást lehetett elnyerni városközpont rehabilitációs cé- Lukács András címzetes apát, plébános június 30-án ünnepi 
lokra, az ide vonatkozó terveket novemberben, nyílt fóru- szentmise keretében köszönt el a turai hívőktől. 2006-ban 
mon osztotta meg az önkormányzat a lakossággal. Decem- végső búcsút vettünk Berente Péter tűzszerésztől, Rácz Jenő 
ber 31-én végleg bezárta kapuit a sok turai fiatal férfinak (Mórec) prímástól, Szilágyi Gáborné Manci nénitől, a Falumú-
átmeneti otthont adó, felelős életre tanító aszódi Hon- zeum megálmodójától, Kardoss Imre nyugalmazott iskola-
védségi Laktanya. igazgatótól és Rajnai Zoltántól, felnőtt futballcsapatunk 

A 2006-os esztendő januári száma bomba címlapot népszerű tagjától.
generált: Már az idén megépülhet a szélerőműpark! Emellett Október 1-jén zajlottak a helyi önkormányzati vá-
folyamatos mozgolódás volt a kastély környékén és a termál- lasztások, melynek eredményeként tizenhat év után új vá-
vízzel kapcsolatban is, a turai lakosság pedig kezdte elhinni, rosvezető, Szendrei Ferenc kezdte meg munkáját a polgár-
hogy képesek vagyunk átlépni saját árnyékunkat. A szer- mesteri hivatalban. A fiatal és agilis polgármester első ren-
kesztőségben Rácz Zoltán helyét Péter Zsolt vette át és némi delkezési között volt a Turai Hírlap helyzetének újragondo-
áremelkedéssel is szembesülniük kellett az olvasónak, 70 Ft- lása. A szembetűnő változással 2007 januárjában talál-
ról 100 Ft-ra emelkedett az újság ára. Februárban hivata- koztak először a turaiak, hiszen a Magyar Posta Zrt. helyi 
losan is kezdetét vette az országgyűlési választás kam- mun-katársai minden háztartásba elvitték az ingyenessé 
pányidőszaka, a Honvéd erdő pedig a folyamatos figyelés és vált Turai Hírlapot.
járőrözés ellenére természeti katasztrófára hasonlító kritikus Folytatjuk.
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örömmel osztjuk meg az érdeklődőkkel:
- Bartók Anikó költő Aszód, irodalmi tagozatvezető, Ihász - 
Kovács Éva emlékdíjat, plakettel
- Éliás Marcsi festőművész Tura, Ezüst oklevelet, és „Önzet-
len munkáért közösségi díjat” vehetett át.
- Németiné Finta Katalin költő Balassagyarmat, népi írói díjat,
- V. Sándor Irén Ilona festőművész, költő Tura, a régiós cso-
port vezetője Ihász – Kovács Éva emlékdíjat plakettel,
- Sándor István József költő, festőművész, csoportvezető h. a 
képzőművész tagozat vezetője, Ellenőrző Bizottság tagja, Gödöl-
lő, Geiszler József emlékdíjat,
- Dáma Szilágyi – Kis Margit költő, fotóművész, lovagrendi 
összekötő, Vác, Ihász – Kovács Éva emlékdíjat plakettel,
- Fodor Ferencné fotóművész Szekszárd, ART díjat
- Tóth Dóra festőművész Ausztria, Aranyecset díjat   
- Tóth Valéria festőművész Gödöllő. Aranyecset díjat
- Horváth Irén gobelin, hagyományőrző tagozatvezetőnek 
Aszód, a Cserhát Művészkör eddigi munkássága elismeréséért a 
” Magyar Népművészet Kiváló Mestere” címet adományozta, 
- Mátrai Istvánné nyakkendő team, Budapest, ART arany díjat 
vehetett át,
- Kacsák József festőművész Budapest, Ellenőrző Bizottság 
elnöke, ART ezüst oklevelet
- Csiszár Erzsébet művésztanár, festőművész Budapest, 
Aranyecset díjat.

Csoportunk máris készül a következő évi megméret-
tetésére ötletekkel, tervekkel. Mindezeket segíti az alkotónapok 
összejövetelén való szakmai instrukciók, beszélgetések és téma-
keresés.

Az alapítvány a szünidő után, szeptember 5-én 
nyitotta meg a foglalkoztatót tagjainak. Az első foglal-
koztató napon a gyerekek élménybeszámolót tartottak a nyári 
szüneti élményeikről. Mint mindig, sor került az első szüle-
tésnapi köszöntésre, Mancika néni által készített tortával. Szep-
tember 12-én a Kónya-tóhoz mentünk, ami a gyerekek egyik 
kedvenc helye. A séta után jól kifáradva fogyasztották el az 
egyszerű „Mancika néni ebédet”.       

Szeptember 17-én szombaton Kistarcsára volt az ala-
pítványunk hivatalos. „Görhöny fesztivál” volt, amelyen részt 
vett a Közösen Értük Alapítvány Rimóczi Erzsébet a vezetésével. 
Az alapítványt sérült fiatalok szülei hozták létre, hasonlóan a 
miénkhez. Az ő meghívásuknak tettünk eleget. Az esős nap elle-
nére nagyon jól éreztük magunkat. Segítettünk a görhöny elké-
szítésében.  Pucoltuk, reszeltük a krumplit. A munka után szét-
néztünk a sátrak között és mindenki talált magának megfelelő 
elfoglaltságot. Tomi lyukhímzést tanult, Edina és Zsani gyön-
gyöt fűzött. A színpadon népzenei műsorok voltak. Közben 
kisültek az ízletes krumplislepények is, amivel házigazdáink 
megvendégeltek minket. Nagyon jól éreztük magunkat! Nagyon 
örülünk, hogy megismerhettük a Közösen Értük Alapítvány 
tagjait. Szervezzük a következő találkozót!

1991 óta a Fővárosi Állat- és Növénykert egyfajta 
őszindító programként minden évben megrendezi a Sérült 
Gyermekek Napját, amelyre idén szeptember 19-én került sor. A 
mára már hagyománnyá váló országos rendezvény nemcsak az 
összetartozás érzését hivatott erősíteni, hanem lehetőséget 
biztosít a régi barátságok, ismeretségek felelevenítésére, új 
kapcsolatok kialakítására az érintett fiatalok, családtagok és 
szakemberek között. Hétfőn (szeptember 19.) mi is az állat-
kertbe kirándultunk. A sérült gyermekek napja alkalmából in-
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gyenes volt a belépés. Turán a vasútállomáson 8 órakor gyülek-
eztünk. 14 fős volt a csapatunk. Felkészültünk az esőre, de 
szerencsére gyönyörű napos időnk volt egészen a hazaérke-
zésig. Mikor hazaértünk, és leszálltunk a vonatról akkor szakadt 
az eső. A Keleti pályaudvartól trolival folytattuk az utunkat, 
Horváth Zoli kalauzolta a csapatot. Az állatkertben kisebb csa-
patokra szakadtunk, hogy mindenki saját ütemében nézelődjön. 
De a végén mindig egymásba botlottunk, így együtt folytattuk a 
kirándulást. A színpadon az Alma együttes koncertezett, ami 
Edinának nagyon tetszett. Jól sikerült ez a nap is! Fél 5-re értünk 
haza.

Az alapítvány vezetése minden lehetőséget megragad, 
hogy ezek a fiatal felnőttek, minél több élményt gyűjtsenek be, 
amihez a szülők áldozatos munkája is hozzájárul. Ahogy köze-
ledik a rossz idő, sajnos „beszorulnak” a foglalkoztató helyisé-
gekbe. A kényelmes, tiszta környezet hozzájárul, hogy jól érez-
zék magukat, tevékenyek legyenek. Nagyon örülnek, hogy lehe-
tőséget kaptak a foglalkoztató kialakítására, de a régi épületben 
lévő helyiségekre már ráférne egy tisztasági meszelés és a tető 
javítása. Mivel önerőből nem tudják megoldani, ezért minden 
ilyen irányú segítséget előre is megköszönnek.

Tóth-Antal Istvánné
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Eredményesen zárta a pályázati munkában való 
részvételét a „Cserhát Művészkör Turai – Nógrádi 

Csoport” október 16-án. 
A szenzációs műsor után a Délibáb és Tallózó újság 

átvétele nyújtotta öröm tovább fokozódott a pályázati ered-
mények hirdetésekor. Lovag Bornemisza Attila az országos 
Cserhát Művészkör elnöke kihirdette a szakmai zsűri eredmé-
nyeit. Közzé tette, hogy 200 fő pályázott, 80 db pályázatot nem 
tartott értékelhetőnek a zsűri. A pályázati hirdetményből is ki-
tűnt, hogy több alkotói területről lehetett kötött, és kötetlen 
témában pályázni így zenei, irodalmi és képzőművészeti kategó-
riákban. Csoportunkból kevesen pályáztak, de akik beküldték 
pályamunkájukat szép eredményeket értek el. A régiós „Cserhát 
Művészkör Turai – Nógrádi Csoport” pályázati eredményeit 

Pillanatkép  a Cserhát Művészkör Őszi Gálájáról, Budapestről az Erzsébet-ligeti Színházból

Csendes, békés 2005-ös eszten- helyzetbe került. Márciusban nyilvánosságra került az Archi-
dő elé nézett kisvárosunk. A szerkesztőség össze- tekton Rt. súlyos pénzügyi válsága, a város termálvízzel 

tételében nem történt változás, Hídi Szilveszter munkáját kapcsolatos tervei és elképzelései úgy kezdtek elpárologni, 
Balázs Gusztáv, Rácz Zoltán, Szénási József és Takács Pál mint a forró víz gőze. Hűvös szelek fújtak a Békéswind Kft. 
segítette. Havi rendszerességgel jelent meg a hírlap, a 16-20 háza tájáról is, mert az elhúzódó engedélyeztetési eljárás 
oldalas kiadványt 70 forintért lehetett megvásárolni az is- miatt késett a szélerőműpark kivitelezési munkálatainak 
mert értékesítési pontokon. Apróbb léptékű fejlődések tör- megkezdése. A kastélyban zajlott a kulturális élet, rendez-
téntek a helyi egyesületeknél, civil szervezeteknél, elkészült vényeknek adott otthont az épület és a park, videoklipet 
a sóbarlang az I. számú óvodában, valamint csodájára járt az forgatott több neves előadóművész mellett például Tóth 
ország a négy település összefogásának eredményeként Gabi és Puskás Peti, a Megasztár két népszerű énekese is. 
létrehozott Szelektív Kft. hulladéklerakó telepének. Ez év Tavasszal megalakult a Mint a Többi Ember Alapítvány (a 
február 1-jén utolsó útjára kísértük Sára Ferenc népművész szerkesztőség nevében ezúton is gratulálunk az egyesület 
pedagógust, rajt-cél győzelmet aratott felnőtt futballc- 10 éves fennállásához és önzetlen, példaértékű szolgála-
sapatunk az MB-III Mátra csoportjában, de a legnagyobb ér- tához!) A Pest megyei területi képviselő választáson a lakos-
deklődést kiváltó közéleti esemény július 19-én történt, a ság újra Tóth Gábornak szavazott bizalmat, sokadik pá-
Schossberger kastély 30 év magánynak véget vetve meg- lyázatát nyújtotta be iskolabővítésre és tornacsarnok építé-
nyitotta kapuit a látogatók előtt. Milliárdos nagyságrendű sére az önkormányzat. 23 esztendőnyi szolgálatát befejezve 
támogatást lehetett elnyerni városközpont rehabilitációs cé- Lukács András címzetes apát, plébános június 30-án ünnepi 
lokra, az ide vonatkozó terveket novemberben, nyílt fóru- szentmise keretében köszönt el a turai hívőktől. 2006-ban 
mon osztotta meg az önkormányzat a lakossággal. Decem- végső búcsút vettünk Berente Péter tűzszerésztől, Rácz Jenő 
ber 31-én végleg bezárta kapuit a sok turai fiatal férfinak (Mórec) prímástól, Szilágyi Gáborné Manci nénitől, a Falumú-
átmeneti otthont adó, felelős életre tanító aszódi Hon- zeum megálmodójától, Kardoss Imre nyugalmazott iskola-
védségi Laktanya. igazgatótól és Rajnai Zoltántól, felnőtt futballcsapatunk 

A 2006-os esztendő januári száma bomba címlapot népszerű tagjától.
generált: Már az idén megépülhet a szélerőműpark! Emellett Október 1-jén zajlottak a helyi önkormányzati vá-
folyamatos mozgolódás volt a kastély környékén és a termál- lasztások, melynek eredményeként tizenhat év után új vá-
vízzel kapcsolatban is, a turai lakosság pedig kezdte elhinni, rosvezető, Szendrei Ferenc kezdte meg munkáját a polgár-
hogy képesek vagyunk átlépni saját árnyékunkat. A szer- mesteri hivatalban. A fiatal és agilis polgármester első ren-
kesztőségben Rácz Zoltán helyét Péter Zsolt vette át és némi delkezési között volt a Turai Hírlap helyzetének újragondo-
áremelkedéssel is szembesülniük kellett az olvasónak, 70 Ft- lása. A szembetűnő változással 2007 januárjában talál-
ról 100 Ft-ra emelkedett az újság ára. Februárban hivata- koztak először a turaiak, hiszen a Magyar Posta Zrt. helyi 
losan is kezdetét vette az országgyűlési választás kam- mun-katársai minden háztartásba elvitték az ingyenessé 
pányidőszaka, a Honvéd erdő pedig a folyamatos figyelés és vált Turai Hírlapot.
járőrözés ellenére természeti katasztrófára hasonlító kritikus Folytatjuk.
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Mindszentynek
hősi vére

Mindszentynek hősi vére
magyar népünk védelmére
felkiált a magas égbe,
megmenekül hazánk népe.

Mindszentynek szenvedése
erőt ad a megtérésre.
Példát mutat türelmével.
feláldozott életével.

Mindszentynek könnypatakja
bűneinket megsiratja.
Megszabadul nemsokára
Máriának szép országa.

Mindszentynek áldozatja
megtanít az alázatra,
gyengét védő oltalomra,
megbocsátó irgalomra.

Mindszentynek segítsége
velünk lesz új ezer évre.
Legyőzetve győzött végre,
üldözöttek reménysége.

Magyarország példaképe
élessz minket új reményre.
Katolikus hitben élve
eljutunk az üdvösségre.

Ferenc pápa 2015. december 8-án, Szeplő- egészen odáig megy el, hogy felemeli kezét testvérére, 
telen Fogantatás ünnepén meghirdette az Isteni hogy megölje (Kain megölte Ábelt).
Irgalmasság Szentévét, amely 2016. november 20-án, Mondhatjuk, hogy a harmóniából a diszharmó-

niába léptünk át? Nem, nem létezik „diszharmónia”: vagy vasárnap ér véget. 
harmónia van, vagy belezuhanunk a káoszba, ahol jelen van Ebben a Szentévben nagyon sok beszéd hangzott 
az erőszak, a veszekedés, az összecsapás, a félelem…el Isten végtelen irgalmáról, és még több cselekedet 

Éppen ebben a káoszban Isten megkérdezi az em-hirdette az emberek között, hogy még nem halt ki belőlünk 
ber lelkiismeretétől: „Hol van a testvéred, Ábel?” És Káin az együttérzés, a megbocsátás, a szeretet. Az irgalmasság 
válaszol: „Nem tudom. Talán őrzője vagyok testvéremnek?” ugyanis a szeretet egyik arca. Ennek az irgalmasságnak a 
(Ter 4,9). jegyében fogalmazódtak meg Ferenc pápa szavai, ame-

Ez a kérdés nekünk is szól, és jót tesz, ha megkér-lyeket itt olvashatnak a kedves Turai Testvérek:
dezzük magunktól: „Talán őrzője vagyok testvéremnek?” „Isten látta, hogy ez jó.” (Ter 1,12.18.21.25). 
Igen, őrzője vagy testvérednek!A világ és az emberiség történetének kezdetét elbeszélő 

Embernek lenni annyit jelent, hogy egymás őrzői bibliai szakasz Istenről szól, aki nézi a teremtett világot, 
vagyunk! Ehelyett azonban, amikor megbomlik az össz-szinte szemléli azt és megismétli: ez jó. Ezáltal belépünk 
hang, metamorfózis, átalakulás következik be: testvérünk, Isten szívébe, és éppen Isten legbensőbb énjéből kapjuk 
akit őriznünk és szeretnünk kellene, ellenséggé válik, aki meg üzenetét. Feltehetjük a kérdést: mi a jelentősége 
ellen küzdeni kell, akit meg kell semmisíteni. Attól a perctől ennek az üzenetnek? Mit mond ez az üzenet nekem, neked, 
kezdve mennyi erőszak, mennyi konfliktus, hány háború mindannyiunknak? 
kísérte végig történelmünket! Elég, ha annyi fivérünk és Egyszerűen csak azt mondja, hogy Isten szívében 
nővérünk szenvedésére gondolunk. Nem véletlenek egybe-és elméjében világunk „az összhang és a béke háza”, az a 
eséséről van szó, de ez az igazság: minden erőszakos hely, ahol mindenki megtalálhatja saját helyét, és „otthon” 
tettben, minden háborúban újjáélesztjük Káint. Mi érezheti magát, mert „ez jó”. Az egész teremetett világ 

harmonikus, jó egységet alkot, de főleg az emberek, akiket mindnyájan! És ma is folytatjuk a testvérek közötti össze-
Isten saját képére és hasonlatosságára teremtett, és akik csapásnak ezt a történetét, ma is felemeljük kezünket az el-
egyetlen családot alkotnak, amelyben a kapcsolatokat a len, aki a testvérünk. 
valós és nem pusztán szavakkal hirdetett testvériség Ma is hagyjuk, hogy bálványok, önzés, érdekeink 
jellemzi: a másik férfi és a másik nő fivérem és nővérem, vezessenek bennünket; és ez a magatartásforma halad elő-

re: tökéletesítettük fegyvereinket, lelkiismeretünk elaludt, akiket szeretek. A kapcsolat Istennel, aki szeretet, hűség 
még kifinomultabb indokokkal igazoljuk magunkat. Mintha és jóság, visszatükröződik az emberek közötti minden 
egy normális dolog lenne, továbbra is a pusztítás, a fájda-kapcsolatban és összhangot ad az egész teremtésnek. 
lom, a halál magvait vetjük el! Az erőszak, a háború csak Isten világa olyan világ, amelyben mindenki felelősnek érzi 
halált hoz, halálról beszél! Az erőszak és a háború a halál magát a másikért, a másik javáért. 
nyelvét beszéli!Ma este az elmélkedés, az ima során mindnyájan 

mélyen tekintsünk önmagunkba: nem ez az a világ, amelyet Ezen a ponton felteszem a kérdést: lehetséges 
szeretnék? Vajon nem ez a világ az, amelyet mindnyájan a egy másik úton végig haladni? Ki tudunk lépni a fájda-
szívünkben hordozunk? lomnak és a halálnak ebből a spiráljából? Meg tudjuk-e 

A világ, amit szeretnénk nem az összhang és a béke tanulni, hogy újból a béke útjain haladjunk, és azokat járjuk 
világa saját magunkban, a másokkal való kapcsolatokban, a végig? 
családokban, a városokban, a nemzetekben és a nemzetek Isten segítségéért fohászkodva, a Béke Királynője 
között? És a valódi szabadság, hogy kiválasszuk az utat, anyai tekintetétől kísérve válaszolok: Igen, lehetséges min-
amelyen ebben a világban haladunk, vajon nem pusztán az, denki számára! Ma este azt szeretném, ha a föld minden 
amely mindenki javára irányul, és amelyet a szeretet vezet? részéről ezt kiáltanánk: Igen, lehetséges mindenki számá-

Tegyük fel most magunknak a kérdést: ez az a vi- ra! Sőt, szeretném, ha mindannyian válaszolnának, a leg-
lág, amelyben élünk? A teremtett világ megőrzi szépségét, kisebbtől a legnagyobbig, egészen azokig, akik arra kaptak 
amely csodálattal tölt el bennünket, és továbbra is jó meghívást, hogy kormányozzák a nemzeteket: Igen, 
alkotás marad. De jelen van az erőszak, a megosztottság, az akarjuk! 
összecsapás, a háború is. Ez akkor következik be, amikor az Keresztény hitem arra késztet, hogy a keresztre 

tekintsek. Mennyire szeretném, ha egy pillanatig minden ember, a teremtés csúcsa felhagy a szépség és a jóság látó-
Ott olvashatjuk bezárkózik saját önzésébe. jóakaratú ember a keresztre tekintene! határának szemlélésével és 

Isten válaszát:Amikor az ember csak saját magára, saját érde  ott, az erőszakra nem erőszak volt a válasz,  -
keire gondol, és önmagát helyezi a középpontba, amiko a halálra nem a halál nyelvezetével válaszoltak. r 

A kereszt csöndjében hallgat a fegyverek zöreje – hagyja, hogy elbűvöljék olyan bálványok, mint az uralkodás 
és a kiengesztelődés, a megbocsátás, a párbeszéd, a béke és a hatalom, amikor Isten helyébe önmagát teszi, akkor 
nyelvezete beszél. Szeretném kérni az Urat, hogy mi, ke-feldúl minden kapcsolatot, elront mindent: kinyitja a ka-

put az erőszak, a közöny, a konfliktus előtt. resztények, más vallású testvéreink, minden jóakaratú férfi 
Pontosan ez az, amit a Teremtés könyvének szaka- és nő erőteljesen kiáltsa: az erőszak és a háború soha nem a 

sza meg akar velünk értetni, amikor elbeszéli a bűnbeesés béke útja! 
történetét: az ember konfliktusba kerül önmagával, ész- Mindenki tekintsen mélyen lelkiismeretébe és 

hallgasson arra a szóra, amely ezt mondja: reveszi, hogy mezítelen és elrejtőzik, mert fél (Ter 3,10). lépj ki érde-
 amelyek elsorvasztják szívedet! Küzdd le a másik Fél Isten tekintetétől: az asszonyt vádolja, aki test a tes- keidből,

i a teremtett világgal fennálló összhangját, iránti közönyt, ami érzéketlenné teszi a szívet! Győzd le a téből; megtör

halált igazoló indokaidat, és nyílj meg a párbeszédnek, a az Egyesült Nemzetekhez). „A békét csak a békével lehet 
kiengesztelődésnek! megvalósítani, amely nem válik el az igazságosság köteles-

Nézd testvéred fájdalmát, a gyermekekét, és ne o- ségeitől, hanem az áldozathozatal, a megbocsátás, az irgal-
kozz újabb fájdalmat, tartsd vissza a kezed, teremtsd meg masság, a szeretet táplálja.” (idézet az 1976. január elsejei 
ismét a megbomlott harmóniát; és mindezt nem a szemben- béke világnapra írt üzenetből). 

Megbocsátás, párbeszéd, kiengesztelődésállással, hanem a találkozással! Legyen vége a fegyverek  – 
zajának! A háború mindig a béke bukását jelenti, mindig ezek a béke szavai. Imádkozzunk a kiengesztelődésért és a 
vereség az emberiség számára. békéért, munkálkodjunk a kiengesztelődésért és a békéért, 

mindnyájan, minden környezetben váljunk a kien-Ismét visszhangozzanak VI. Pál pápa szavai: és 
gesztelődés és a béke embereivé!„Soha többé egymás ellen, soha többé! Soha többé 

háborút, soha többé háborút!” (1965. október 4. Beszéd 

Béke és megbocsátás

Palya János plébános

30. alkalommal október 8-án rendezték meg a Váci Székesegyházi Kórus-
találkozót. A rendezvény a 40. évfordulóját ünneplő Bárdos Zenei Hetek sorozat egyik 
állomása is volt, így ebben az évben már nem csak a templomi énekkar, hanem a Sán-
dor-Kis Anita által vezetett Világi Női kar is képviselhette városunkat.

Éneklés a téren

Varga László karnagy

A Turáról 1986-ban elhelyezett Varga László ünnepén volt ez a találkozó és ezért válasz-
atya- a Váci Székesegyház karnagya és egy- tottam ezt a műsorra és Bálint atya ebben az 
házmegyei zeneigazgatója- az egész mozga- évben lenne 100 éves. 
lom kitalálója, elindítója és szervezője. Az A püspöki bevonulásra én vezényelhettem 
első időkben egyházmegyei kórustalálkozó Halmos: Ecce sacerdos művét, ami hatalmas 
volt, később bővült országos szintű rendez- élmény volt, mivel mind a 26 kórust, körül-
vénnyé. A templomi énekkar a kezdetektől belül ezer embert kellett irányítani. Az ünne-
részt vett a három- négy évente megrende- pi szentmise hangulatát emelte a Váci Huszár 
zésre kerülő találkozón. Az atya Kempelen Bandérium zászlószentelése és lovasfelvonu-
Tündével- a Bárdos hetek zenei sorozat igaz- lása; valamint Petnarik Anasztázia orgona-
gatójával-már rég óta ismeretségben van, így művésznő közreműködése is.
nyitotta meg kapuit idén a Székesegyház a Sándor- Kis Anita a Világi Női Kar vezetője:
világi kórusok felé. Idén már 26 kórus vett - Először vettetek részt ezen a rendezvényen?
részt az egész napos találkozón. A program - Igen.
10 órától egészen este hat óráig tartott: dé- Milyen műveket énekeltetek?
lelőtt és koradélután a kórusok külön sze- - Boyce: Alleluja kánon; Kodály: Ave Maria; 
replésével, délben a Székesegyház előtti té- Kodály: Pünkösdölő. Szóló: Bangó Enikő, Laj-
ren énekléssel, egy összpróbával és az ünnepi kó Anna.
püspöki szentmisével. Villáminterjú a két kar- - Külön erre az egyházi rendezésű sorozatra 
vezetővel. készültetek ezekkel a művekkel vagy egyéb-
Tóth Péter László - a Turai Magyarok Nagy- ként is szoktatok egyházi énekeket énekelni?
asszonya templomi énekkar karnagya: - Általában világi énekeket énekelünk, de van 
- Varga Lacival mi egyébként egy évfolyamon néhány egyházi énekünk is- elsősorban kará-
végeztük a kántorképzőt. Innen is az ismeret- csonyhoz kapcsolódva.
ség. Jó a kapcsolatunk, mert amikor nagyobb - Hányadikként kerültetek sorra?
megmozdulás volt Turán, mindig jöttek első - Mi voltunk az elsők. Kicsit meg is ijedtek a 
szóra. lányok, de nem volt más választásuk. Ilyen 
Saját szerzeményeket is ír: délben a Székes- nagyszabású rendezvényen még nem vettünk 
egyház előtt együtt énekelte az összes részt- részt.
vevő énekkar Varga Laci atya Mindszentyről - Az ijedség ellenére meg voltál elégedve a fel-
szóló énekét és Mária himnuszát is. Egy-egy lépéssel?
kisebb darabnak mi is nekiálltunk Sára Ba- - Maximálisan. Ami furcsa volt, az az akusz-
lázzsal, de nagyon nehéz darabok; az orgo- tika.
nára írt dolgai és az énekkarra írt művei is. - Ti elég kislétszámú csoport vagytok. Hogy 
Énekeltük a Koloss István által írt Mindszenty boldogultatok a nagy térrel?
emlékmisét, egy gregorián Ave Mariát- egy- - Szerintem jobban, mint a nagy kórussal. 
házi kórusnak illik egy gregoriánt hogyha Hallottuk egymást, a tér pedig megsokszo-
ilyen megszólítás van-, valamint egy csak a rozza a hangot. 
turaiak által ismert Mária éneket. Ezt P. Bá- - Idén hány fellépésetek lesz még?
lint József atya írta annak idején itt Turán; - Idén még kettő: az iskolai alapítvány bálon 
Magyarország pátrónája a címe, háromszóla- és a művelődésiház évzáró programján.
mú vegyeskarra írt mű. Annak is nagy sikere - Mit emelnél ki a napból?
volt. Varga Laci például ismerte jól Bálint - Felemelő érzés volt délben a közös ének a 
atyát, de nem tudta róla hogy valaha is írt Székesegyház előtti téren. 
volna kórus vagy bármilyen művet. Pont aktu-
ális volt mert ugye Magyarok Nagyasszonya -btm-
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Mindszentynek
hősi vére

Mindszentynek hősi vére
magyar népünk védelmére
felkiált a magas égbe,
megmenekül hazánk népe.

Mindszentynek szenvedése
erőt ad a megtérésre.
Példát mutat türelmével.
feláldozott életével.

Mindszentynek könnypatakja
bűneinket megsiratja.
Megszabadul nemsokára
Máriának szép országa.

Mindszentynek áldozatja
megtanít az alázatra,
gyengét védő oltalomra,
megbocsátó irgalomra.

Mindszentynek segítsége
velünk lesz új ezer évre.
Legyőzetve győzött végre,
üldözöttek reménysége.

Magyarország példaképe
élessz minket új reményre.
Katolikus hitben élve
eljutunk az üdvösségre.

Ferenc pápa 2015. december 8-án, Szeplő- egészen odáig megy el, hogy felemeli kezét testvérére, 
telen Fogantatás ünnepén meghirdette az Isteni hogy megölje (Kain megölte Ábelt).
Irgalmasság Szentévét, amely 2016. november 20-án, Mondhatjuk, hogy a harmóniából a diszharmó-

niába léptünk át? Nem, nem létezik „diszharmónia”: vagy vasárnap ér véget. 
harmónia van, vagy belezuhanunk a káoszba, ahol jelen van Ebben a Szentévben nagyon sok beszéd hangzott 
az erőszak, a veszekedés, az összecsapás, a félelem…el Isten végtelen irgalmáról, és még több cselekedet 

Éppen ebben a káoszban Isten megkérdezi az em-hirdette az emberek között, hogy még nem halt ki belőlünk 
ber lelkiismeretétől: „Hol van a testvéred, Ábel?” És Káin az együttérzés, a megbocsátás, a szeretet. Az irgalmasság 
válaszol: „Nem tudom. Talán őrzője vagyok testvéremnek?” ugyanis a szeretet egyik arca. Ennek az irgalmasságnak a 
(Ter 4,9). jegyében fogalmazódtak meg Ferenc pápa szavai, ame-

Ez a kérdés nekünk is szól, és jót tesz, ha megkér-lyeket itt olvashatnak a kedves Turai Testvérek:
dezzük magunktól: „Talán őrzője vagyok testvéremnek?” „Isten látta, hogy ez jó.” (Ter 1,12.18.21.25). 
Igen, őrzője vagy testvérednek!A világ és az emberiség történetének kezdetét elbeszélő 

Embernek lenni annyit jelent, hogy egymás őrzői bibliai szakasz Istenről szól, aki nézi a teremtett világot, 
vagyunk! Ehelyett azonban, amikor megbomlik az össz-szinte szemléli azt és megismétli: ez jó. Ezáltal belépünk 
hang, metamorfózis, átalakulás következik be: testvérünk, Isten szívébe, és éppen Isten legbensőbb énjéből kapjuk 
akit őriznünk és szeretnünk kellene, ellenséggé válik, aki meg üzenetét. Feltehetjük a kérdést: mi a jelentősége 
ellen küzdeni kell, akit meg kell semmisíteni. Attól a perctől ennek az üzenetnek? Mit mond ez az üzenet nekem, neked, 
kezdve mennyi erőszak, mennyi konfliktus, hány háború mindannyiunknak? 
kísérte végig történelmünket! Elég, ha annyi fivérünk és Egyszerűen csak azt mondja, hogy Isten szívében 
nővérünk szenvedésére gondolunk. Nem véletlenek egybe-és elméjében világunk „az összhang és a béke háza”, az a 
eséséről van szó, de ez az igazság: minden erőszakos hely, ahol mindenki megtalálhatja saját helyét, és „otthon” 
tettben, minden háborúban újjáélesztjük Káint. Mi érezheti magát, mert „ez jó”. Az egész teremetett világ 

harmonikus, jó egységet alkot, de főleg az emberek, akiket mindnyájan! És ma is folytatjuk a testvérek közötti össze-
Isten saját képére és hasonlatosságára teremtett, és akik csapásnak ezt a történetét, ma is felemeljük kezünket az el-
egyetlen családot alkotnak, amelyben a kapcsolatokat a len, aki a testvérünk. 
valós és nem pusztán szavakkal hirdetett testvériség Ma is hagyjuk, hogy bálványok, önzés, érdekeink 
jellemzi: a másik férfi és a másik nő fivérem és nővérem, vezessenek bennünket; és ez a magatartásforma halad elő-

re: tökéletesítettük fegyvereinket, lelkiismeretünk elaludt, akiket szeretek. A kapcsolat Istennel, aki szeretet, hűség 
még kifinomultabb indokokkal igazoljuk magunkat. Mintha és jóság, visszatükröződik az emberek közötti minden 
egy normális dolog lenne, továbbra is a pusztítás, a fájda-kapcsolatban és összhangot ad az egész teremtésnek. 
lom, a halál magvait vetjük el! Az erőszak, a háború csak Isten világa olyan világ, amelyben mindenki felelősnek érzi 
halált hoz, halálról beszél! Az erőszak és a háború a halál magát a másikért, a másik javáért. 
nyelvét beszéli!Ma este az elmélkedés, az ima során mindnyájan 

mélyen tekintsünk önmagunkba: nem ez az a világ, amelyet Ezen a ponton felteszem a kérdést: lehetséges 
szeretnék? Vajon nem ez a világ az, amelyet mindnyájan a egy másik úton végig haladni? Ki tudunk lépni a fájda-
szívünkben hordozunk? lomnak és a halálnak ebből a spiráljából? Meg tudjuk-e 

A világ, amit szeretnénk nem az összhang és a béke tanulni, hogy újból a béke útjain haladjunk, és azokat járjuk 
világa saját magunkban, a másokkal való kapcsolatokban, a végig? 
családokban, a városokban, a nemzetekben és a nemzetek Isten segítségéért fohászkodva, a Béke Királynője 
között? És a valódi szabadság, hogy kiválasszuk az utat, anyai tekintetétől kísérve válaszolok: Igen, lehetséges min-
amelyen ebben a világban haladunk, vajon nem pusztán az, denki számára! Ma este azt szeretném, ha a föld minden 
amely mindenki javára irányul, és amelyet a szeretet vezet? részéről ezt kiáltanánk: Igen, lehetséges mindenki számá-

Tegyük fel most magunknak a kérdést: ez az a vi- ra! Sőt, szeretném, ha mindannyian válaszolnának, a leg-
lág, amelyben élünk? A teremtett világ megőrzi szépségét, kisebbtől a legnagyobbig, egészen azokig, akik arra kaptak 
amely csodálattal tölt el bennünket, és továbbra is jó meghívást, hogy kormányozzák a nemzeteket: Igen, 
alkotás marad. De jelen van az erőszak, a megosztottság, az akarjuk! 
összecsapás, a háború is. Ez akkor következik be, amikor az Keresztény hitem arra késztet, hogy a keresztre 

tekintsek. Mennyire szeretném, ha egy pillanatig minden ember, a teremtés csúcsa felhagy a szépség és a jóság látó-
Ott olvashatjuk bezárkózik saját önzésébe. jóakaratú ember a keresztre tekintene! határának szemlélésével és 

Isten válaszát:Amikor az ember csak saját magára, saját érde  ott, az erőszakra nem erőszak volt a válasz,  -
keire gondol, és önmagát helyezi a középpontba, amiko a halálra nem a halál nyelvezetével válaszoltak. r 

A kereszt csöndjében hallgat a fegyverek zöreje – hagyja, hogy elbűvöljék olyan bálványok, mint az uralkodás 
és a kiengesztelődés, a megbocsátás, a párbeszéd, a béke és a hatalom, amikor Isten helyébe önmagát teszi, akkor 
nyelvezete beszél. Szeretném kérni az Urat, hogy mi, ke-feldúl minden kapcsolatot, elront mindent: kinyitja a ka-

put az erőszak, a közöny, a konfliktus előtt. resztények, más vallású testvéreink, minden jóakaratú férfi 
Pontosan ez az, amit a Teremtés könyvének szaka- és nő erőteljesen kiáltsa: az erőszak és a háború soha nem a 

sza meg akar velünk értetni, amikor elbeszéli a bűnbeesés béke útja! 
történetét: az ember konfliktusba kerül önmagával, ész- Mindenki tekintsen mélyen lelkiismeretébe és 

hallgasson arra a szóra, amely ezt mondja: reveszi, hogy mezítelen és elrejtőzik, mert fél (Ter 3,10). lépj ki érde-
 amelyek elsorvasztják szívedet! Küzdd le a másik Fél Isten tekintetétől: az asszonyt vádolja, aki test a tes- keidből,

i a teremtett világgal fennálló összhangját, iránti közönyt, ami érzéketlenné teszi a szívet! Győzd le a téből; megtör

halált igazoló indokaidat, és nyílj meg a párbeszédnek, a az Egyesült Nemzetekhez). „A békét csak a békével lehet 
kiengesztelődésnek! megvalósítani, amely nem válik el az igazságosság köteles-

Nézd testvéred fájdalmát, a gyermekekét, és ne o- ségeitől, hanem az áldozathozatal, a megbocsátás, az irgal-
kozz újabb fájdalmat, tartsd vissza a kezed, teremtsd meg masság, a szeretet táplálja.” (idézet az 1976. január elsejei 
ismét a megbomlott harmóniát; és mindezt nem a szemben- béke világnapra írt üzenetből). 

Megbocsátás, párbeszéd, kiengesztelődésállással, hanem a találkozással! Legyen vége a fegyverek  – 
zajának! A háború mindig a béke bukását jelenti, mindig ezek a béke szavai. Imádkozzunk a kiengesztelődésért és a 
vereség az emberiség számára. békéért, munkálkodjunk a kiengesztelődésért és a békéért, 

mindnyájan, minden környezetben váljunk a kien-Ismét visszhangozzanak VI. Pál pápa szavai: és 
gesztelődés és a béke embereivé!„Soha többé egymás ellen, soha többé! Soha többé 

háborút, soha többé háborút!” (1965. október 4. Beszéd 

Béke és megbocsátás

Palya János plébános

30. alkalommal október 8-án rendezték meg a Váci Székesegyházi Kórus-
találkozót. A rendezvény a 40. évfordulóját ünneplő Bárdos Zenei Hetek sorozat egyik 
állomása is volt, így ebben az évben már nem csak a templomi énekkar, hanem a Sán-
dor-Kis Anita által vezetett Világi Női kar is képviselhette városunkat.

Éneklés a téren

Varga László karnagy

A Turáról 1986-ban elhelyezett Varga László ünnepén volt ez a találkozó és ezért válasz-
atya- a Váci Székesegyház karnagya és egy- tottam ezt a műsorra és Bálint atya ebben az 
házmegyei zeneigazgatója- az egész mozga- évben lenne 100 éves. 
lom kitalálója, elindítója és szervezője. Az A püspöki bevonulásra én vezényelhettem 
első időkben egyházmegyei kórustalálkozó Halmos: Ecce sacerdos művét, ami hatalmas 
volt, később bővült országos szintű rendez- élmény volt, mivel mind a 26 kórust, körül-
vénnyé. A templomi énekkar a kezdetektől belül ezer embert kellett irányítani. Az ünne-
részt vett a három- négy évente megrende- pi szentmise hangulatát emelte a Váci Huszár 
zésre kerülő találkozón. Az atya Kempelen Bandérium zászlószentelése és lovasfelvonu-
Tündével- a Bárdos hetek zenei sorozat igaz- lása; valamint Petnarik Anasztázia orgona-
gatójával-már rég óta ismeretségben van, így művésznő közreműködése is.
nyitotta meg kapuit idén a Székesegyház a Sándor- Kis Anita a Világi Női Kar vezetője:
világi kórusok felé. Idén már 26 kórus vett - Először vettetek részt ezen a rendezvényen?
részt az egész napos találkozón. A program - Igen.
10 órától egészen este hat óráig tartott: dé- Milyen műveket énekeltetek?
lelőtt és koradélután a kórusok külön sze- - Boyce: Alleluja kánon; Kodály: Ave Maria; 
replésével, délben a Székesegyház előtti té- Kodály: Pünkösdölő. Szóló: Bangó Enikő, Laj-
ren énekléssel, egy összpróbával és az ünnepi kó Anna.
püspöki szentmisével. Villáminterjú a két kar- - Külön erre az egyházi rendezésű sorozatra 
vezetővel. készültetek ezekkel a művekkel vagy egyéb-
Tóth Péter László - a Turai Magyarok Nagy- ként is szoktatok egyházi énekeket énekelni?
asszonya templomi énekkar karnagya: - Általában világi énekeket énekelünk, de van 
- Varga Lacival mi egyébként egy évfolyamon néhány egyházi énekünk is- elsősorban kará-
végeztük a kántorképzőt. Innen is az ismeret- csonyhoz kapcsolódva.
ség. Jó a kapcsolatunk, mert amikor nagyobb - Hányadikként kerültetek sorra?
megmozdulás volt Turán, mindig jöttek első - Mi voltunk az elsők. Kicsit meg is ijedtek a 
szóra. lányok, de nem volt más választásuk. Ilyen 
Saját szerzeményeket is ír: délben a Székes- nagyszabású rendezvényen még nem vettünk 
egyház előtt együtt énekelte az összes részt- részt.
vevő énekkar Varga Laci atya Mindszentyről - Az ijedség ellenére meg voltál elégedve a fel-
szóló énekét és Mária himnuszát is. Egy-egy lépéssel?
kisebb darabnak mi is nekiálltunk Sára Ba- - Maximálisan. Ami furcsa volt, az az akusz-
lázzsal, de nagyon nehéz darabok; az orgo- tika.
nára írt dolgai és az énekkarra írt művei is. - Ti elég kislétszámú csoport vagytok. Hogy 
Énekeltük a Koloss István által írt Mindszenty boldogultatok a nagy térrel?
emlékmisét, egy gregorián Ave Mariát- egy- - Szerintem jobban, mint a nagy kórussal. 
házi kórusnak illik egy gregoriánt hogyha Hallottuk egymást, a tér pedig megsokszo-
ilyen megszólítás van-, valamint egy csak a rozza a hangot. 
turaiak által ismert Mária éneket. Ezt P. Bá- - Idén hány fellépésetek lesz még?
lint József atya írta annak idején itt Turán; - Idén még kettő: az iskolai alapítvány bálon 
Magyarország pátrónája a címe, háromszóla- és a művelődésiház évzáró programján.
mú vegyeskarra írt mű. Annak is nagy sikere - Mit emelnél ki a napból?
volt. Varga Laci például ismerte jól Bálint - Felemelő érzés volt délben a közös ének a 
atyát, de nem tudta róla hogy valaha is írt Székesegyház előtti téren. 
volna kórus vagy bármilyen művet. Pont aktu-
ális volt mert ugye Magyarok Nagyasszonya -btm-
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SPORTHÍREK - SAKK

… a vége jó.  Hogy mennyire találó ez a közmondás, 
sakkcsapatunk érezhette ezt a legutóbbi bajnoki szezon 
befejezésének közeledtével, amikor nyilvánvalóvá vált, hogy 
megszereztük a bajnoki címet. De most a jó kezdésnek is 
tudunk örülni, minthogy az idei bajnokság első fordulójában, 
mindjárt összekerülvén a nagy rivális Dunaharaszti csapa-
tával, idegenben hét pontot tudtunk szerezni az elérhető 
tízből. A tavalyinál erősebb összetételben ültünk le most, 
hiszen igazoltunk 2 vendégjátékost a gödöllői MB2-es csa-
patból, ahova évek óta mindig adunk vendégjátékosokat, név 
szerint: Szabó Zoltánt, Téglás Mátyást és e sorok íróját. Erre 
a versenyszezonra vendégként ül be hozzánk a gödöllői Rez-
nák Attila Fide-mester (egykori tanítvány) és az aszódi Nagy-
ajtai Gábor mesterjelölt, régi sakkozó kollega és elemzőtárs. 
Az első fordulóban Dunaharaszti csapatát érzékenyen érin-
tette ez a tény, ami elég jól kifejeződött a 3:7 arányú vere-
ségüket illetően. A tíz táblán nálunk az alábbiak szerint ala-
kultak az eredmények:

1. Reznák Attila (Fm) 1:0
2. Nagyajtai Gábor (mj) 1:0
3. Szabó Zoltán 0:1
4. Téglás Mátyás 1:0
5. Tóth Máté 0,5:0,5
6. Takács Pál 1:0
7. Kapitz Dominik 1:0
8. Burda Barna 0:1
9. Tóth Dániel 0,5:0,5
10. Kapitz Tibor 1:0

Vagyis a találkozó végén 2 
vereséget és 2 döntetlen 
mellett 6 győzelmet köny-
velhettünk el, így alakult 
a 7:3 arányú csapatgyő-
zelem. Reménykedünk a 
hasonlóan eredményes 
folytatásban, persze azon 
is múlik ez, hogy a továb-
biakban az adott fordulók 
alkalmával lesz-e idejük vendégjátékosainknak beülni az él-
táblákra, ahol értelemszerűen minden csapat legjobbjai sze-
repelnek.  Ami csapatunkat illeti, mindig is problémát jelen-
tett a játék az első három táblán, s noha legutóbb sikerült 
bajnokságot nyernünk, az inkább csapatunk második felé-
nek köszönhető. A Kapitz család (Tibor és Dominik), vala-
mint Pásztor Zoltán játékának köszönhetően mindig bíz-
hattunk a második 5 tábla sakkozóinak ponterős játékában. 
A fenti eredménytáblázatból is kitűnik, hogy most a szezon 
kezdetén megint jól kezdett a Kapitz család, sajnos Pásztor 
Zoli nem tudta vállalni a játékot átmeneti betegsége miatt. 
Duplán örülnénk, ha nem kerülne sor ilyesmire az idei baj-
nokság folyamán.

Lapzárta után kerül majd sor a Pest megyei 1/A  
csoport ötfős bajnokságának első fordulójára a Turai Torna 
Club színeiben. A csapat itthon kezdi a bajnokságot Veres-
egyháza csapatát fogadván vendégül. Itthoni meccseinket 
továbbra is a Hevesy úti iskola ebédlőjében játsszuk ideális 
körülmények között. Az iskola vasárnapi csendje kitűnő kö-
zege az elmélyült gondolkodásnak. A Turai Torna Club sakk 
szakosztályának csapata leginkább fiatal középiskolás nö-
vendékeinkből tevődik össze, és ebben a csapatban is lelhető 
vendégjátékos a tízéves, tehetséges, nagykátai Mikus Máté 
személyében. Kíváncsian várjuk „csikócsapatunk” szereplé-
sét a Pest megye 1. o. csapatbajnokság csöppet sem könnyű 
küzdelmeiben.

Minden jó, ha…

tóthmáté

T O B O R Z Ó        
Turai Torna Club kézilabda szakosztálya

továbbra is várja a sportot, mozgást szerető hölgyeket
és férfiakat junior és felnőtt kategóriákba:

Jelentkezés: turaikezilabda@gmail.com

Várunk minden sportolni vágyó fiatalt, felnőttett!

Minden nép történelme bővelkedik a rejté-
lyekben és az ezekből fakadó találgatások-
ban, összeesküvés elméletekben. Lucian 
Boia szerint ,,semmi sem világít rá jobban a 
jelenre és a jövendő felé vezető utakra, mint 
az a mód, ahogyan a társadalom magáénak 
vállalja múltját”
A könyvben a magyar történelem tizennégy 
eseményének körülményeit és az azokat öve-
ző legendákat járják körül magyar történé-
szek. Mire alapozható a hun-magyar rokon-
ság? Igazságos volt-e Mátyás király? Mik a té-

nyek az áruló Görgei Mítoszával szemben? Megtörtént-e a rózsadom-
bi paktum? Többek között ezekre a kérdésekre keresik a választ a 
kötetben. 

A TURAI KÖNYVTÁR KÖNYVAJÁNLÓJA

A szépségápolásnak hatalmas piaca van és meg-
számlálhatatlan mennyiségű terméket próbálnak nap 
mint nap minden kedves vásárlóra rábeszélni. Ebben a 
témakörben is érdemes azonban praktikákat bevetni ha 
pénzt szeretnénk spórolni. Arra gondoltam ezért, hogy 
leírok néhány egyszerű de nagyszerű és valóban olcsó 
ötletet.

Hajápolás

Sokszor előfordul az ember lányával, hogy a sok 
teendő mellet bizony a hajmosásra - főleg télvíz idején - 
nem akkor kerül sor, amikor szeretnénk, és előfordulhat 
az is, hogy hiába mossuk elég gyakran, hajunk nagyon 
könnyen zsírosodik. Létezik sokféle kozmetikai márká-
ban a száraz sampon nevű csodatermék, de van ennek 
egy olcsóbb, minden konyhában megtalálható változata 
is: a háztartási keményítő. Beleszórunk - hajhossztól füg-
gően - egy kevés keményítőt a tenyerünkbe, előre hajo-
lunk és alaposan belemasszírozzuk a hajtövekbe, majd 
kifésüljük. Két perc alatt látható lesz a pozitív eredmény.

Ha csillogó és selymes hajat szeretnénk vará-
zsolni magunknak hajmosás után, nem kell feltétlen bal-
zsamot használni. Elég egy kevés ecettel meglocsolnia 
hajat.

Töredezett hajvégekre nem csak az olló a meg-
oldás. Ha kéznél van otthon valamilyen arckrém, masszí-
rozzunk belőle egy kicsit a töredezett hajvégekre, ez 
biztosan segít majd rajta és stabilizálja a hajvégeket.

btm

Pénztárcabarát Praktikák

Carl Mork nyomozót egy balul sikerül ház-
kutatás utáni kórházi lábadozás után újra 
munkába áll. Habár jó folyamatosan jó ered-
ményeket produkál, személyisége miatt 
egyik kollégája sem szeret vele együtt dol-
gozni. Ezért a frissen alakult Q-ügyosztály 
élére száműzik egyedüli vezetőként, amit a 
korábban felderítetlen ügyek újravizsgálásá-
ra hoz létre a kormány.
Elsőnek egy népszerű ellenzéki politikusnő öt 
évvel korábbi eltűnésének ügyét veszik elő. 

A nőt a Dánia és Németország között közlekedő kompon látták utol-
jára, amin értelmi fogyatékos öccsével utazott együtt és legtöbben 
azt gyanítják, a tengerbe esett, habár a testet nem találták meg.
A sodró lendületű regény 2010-ben számos díjat nyert, köztük a 
2010-es Reader's Book Award-ot.

Mítoszaink nyomában

Jussi Adler – Olsen : Nyomtalanul

Közelednek az ünnepek és bizony sok 
háziasszonynak okoz fejtörést, hogy mivel lepje 
meg szeretteit, vendégeit. A „degeszre tömött po-

cak” kifejezést soha ennyiszer nem használjuk egymás közt, 
mint az ünnepek környékén. Természetesen Tetézi Éva csa-
ládjában sincs ez másképp, de talán abból a szempontból 
különleges az ő konyhája, hogy próbálja egészséges ételek-
kel „hizlalni” szeretteit. Az egészséges táplálkozáshoz hoz-
zátartozik a halfogyasztás, ehhez ajánljuk a grillezett piszt-
rángot és bemutatunk egy különleges alapanyagot, a kusz-
kuszt. A rakott palacsinta ugyan semmiképpen sem tarto-
zik a diétás édességek közé, de ha el szeretnénk kápráztatni 
családunkat, vagy vendégeinket, akkor ezzel megtehetjük...

GASZTRO-PERCEK

A pácolódást követően a nedvességet leitatom a pisztrán-
gokról, közvetlenül sütés előtt (hogy ne váljon mancsossá) lisztbe 
forgatom azokat. A nagyobb méretű serpenyőmben felforrósítom a 
vajat és a halakat ráteszem. Néhány perc múlva alánézek, ha ideális 
a színük, óvatosan megfordítom, készre sütöm, tányérokra emelem. 
A visszamaradt szaftra szórom a mandulát kb. 1 percig pirítom. Sze-
rintem pirultan is finom, de lehet őket majdnem fehéren is hagyni. 
Felöntöm a tejszínnel, enyhén sózom és összeforralom.

A pisztrángokba citromkarikákat helyezek, majd a tejszí-
nes pirított mandulát és a rizibizi köretet melléjük tálalom.

Próbáld ki (akár teljes kiőrlésű) kuszkusz körettel is! 20 
dkg kuszkuszhoz fél liter enyhén sós vizet forralj, amihez löttyints 1 
evőkanálnyi olívaolajat. Miután a kuszkuszt beleszórod, folyamatos 
keverés mellett néhány perc alatt meg fog duzzadni. Ha nem elég 
puha, akkor se tedd vissza a tűzre, csak fedd le, és várj további né-
hány percet, amíg a gőzben készre párolódik.

Hozzávalók:
2 konyhakész pisztráng, só, 4 gerezd
fokhagyma, 1 citrom, 0,5 dl fűszeres olaj
(pl. tárkonyt, rozmaringot, kakukkfüvet
tettem bele), liszt, margarin, 10 dkg mandulapehely, 3 dl tejszín

Karácsonyi pisztráng
annyira egyszerű, hogy nem kell
várni az ünnepi alkalmakra sem!

Elkészítés:

További recepteket a www.facebook.com/VivicaReceptBlogja/ oldalon találsz!

Hozzávalók:
10-12 palacsinta, 15 dkg túró, 25 dkg 
porcukor, 5 dkg vaj, 4 tojás, 10 dkg 
darált dió, 15 dkg baracklekvár, 5 dkg 
mazsola, 5 dkg táblás csokoládé, 2 dl 
tejföl, 1 citrom reszelt héja 

Habos rakott palacsinta 4 féle réteggel 

Kuszkusznak nevezzük az étel gőzét és aromáját. radicsomot a kolbászos ebédhez, Tunéziában csípős, 
alapanyagot is, és a belőle Így készül például a híres észak-afrikai húsétel, a ta- chilis szószt (harissa). Izrael népe is alapételként 
készülő sokféle ételt is. gine, mely arról a kúp alakú edényről kapta a nevét, ismeri. Földrészünkön elsősorban Franciaországban 

A szó szoros értelmében tészta, mely úgy készül, hogy amelyben hagyományosan főzik. De használhatunk a kedvelt és elterjedt étel.
daraszemeket nagyon finom lisztréteggel vonnak be, célra párolóbetétes edényt vagy bambusz gőzölős Salátákhoz elég, ha egyszerűen hideg vízbe áztatjuk 
így azok könnyebben magukba szívják a nedvességet. serpenyőt, sőt egy szitában is az étel fölé helyezhetjük 20 percre, ekkor nem igényel főzést sem. Csepeg-
Kinézetre inkább gabonafélének tűnik, és megfőzni is a kuszkuszt. tessük le, majd adjunk hozzá salátához való zöldsé-
úgy szokás. Felhasználási módja rendkívül változatos, eszik hús- geket, gyümölcsöket, magokat, fűszereket és öntetet. 
Az eredetileg berber specialitást ma már nem kell kéz- sal (csirkével, báránnyal, nyúllal, marhával, borjúval, Ez a keverék jól illik a grillezett húsokhoz és halakhoz, 
zel gyúrnunk és sodornunk: szerencsére készen meg- kacsával egyaránt), hallal keverve, híres fűszerei a vagy akár egyszerű grillezett zöldségekhez is.
vehető, nálunk is egyre több helyen kapható. Három- gyömbér, a fahéj, a kurkuma és a koriander. Természe- Régen az egészen puhára főtt húsból, zöldségből és 
féle méretben készítik a labdacsokat. tesen zöldséges raguval is készítik. Édességnek is kuszkuszból álló egytálételt kenyérhéjjal vagy kézzel 
Észak-Afrikából származik, ahol bizonyítottan ezer é- finom: tejjel, mézzel, aszalt gyümölcsökkel. ették, hagyományosan egy nagy tálból, közösen. Még 
ves nemzeti eledel, és a legelterjedtebb főzési módja, Alapanyaga lehet tehát sós és édes ételeknek, köret- ma is fogyasztják így, de egyre inkább tányérra tálalják 
hogy egy ragu felett megpárolják. A szemek, miközben nek vagy egytálételnek, desszertnek. a kuszkusz alapú variációkat, és kanalat adnak hozzá.
megduzzadnak és megpuhulnak, magukba szívják az Marokkóban sáfrányt kevernek hozzá, Algériában pa-

Kuszkusz (coucous)

Elkészítés:
Hagyományos módon elkészítem a palacsintákat (2 tojásból, kevés 
cukorból, 30 dkg lisztből és 7 dl tejből 13 normál méretű palacsinta 
lesz, így van egy rontási lehetőség is…)
Bekeverem a túrós és diós tölteléket:

A darált dióhoz 3 dkg porcukrot adok. A túrót villával áttö-
röm, hozzáadok 10 dkg porcukrot, 5 dkg puha vajat, 2 tojás sárgáját 
(a fehérjéket egy tálba teszem, amiben majd habbá verhetem), és 
ráreszelem egy citrom héját, amit ezután krémszerűvé keverek. 
Kimérem az 5 dkg mazsolát (ha csak 10 palacsinta magas lesz, akkor 
kevesebb is elég lehet csakúgy, mint a lekvárból és a csokiból is).

Én a sütőm tepsijét kentem ki vajjal, de lehet egy nagyobb 
hőálló üvegtálat, vagy sütőlapot is, a lényeg, hogy a közepére helye-
zett palacsinta mellett körben legyen még hely, hiszen a tojáshabból 
az oldalára is kerül majd a végén. A sütőmet beállítom 180 fokra.
Összeállítom a palacsintatornyot: az 1. palacsintára hintem a por-
cukros dió harmadát, a másodikra a túrókrém harmadát, a harmadi-
kat megkenem lekvárral és a mazsola egyharmadát szóróm rá, aztán 
a 4. palacsintára kb. 25 dkg csokit reszelek. Ezt kétszer ismételem, a 
legfelsőt üresen hagyom.
A tejfölbe keverem a 2 tojás sárgáját (a fehérjéket az előbbi tálba a 
másik kettő mellé engedem). Minimális porcukorral elkeverem, 
majd a palacsinták tetejére egyengetem, az sem baj, ha kissé lefo-
lyik. Néhány percre a sütőbe tolom, hogy átforrósodjon. Ezalatt a 4 
tojásfehérjéből, 12 dkg porcukorral kemény habot verek, mellyel a 
sütőből kihúzott „torta” tetejét és oldalát egyenletesen megkenem. 
150 fokra mérsékelt sütőben felső grillezéssel a habot rózsaszínre 
sütöm. Porcukorral megszórom, a töltelék hozzávalóit jelzendő 
díszítem, vízbe mártott késsel tortaszerűen szeletelem. 

Ez a desszert – már csak a palacsinták kisütése okán is – a 
kissé időigényesebbek közé sorolható, és akad mosogatnivaló is, de 
megéri, mert igazán kiadós, és kicsitől a nagyig mindenki nagyon 
értékeli!

Hidegen, melegen ajánlom!

A halakat alaposan megmosom, ellenőrzöm, hogy a belsejükben se 
legyen belsőség-maradék. A külsejüket ledörzsölöm, beirdalom, só-
val, zúzott fokhagymával kívül-belül bedörzsölöm, fél citrom levével 
meglocsolom, a fűszeres olajjal alaposan átkenem, majd 20 percre 
(de akár egy egész napra a hűtőbe) félreteszem. 
A körethez kevés olajon néhány perc alatt megpirítom a 20-25 dkg 
szűrőben leöblített rizst, majd felöntöm dupla mennyiségű vízzel, 
fedőt teszek rá, nagyra állítom a lángot alatta. Forráskor sót és bor-
sot adok hozzá, ill. a citrom másik felét a közepére teszem, mert az 
tovább finomítja a rizst. Beleteszem az 1-2 maréknyi mirelit borsót 
is, újraforrás után, továbbra is fedő alatt, kis lángon mindkettő 12-15 
perc alatt készre párolódik. (Ha mégis kemény volna a rizs, kevés 
vizet hozzáadva tovább főzöm.)
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SPORTHÍREK - SAKK

… a vége jó.  Hogy mennyire találó ez a közmondás, 
sakkcsapatunk érezhette ezt a legutóbbi bajnoki szezon 
befejezésének közeledtével, amikor nyilvánvalóvá vált, hogy 
megszereztük a bajnoki címet. De most a jó kezdésnek is 
tudunk örülni, minthogy az idei bajnokság első fordulójában, 
mindjárt összekerülvén a nagy rivális Dunaharaszti csapa-
tával, idegenben hét pontot tudtunk szerezni az elérhető 
tízből. A tavalyinál erősebb összetételben ültünk le most, 
hiszen igazoltunk 2 vendégjátékost a gödöllői MB2-es csa-
patból, ahova évek óta mindig adunk vendégjátékosokat, név 
szerint: Szabó Zoltánt, Téglás Mátyást és e sorok íróját. Erre 
a versenyszezonra vendégként ül be hozzánk a gödöllői Rez-
nák Attila Fide-mester (egykori tanítvány) és az aszódi Nagy-
ajtai Gábor mesterjelölt, régi sakkozó kollega és elemzőtárs. 
Az első fordulóban Dunaharaszti csapatát érzékenyen érin-
tette ez a tény, ami elég jól kifejeződött a 3:7 arányú vere-
ségüket illetően. A tíz táblán nálunk az alábbiak szerint ala-
kultak az eredmények:

1. Reznák Attila (Fm) 1:0
2. Nagyajtai Gábor (mj) 1:0
3. Szabó Zoltán 0:1
4. Téglás Mátyás 1:0
5. Tóth Máté 0,5:0,5
6. Takács Pál 1:0
7. Kapitz Dominik 1:0
8. Burda Barna 0:1
9. Tóth Dániel 0,5:0,5
10. Kapitz Tibor 1:0

Vagyis a találkozó végén 2 
vereséget és 2 döntetlen 
mellett 6 győzelmet köny-
velhettünk el, így alakult 
a 7:3 arányú csapatgyő-
zelem. Reménykedünk a 
hasonlóan eredményes 
folytatásban, persze azon 
is múlik ez, hogy a továb-
biakban az adott fordulók 
alkalmával lesz-e idejük vendégjátékosainknak beülni az él-
táblákra, ahol értelemszerűen minden csapat legjobbjai sze-
repelnek.  Ami csapatunkat illeti, mindig is problémát jelen-
tett a játék az első három táblán, s noha legutóbb sikerült 
bajnokságot nyernünk, az inkább csapatunk második felé-
nek köszönhető. A Kapitz család (Tibor és Dominik), vala-
mint Pásztor Zoltán játékának köszönhetően mindig bíz-
hattunk a második 5 tábla sakkozóinak ponterős játékában. 
A fenti eredménytáblázatból is kitűnik, hogy most a szezon 
kezdetén megint jól kezdett a Kapitz család, sajnos Pásztor 
Zoli nem tudta vállalni a játékot átmeneti betegsége miatt. 
Duplán örülnénk, ha nem kerülne sor ilyesmire az idei baj-
nokság folyamán.

Lapzárta után kerül majd sor a Pest megyei 1/A  
csoport ötfős bajnokságának első fordulójára a Turai Torna 
Club színeiben. A csapat itthon kezdi a bajnokságot Veres-
egyháza csapatát fogadván vendégül. Itthoni meccseinket 
továbbra is a Hevesy úti iskola ebédlőjében játsszuk ideális 
körülmények között. Az iskola vasárnapi csendje kitűnő kö-
zege az elmélyült gondolkodásnak. A Turai Torna Club sakk 
szakosztályának csapata leginkább fiatal középiskolás nö-
vendékeinkből tevődik össze, és ebben a csapatban is lelhető 
vendégjátékos a tízéves, tehetséges, nagykátai Mikus Máté 
személyében. Kíváncsian várjuk „csikócsapatunk” szereplé-
sét a Pest megye 1. o. csapatbajnokság csöppet sem könnyű 
küzdelmeiben.

Minden jó, ha…

tóthmáté

T O B O R Z Ó        
Turai Torna Club kézilabda szakosztálya

továbbra is várja a sportot, mozgást szerető hölgyeket
és férfiakat junior és felnőtt kategóriákba:

Jelentkezés: turaikezilabda@gmail.com

Várunk minden sportolni vágyó fiatalt, felnőttett!

Minden nép történelme bővelkedik a rejté-
lyekben és az ezekből fakadó találgatások-
ban, összeesküvés elméletekben. Lucian 
Boia szerint ,,semmi sem világít rá jobban a 
jelenre és a jövendő felé vezető utakra, mint 
az a mód, ahogyan a társadalom magáénak 
vállalja múltját”
A könyvben a magyar történelem tizennégy 
eseményének körülményeit és az azokat öve-
ző legendákat járják körül magyar történé-
szek. Mire alapozható a hun-magyar rokon-
ság? Igazságos volt-e Mátyás király? Mik a té-

nyek az áruló Görgei Mítoszával szemben? Megtörtént-e a rózsadom-
bi paktum? Többek között ezekre a kérdésekre keresik a választ a 
kötetben. 

A TURAI KÖNYVTÁR KÖNYVAJÁNLÓJA

A szépségápolásnak hatalmas piaca van és meg-
számlálhatatlan mennyiségű terméket próbálnak nap 
mint nap minden kedves vásárlóra rábeszélni. Ebben a 
témakörben is érdemes azonban praktikákat bevetni ha 
pénzt szeretnénk spórolni. Arra gondoltam ezért, hogy 
leírok néhány egyszerű de nagyszerű és valóban olcsó 
ötletet.

Hajápolás

Sokszor előfordul az ember lányával, hogy a sok 
teendő mellet bizony a hajmosásra - főleg télvíz idején - 
nem akkor kerül sor, amikor szeretnénk, és előfordulhat 
az is, hogy hiába mossuk elég gyakran, hajunk nagyon 
könnyen zsírosodik. Létezik sokféle kozmetikai márká-
ban a száraz sampon nevű csodatermék, de van ennek 
egy olcsóbb, minden konyhában megtalálható változata 
is: a háztartási keményítő. Beleszórunk - hajhossztól füg-
gően - egy kevés keményítőt a tenyerünkbe, előre hajo-
lunk és alaposan belemasszírozzuk a hajtövekbe, majd 
kifésüljük. Két perc alatt látható lesz a pozitív eredmény.

Ha csillogó és selymes hajat szeretnénk vará-
zsolni magunknak hajmosás után, nem kell feltétlen bal-
zsamot használni. Elég egy kevés ecettel meglocsolnia 
hajat.

Töredezett hajvégekre nem csak az olló a meg-
oldás. Ha kéznél van otthon valamilyen arckrém, masszí-
rozzunk belőle egy kicsit a töredezett hajvégekre, ez 
biztosan segít majd rajta és stabilizálja a hajvégeket.

btm

Pénztárcabarát Praktikák

Carl Mork nyomozót egy balul sikerül ház-
kutatás utáni kórházi lábadozás után újra 
munkába áll. Habár jó folyamatosan jó ered-
ményeket produkál, személyisége miatt 
egyik kollégája sem szeret vele együtt dol-
gozni. Ezért a frissen alakult Q-ügyosztály 
élére száműzik egyedüli vezetőként, amit a 
korábban felderítetlen ügyek újravizsgálásá-
ra hoz létre a kormány.
Elsőnek egy népszerű ellenzéki politikusnő öt 
évvel korábbi eltűnésének ügyét veszik elő. 

A nőt a Dánia és Németország között közlekedő kompon látták utol-
jára, amin értelmi fogyatékos öccsével utazott együtt és legtöbben 
azt gyanítják, a tengerbe esett, habár a testet nem találták meg.
A sodró lendületű regény 2010-ben számos díjat nyert, köztük a 
2010-es Reader's Book Award-ot.

Mítoszaink nyomában

Jussi Adler – Olsen : Nyomtalanul

Közelednek az ünnepek és bizony sok 
háziasszonynak okoz fejtörést, hogy mivel lepje 
meg szeretteit, vendégeit. A „degeszre tömött po-

cak” kifejezést soha ennyiszer nem használjuk egymás közt, 
mint az ünnepek környékén. Természetesen Tetézi Éva csa-
ládjában sincs ez másképp, de talán abból a szempontból 
különleges az ő konyhája, hogy próbálja egészséges ételek-
kel „hizlalni” szeretteit. Az egészséges táplálkozáshoz hoz-
zátartozik a halfogyasztás, ehhez ajánljuk a grillezett piszt-
rángot és bemutatunk egy különleges alapanyagot, a kusz-
kuszt. A rakott palacsinta ugyan semmiképpen sem tarto-
zik a diétás édességek közé, de ha el szeretnénk kápráztatni 
családunkat, vagy vendégeinket, akkor ezzel megtehetjük...

GASZTRO-PERCEK

A pácolódást követően a nedvességet leitatom a pisztrán-
gokról, közvetlenül sütés előtt (hogy ne váljon mancsossá) lisztbe 
forgatom azokat. A nagyobb méretű serpenyőmben felforrósítom a 
vajat és a halakat ráteszem. Néhány perc múlva alánézek, ha ideális 
a színük, óvatosan megfordítom, készre sütöm, tányérokra emelem. 
A visszamaradt szaftra szórom a mandulát kb. 1 percig pirítom. Sze-
rintem pirultan is finom, de lehet őket majdnem fehéren is hagyni. 
Felöntöm a tejszínnel, enyhén sózom és összeforralom.

A pisztrángokba citromkarikákat helyezek, majd a tejszí-
nes pirított mandulát és a rizibizi köretet melléjük tálalom.

Próbáld ki (akár teljes kiőrlésű) kuszkusz körettel is! 20 
dkg kuszkuszhoz fél liter enyhén sós vizet forralj, amihez löttyints 1 
evőkanálnyi olívaolajat. Miután a kuszkuszt beleszórod, folyamatos 
keverés mellett néhány perc alatt meg fog duzzadni. Ha nem elég 
puha, akkor se tedd vissza a tűzre, csak fedd le, és várj további né-
hány percet, amíg a gőzben készre párolódik.

Hozzávalók:
2 konyhakész pisztráng, só, 4 gerezd
fokhagyma, 1 citrom, 0,5 dl fűszeres olaj
(pl. tárkonyt, rozmaringot, kakukkfüvet
tettem bele), liszt, margarin, 10 dkg mandulapehely, 3 dl tejszín

Karácsonyi pisztráng
annyira egyszerű, hogy nem kell
várni az ünnepi alkalmakra sem!

Elkészítés:

További recepteket a www.facebook.com/VivicaReceptBlogja/ oldalon találsz!

Hozzávalók:
10-12 palacsinta, 15 dkg túró, 25 dkg 
porcukor, 5 dkg vaj, 4 tojás, 10 dkg 
darált dió, 15 dkg baracklekvár, 5 dkg 
mazsola, 5 dkg táblás csokoládé, 2 dl 
tejföl, 1 citrom reszelt héja 

Habos rakott palacsinta 4 féle réteggel 

Kuszkusznak nevezzük az étel gőzét és aromáját. radicsomot a kolbászos ebédhez, Tunéziában csípős, 
alapanyagot is, és a belőle Így készül például a híres észak-afrikai húsétel, a ta- chilis szószt (harissa). Izrael népe is alapételként 
készülő sokféle ételt is. gine, mely arról a kúp alakú edényről kapta a nevét, ismeri. Földrészünkön elsősorban Franciaországban 

A szó szoros értelmében tészta, mely úgy készül, hogy amelyben hagyományosan főzik. De használhatunk a kedvelt és elterjedt étel.
daraszemeket nagyon finom lisztréteggel vonnak be, célra párolóbetétes edényt vagy bambusz gőzölős Salátákhoz elég, ha egyszerűen hideg vízbe áztatjuk 
így azok könnyebben magukba szívják a nedvességet. serpenyőt, sőt egy szitában is az étel fölé helyezhetjük 20 percre, ekkor nem igényel főzést sem. Csepeg-
Kinézetre inkább gabonafélének tűnik, és megfőzni is a kuszkuszt. tessük le, majd adjunk hozzá salátához való zöldsé-
úgy szokás. Felhasználási módja rendkívül változatos, eszik hús- geket, gyümölcsöket, magokat, fűszereket és öntetet. 
Az eredetileg berber specialitást ma már nem kell kéz- sal (csirkével, báránnyal, nyúllal, marhával, borjúval, Ez a keverék jól illik a grillezett húsokhoz és halakhoz, 
zel gyúrnunk és sodornunk: szerencsére készen meg- kacsával egyaránt), hallal keverve, híres fűszerei a vagy akár egyszerű grillezett zöldségekhez is.
vehető, nálunk is egyre több helyen kapható. Három- gyömbér, a fahéj, a kurkuma és a koriander. Természe- Régen az egészen puhára főtt húsból, zöldségből és 
féle méretben készítik a labdacsokat. tesen zöldséges raguval is készítik. Édességnek is kuszkuszból álló egytálételt kenyérhéjjal vagy kézzel 
Észak-Afrikából származik, ahol bizonyítottan ezer é- finom: tejjel, mézzel, aszalt gyümölcsökkel. ették, hagyományosan egy nagy tálból, közösen. Még 
ves nemzeti eledel, és a legelterjedtebb főzési módja, Alapanyaga lehet tehát sós és édes ételeknek, köret- ma is fogyasztják így, de egyre inkább tányérra tálalják 
hogy egy ragu felett megpárolják. A szemek, miközben nek vagy egytálételnek, desszertnek. a kuszkusz alapú variációkat, és kanalat adnak hozzá.
megduzzadnak és megpuhulnak, magukba szívják az Marokkóban sáfrányt kevernek hozzá, Algériában pa-

Kuszkusz (coucous)

Elkészítés:
Hagyományos módon elkészítem a palacsintákat (2 tojásból, kevés 
cukorból, 30 dkg lisztből és 7 dl tejből 13 normál méretű palacsinta 
lesz, így van egy rontási lehetőség is…)
Bekeverem a túrós és diós tölteléket:

A darált dióhoz 3 dkg porcukrot adok. A túrót villával áttö-
röm, hozzáadok 10 dkg porcukrot, 5 dkg puha vajat, 2 tojás sárgáját 
(a fehérjéket egy tálba teszem, amiben majd habbá verhetem), és 
ráreszelem egy citrom héját, amit ezután krémszerűvé keverek. 
Kimérem az 5 dkg mazsolát (ha csak 10 palacsinta magas lesz, akkor 
kevesebb is elég lehet csakúgy, mint a lekvárból és a csokiból is).

Én a sütőm tepsijét kentem ki vajjal, de lehet egy nagyobb 
hőálló üvegtálat, vagy sütőlapot is, a lényeg, hogy a közepére helye-
zett palacsinta mellett körben legyen még hely, hiszen a tojáshabból 
az oldalára is kerül majd a végén. A sütőmet beállítom 180 fokra.
Összeállítom a palacsintatornyot: az 1. palacsintára hintem a por-
cukros dió harmadát, a másodikra a túrókrém harmadát, a harmadi-
kat megkenem lekvárral és a mazsola egyharmadát szóróm rá, aztán 
a 4. palacsintára kb. 25 dkg csokit reszelek. Ezt kétszer ismételem, a 
legfelsőt üresen hagyom.
A tejfölbe keverem a 2 tojás sárgáját (a fehérjéket az előbbi tálba a 
másik kettő mellé engedem). Minimális porcukorral elkeverem, 
majd a palacsinták tetejére egyengetem, az sem baj, ha kissé lefo-
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MACZKÓ MÁRIA, BENEDEK KRISZTINA,
KÖLES ÉVA, PÁL ESZTER, SZITA ESZTER,
UNGER BALÁZS, ZAGYVA BANDA,
ÉNEKES ÉS NÉPZENÉSZ DIÁKOK

2017. JANUÁR 29. 17 óra2017. JANUÁR 29. 17 óra
TURATURA

BARTÓK BÉLA MÚVELÔDÉSI HÁZ és KÖNYVTÁR´BARTÓK BÉLA MÚVELÔDÉSI HÁZ és KÖNYVTÁR´

JEGYÁRAK: 
Elôvételben Helyszínen

Gyerek/nyugdíjas: 1.200,- 1.500,-
Felnôtt: 1.500,- 1.800,-

Elôvételes jegyek kaphatók a rendezvény helyszínén,
vagy rendelhetôk a bartok.kultura@gmail.com címen

KOSÁRFONÓ TANFOLYAM
 Kezdőknek és haladóknak egyaránt

Helyszín:
Bartók Béla Művelődési Ház és Könyvtár, Tura
Időpont: NOVEMBER 26., szombat 14:00-19:00

DECEMBER 10., szombat 17:00-22:00

A kezdők elsajátíthatják a kosárfonás alapjait. A tanfolyam 
végére 3 db kerek aljú kosarat készíthet önállóan egy-egy 
résztvevő. 

Alapanyagok, szerszámok biztosítottak, 
kötényt hozni javasolt.
Oktató: Kovács Zoltán kosárfonó, népi iparművész. 
Szakmai információ: 06 20 579 7178 
www.tarisznyasmuhely.hu
Részvételi díj: 4.000 Ft/alkalom
A foglalkozás 10 főtől indul, 14 éves kor felett. Jelentkezés 
a tanfolyam helyszínén, a művelődési ház munkatársainál.

A haladók 1. alkalommal diószedő kosárkát, 2. 
alkalommal ovális kínáló kosarat, 3. alkalommal kávás ko-
sarat készíthetnek. 

KEREKÍTŐ!

Tura, Bartók Béla
Művelődési Ház és Könyvtár

NOVEMBER 25., péntek 10:00

Tippentő, bábos torna, hang-
szerjáték,népi hangszerek, népi ölbeli
játékok, népdalok, jeles napi
foglalkozások

Helyszín: 

(gyermekkönyvtári részleg)

Időpont: 
Foglalkozásvezető: Kovács Zoltánné Lajos Kriszta 
okleveles kerekítő várja a babákat, mamákat/papákat. 
Részvételi díj: 800 Ft/baba-szülő
Következő alkalom: december 16.

„Add nekem a szemeidet”

Sok mindent másképp látunk, ha ADY ENDRE 
szemeivel nézzük. „Akarom: tisztán lássatok”, írja  
egyik versében. Ha az ő költészetével, személyével 
foglalkozunk, mindig 'egy nagyon tiszta 
vízcseppet dörgölünk a szemünkre.' Nemcsak a 
Szépre – sok minden egyébre is felnyitja a 
szemünket ez az életmű ma is. Beszéljünk róla, 
foglalkozzunk vele: értelmes, tartalmas dolgot 
teszünk ilyenkor.

Szeretettel meghívjuk Önt és kedves hozzátartozóit

a MIT Pest megyei Régió és a Gödöllői Török Ignác Gimnázium  közös 

Helyszíne: Gödöllői Királyi Váró
Ideje: 2016. november 30. szerda 16-18 óra

A belépés díjtalan

november 30-án, András napkor szerdán 16 órára

Ady Endre konferenciájára

Program

Az irodalmi modernizáció kétféle lehetősége a századelőn:  Ady és Babits 
dr. Sipos Lajos  professzor emeritus Pázmány Péter Katolikus Egyetem,
a MIT tiszteletbeli elnöke 

A Léda-versek szerelem-értelmezése
dr. Gintli Tibor Intézetvezető docens, ELTE, a MIT elnöke

„Sétálok az Ady sétány fái alatt”, A Múzsa villája
Hegyi Attila amatőr költő, a gödöllői  IRKA klub tagja saját verseit adja elő

Ady Endre színszimbolikájáról  
Fábián Bertalan, a Gödöllői Török Ignác Gimnázium Igazgatója

Folklórmotívumok Ady Endre költészetében  
prof. dr. Jánosi Zoltán egyetemi tanár, Nyíregyházi Egyetem

Ady Endre szemei  
Heltai Bálint ny. tanár , Gödöllői Török Ignác Gimnázium 

Moderátor:  Sima Péter  
tanár, Gödöllői Török Ignác Gimnázium

A
Turai Tanulókért Alapítvány 

2016. november 26-án
Jótékonysági Bált rendez

Helyszín: Demény étterem rendezvényterme

A bál célja: a rendezvény 
bevételéből, az 
adományokból az iskola 
támogatása (Hevesy úti 
épület aszfaltos pályájának, 
belső udvarának felújítása)

A bál fővédnöke:
Szendrei Ferenc

Tura város polgármestere

Program: 19.00 Megnyitó
19.30 Műsor
22.00 Tombola I.
24.00 Tombola II.

Belépőjegy:
(amely tartalmazza a 
svédasztalos retró jellegű 
vacsorát) elővételben
november 10-ig: 3300 Ft 
november 11-18-ig: 3600 Ft

Támogató jegy:
500 és 1000Ft

Zene:
50-60-70-es évek slágerei
A rendezvény ideje alatt büfé 
üzemel.

Megjelenés: Retró stílusú, 
báli jellegű öltözék (50-es, 
60-as évek)

Jegyek kaphatók:
a Hevesy György Általános Iskola gazdasági irodájában,

a Demény étteremben

Tombola felajánlásokat, támogatásokat köszönettel fogadunk.

Információ, jegyrendelés, asztalfoglalás a 30/851-9011
és a 30/600-4384-es telefonszámon.

MINDENKIT SZERETETTEL VÁRUNK!

AKCIÓ!

Karácsonyig minden könyv 20% 
kedvezménnyel kapható!

Saját készítésű ajándékhoz, dekorációhoz fonalak 
nagy választékban!

Szertettel várjuk, és ez úton kívánunk szép 
ünnepet vásárlóinknak! 

Könyv és Kreatív Hobby
Tura, Dózsa György u. 9. (A művelődési ház mögött.)

Tartós élelmiszer gyűjtés a templomban
November 14-27. között

Ruhagyűjtés november 18.-án pénteken
14-16 óra között és november 19.-én

szombaton 10-12 óra között

December elejétől újra indul

az évek óta sikeres

„cipősdoboznyi szeretet” akció is.

(
kihelyezett asztalnál. Jön a tél, közelednek az ünnepek, gondoljunk a 

szegényebb családokra. )

a karitász házban

A csoport szívesen fogad ruhákat, cipőket, könyveket,

minden egyéb JÓ ÁLLAPOTBAN lévő tárgyat, eszközt, ami egy 
háztartásban még használható.

A részletek hamarosan olvashatóak lesznek a kihelyezett plakátokon! 

„Mi csak akkor tudunk természetbeni dolgokkal 
segíteni a rászorulókon, ha vannak jószívű adakozók.” 

Szent Margit karitász csoport, Tura

Az adományok elhelyezhetők szentmisék előtt, hátul az erre a célra 

a Szent Margit Karitász Csoport
év végi adománygyűjtési akciói
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Válasszon Batz gyógypapucsainkból!
66 féle termék közül mindenki 

megtalálhatja a megfelelőt!

CIPŐK
FEHÉRNEMŰK
PÉNZTÁRCÁK
HARISNYÁK

TALPBETÉTEK
TÁSKÁK

Közeleg a karácsony...
Ajándékozzon szeretteinek hasznos,

egészséges termékeket!

Galga Cipő és Táska
Üzlet

Tura, Zsámboki út 68.

06-30-370-7572

Nyitva tartás:
Hétfő: Zárva
Kedd-péntek: 11-17
Szombat: 8-12

Egyéb kínálatunk:

A P R Ó H I R D E T É S

FŰNYÍRÁST, FAKIVÁGÁST, KERTEK GONDOZÁSÁT 
vállalom. 06 20/770-3287

TAKARMÁNYBORSÓ ELADÓ!
Sárga takarmányborsó bruttó 96 Ft/kg-os áron 
vásárolható hétköznapokon 7:30-tól délután 14 óráig a 
Galgamenti Mezőgazdasági Kft. Feketei Majorjában 
(Tura, Hatvani út 19/B) Telefon: 30/688-3943.

PEDIKŰR, TALPMASSZÁZS, VÁLASZTERÁPIA

Karácsony szellemiségében adományok fejében 
dolgozom

, ami 
segítséget nyújt család, párkapcsolat, munka és egész-
ség terén. 

, ami vonatkozik a leírtakra. Szeretettel várok 
mindenkit!  Tel.:06/70-550-0911

Tisztelt turaiak, kedves olvasók!

Köszönjük minden kedves közreműködő segít-
ségét, akik időt és energiát szántak az elégedettségi kér-
dőív kitöltésére és eljuttatására. Az Önök véleménye fon-
tos számunkra, hiszen a Turai Hírlap legfontosabb feldata 
az itt élő emberek hiteles és precíz tájékoztatása. Célunk, 
hogy az újság továbbra is információgazdag, élvezetes, 
tartalmas és szórakoztató legyen kisvárosi életünk bár-
mely területén.

Kérjük, aki még nem tette meg, juttassa el kia-
dónkhoz a kérdőívet, hiszen az Önök visszajelzése alapján 
tudunk jobbá válni és fejlődni - Önökért.

Tóth Anita
a Turai Hírlap felelős szerkesztője
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ség terén. 

, ami vonatkozik a leírtakra. Szeretettel várok 
mindenkit!  Tel.:06/70-550-0911

Tisztelt turaiak, kedves olvasók!

Köszönjük minden kedves közreműködő segít-
ségét, akik időt és energiát szántak az elégedettségi kér-
dőív kitöltésére és eljuttatására. Az Önök véleménye fon-
tos számunkra, hiszen a Turai Hírlap legfontosabb feldata 
az itt élő emberek hiteles és precíz tájékoztatása. Célunk, 
hogy az újság továbbra is információgazdag, élvezetes, 
tartalmas és szórakoztató legyen kisvárosi életünk bár-
mely területén.

Kérjük, aki még nem tette meg, juttassa el kia-
dónkhoz a kérdőívet, hiszen az Önök visszajelzése alapján 
tudunk jobbá válni és fejlődni - Önökért.

Tóth Anita
a Turai Hírlap felelős szerkesztője
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Tura Város Polgármesteri Hivatala: 06 28 581 020

Gödöllői Rendőrkapitányság Ügyelet: 06 28 524 600

Szelektív Kft.: 06 30 222 6305

Bartók Béla Művelődési Ház: 06 28 580 581

Turai Római Katolikus Plébánia: 06 28 632 615

Központi Orvosi Ügyelet: 06 1 301 6969

Tura Biztonságáért Polgárőr Egyesület:

06 20 264 4705 • 06 20 264 4722

Tura Önkéntes Tűzoltó Egyesület:

06 70 675 9294 • 06 70 419 7924

Ebrendész: 06 20 203 2359

Kommunál Kft. (Szennyvíztisztító telep) 06 28 467 790

Segélyhívó: 112
Tura Járőrszolgálat: 06 30 678 7309
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TÖRD A FEJED!

ÉVFORDULÓK

Beküldendő a V10, V17, F5, F10 és a F15 sorok megfejtése. A szerencsés nyertes: Forgácsné Jenei Erzsébet

december 2-ig

 (Tura, 
A megfejtéseket postai úton a szerkesztőség címére, vagy a mű- Petőfi S. tér 6.) Gratulálunk! Nyereménye a Libra Könyv és 
velődési ház postaládájába várjuk . Kreatív Hobby üzlet (Tura, Dózsa Gy. u. 9.) 2 500 Ft értékű 

vásárlási utalvány felajánlása. Nyereményét az értesítést Szeptemberi rejtvényünk helyes megfejtése: V8. Kabos, V27. 
követően személyesen veheti át a Bartók Béla Művelődési Palló, F2. Jankovics, F9. Simonyi.
Házban.

VÍZSZINTES
10. 300 éve, 1716. november 14-én 

halt meg a német felvilágosodás alapítója; polihisztor (Gottfried Wilhelm, 
*1646). 17. 125 éve, 1891. november 19-én 
halt meg magyar drámaíró (Gergely, *1842)

FÜGGŐLEGES
5. 125 éve, 1891. november 14-én született az inzulin egyik felfedezője, 

Nobel-díjas kutatóorvos (Frederik, +1941).
10. 100 éve, 1916. november 22-én meghalt amerikai író (Jack, 

*1876).
15. 

175 éve, 1841. november 19-én született építész: Halászbástya, Mátyás 
templom átépítője, Jáki templom, lőcsei városháza (Frigyes, +1919).

 1. …-finci. 5. Gond, betegség. 8. Tulajdonképpen cserje ez a gyógy-
növény. Virágját, fürtös bogyóját használják. 

13. Kiszolgált katona. 16. Numero. 
. 19. Pinceszag. 20. Rendszerváltás 

előtt volt hazánk rövidítése. 23. Mókus lakása! 24. Foci értelme névelővel. 25. Égtáj 
rövidítése. 26. Laurencium, bór vegyjele. 28. NaCl. 30. Szép, aranyos (apróság). 31. 
Vatikáni autójel. 32. Látcső. 34. Régi.

 1. Jód, bór vgyj. 2. Bárkaépítő bibliai személy. 3. Római 100, 500, 1. 4. 
Zamat. 

 6. Baj közepe (!) 7. Német igen. 9. 
Sublót része. 

 11. Német politikus (1815-1898, Otto von), a Vskancellár. 12. Az abc utolsó 
betűje. 14. A tanítónő c. dráma szerzője Keresztneve kezdőbetűjével (1863-1924). 

 18. A 
budapesti Operaház építője (Mik-lós) 21. Izraelita étkezési előírásoknak megfelelő. 
27. Budapest Sport Egyesület. 24. Védő. 30. Szén, kálium. 33. Urán. 

LAPZÁRTA: NOVEMBER 30.
KÖVETKEZŐ MEGJELENÉS: DECEMER MÁSODIK HETÉBEN

A megjelenés napja a lap internetes változatának felkerülése
a www.tura.hu honlapra.

HIRDESSEN A TURAI HÍRLAPBAN!

1/1 oldal 34 500 Ft 1/6 oldal 6 000 Ft
1/2 oldal 17 250 Ft 1/8 oldal 4 800 Ft
1/4 oldal 8 625 Ft apróhirdetés 60 Ft/szó

HIRDETÉS FELADÁS INFORMÁCIÓK:
Bartók Béla Művelődési Ház és Könyvtár

Tel.: 06 28/ 580 581 • E-mail: bartok.kultura@gmail.com

aki a Magyar népművelés

és közművelődés kategóriában

Prima Primissima díj

jelölést kapott!

Már lehet szavazni a 2016. évi Prima Primissima díj tíz 
kategóriájának harminc jelöltjére! A közönség által legtöbb 

szavazatot kapott Prima díjazott 15 millió forinttal járó 
ban részesül. 

a Mercedes-Benz 
Hungária Kft. és a Pappas Auto Magyarország Kft. jóvoltából. 

Az  az alábbi telefonszámra várják

(óránként 1 db szavazat küldhető)

Közönségdíj A szavazók idén is 
nyereménysorsoláson vehetnek részt, amelynek díja egy 

Mercedes-Benz A-osztály személygépkocsi 

SMS szavazatokat  
november 30-ig: +36 70/ 70 77 000

Maczkó Mária kódszáma: 25

Szavazzon
SMS-ben

Maczkó Máriára
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